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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد:پروژه خدمات حمل و نقل تاکسیرانی 
)جاری( را از طریق مناقصه عمومی )یك مرحله اي( 
و پس از ارزیابی ساده به مناقصه گران واجد شرایط 

واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1( تأمین خودرو سواري: پژو 405، سمند، پارس، دنا، 
وانت دوکابین کارا مدل 94 به بالا با راننده مجرب به 

تعداد 23 دستگاه
ب- محل اجرا: استان قم مي باشد.

ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:
1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی

2( دارا بودن گواهي صلاحیت از اداره کار و امور 
اجتماعي در گروه حمل و نقل

3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزي 
به حساب شماره 2174633403005 سیبا( به مبلغ 
410/000/000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه 

همراه اسناد تحویلی 
4( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت 

اجرای تعهدات قراردادی 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و 
استعلام ارزیابي ساده تا تاریخ 1398/02/14 مي باشد.

 ـ- مهلت عودت پاکات مناقصه و استعلام ارزیابي  ه
ساده تا پایان وقت اداري مورخ 1398/02/28 مي باشد.

و- زمان گشایش پاکات ساعت 10:30 روز چهارشنبه 
مورخ 1398/03/01 مي باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه 
)به مبلغ 400/000 ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( 
به آدرس قم، بین میدان امام خمینی و میدان شهید 
قم،  استان  گاز  کوچه شماره 18 شرکت  زین الدین 
امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از 
طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس: 
www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملي اطلاع رساني 

مناقصات به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.
نکات قابل توجه: 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت 
متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.

2( به این پیمان پیش پرداخت تعلق نمي گیرد. 
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها 

مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
4( به پیشنهادهاي مشروط و مبهم و پیشنهادهایي 
که بعد از مدت مقرر در آگهي برسد مطلقاً ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.
به اطلاعات بیشتر متقاضیان  نیاز  5( در صورت 
می توانند با شماره تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز 
استان قم 36620004-025  و تلفن 025-36121477  

یا 36121303-025 تماس حاصل فرمایند.

شركت گاز استان قم 

روابط عمومي شركت گاز استان قم 

    »آگهي فراخوان مناقصه عمومي« )نوبت اول (

در نظر دارد جهت  اجرای  شفته ریزی 3500 متر مکعب  و موزائیک فرش به متراژ 9000 متر مربع  
ابنیه سال 1398 به مبلغ  با برآورد فهرست بهای  در محوطه سازمان آرامستانهای شهرداری قم 
6/173/811/327 ریال)شش میلیارد و یکصدو هفتادو سه میلیون و هشتصد ویازده هزارو سیصد و 
بیست وهفت ریال ( را با  مشخصات و مقررات به شرح ذیل از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت 

ها وپیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید: 
شرایط:

متقاضیان باید دارای صلاحیت پیمانکاری از مراجع رسمی  با پایه پنج رشته ابنیه ، توانایی انجام کار 
در خصوص موضوع پیمان و همچنین گواهینامه HSE ) دستورالعمل ایمنی و بهداشت ( از اداره کار ورفاه 

امور اجتماعی را داشته باشند.
سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ 310/000/000 ریال می باشد. که هم بصورت واریز نقدی ویا ضمانت 

نامه بانکی امکان پذیر میباشد. 
سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده 
شرکت در مناقصه مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او 

مراجعه گردد و از انجام معامله امتناع نماید سپرده شرکت در مناقصه ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها اختیار دارد مقدار کالا و یا موضوع پیمان را در طول مدت اجراء تا 25% افزایش یا 

کاهش دهد.
سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، برنده مناقصه را از یک 

روز تا ده  روز کاری اعلام نماید. 
در صورت تشخیص سازمان آرامستانها در خصوص میزان پیش پرداخت در قرارداد به برنده مناقصه تا 

15% نسبت به مبلغ پیشنهادی اقدام می نماید.
در روز بازگشائی پیشنهادات حضور شرکت کنندگان درجلسه کمیسیون معاملات لازم نمی باشد.

در قرارداد منعقده با برنده مناقصه رعایت دستورالعمل بتن و ایمنی بهداشت برای پروژه های عمرانی 
الزامی است.

در صورت انعقاد قرارداد با برنده مناقصه تعدیل پیمان مشمول این قرارداد می شود.
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد.
 متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه وکسب اطلاعات بیشتر بعد از انتشار آگهی دوم  به 

مدت 10 روز در ساعات اداری به سازمان مراجعه نمایند.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق الذکر شامل هم اخذ و 

هم تحویل اسناد می باشد.
 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده 

تسلیم گردد.
محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم -تهران کیلومتر4 سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور 

پیمانها وقراردادها- تلفن 1530
محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری مرکز، طبقه 4 

معاونت خدمات شهری واموراجتماعی ، واحد حراست 

سازمان آرامستان هاي شهرداری قم

روابط عمومی سازمان آرامستانها

آگهي مناقصه  )نوبت اول(

جزییات طرح اقدام مقابله به مثل با آمریکا در مجلس تصویب شد 

حمایت تمام و کمال بهارستان از سپاه 
قدرت»ستاره مربع« های خودی از فتوای علما هم بیشتر است!

جولان کسب و کار قمار
از تلویزیون تا خیابان

قائم مقام وزیر کشورانتقاد کرد  

انباشت نیروهایی که به واسطه آشنایان سرکار هستند

چه كسانی بیشترین حقوق را می گیرند؟

خواب رییس جمهور آمریکا از تحریم نفتی ایران تعبیرنمی شود

قمار نفتی 
بی نتیجه  ترامپ 
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با وجود رکود در برخی فعالیت های اقتصادی، کسب 
و کار ستاره مربع ها سکه است و اکنون علاوه بر آگهی ها و 
زیرنویس های تلویزیون، بیلبوردهای شهری را نیز تسخیر 
کرده اند و گویا زور فتاوای مراجع نیز به این کاسبی خودی ها 
نمی رسد.برنده باش، ستاره ساز، فوتبال برتر، عصرجدید، 
روبیکا، فوتبالیکا و... تنها بخشی از برنامه ها و سامانه هایی 
است که با این رویه کسب درآمد می کند و هنوز نه ابلاغیه 
بانک مرکزی و نه فتاوای مراجع تقلید توان مقابله با آنها را 

نداشته است.ابلاغیه بهمن 96 بانک مرکزی هم هنوز زورش 
به کد های دستوری نرسیده است. بانک مرکزی می گوید این 
کد ها امنیت اطلاعات حساب کاربران را تامین نمی کنند. اما 
سود مالی بالای اپراتور ها و صدا و سیما از این کدها، تاکنون 
مانع از اجرایی شدن ابلاغیه بانک مرکزی شده است.»آن 
میزان از بودجه ای که باید توسط دولت یا با تصویب مجلس به 
سازمان داده شود، به ما نمی رسد و تکلیف می کنند که خود 
تلویزیون باید درآمدزایی داشته باشد. خود ما هم می دانیم...

زنگنه:صفر کردن صادرات نفت ایران، رویای بی تعبیر است 

وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه  امروز مهم ترین 
موضوع ترامپیسم در جهان است که  یک ویژگی شبیه نازیسم دارد، 
گفت: ترامپ با ویژگی های مثل خودخواهی، ظلم و زیرپا گذاشتن 
اصول انسانی و قواعد بین المللی امنیت جهان را با مخاطرات جدی 
مواجه کرده است .امیر سرتیپ حاتمی  وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران که برای شرکت در هشتمین کنفرانس 

سالانه امنیت بین المللی به میزبانی وزارت دفاع فدراسیون روسیه...

معاون اول رییس جمهوری تحقق دولت الکترونیک را موضوعی 
مهم و مورد تاکید همه ارکان نظام دانست و گفت: تحقق دولت 
الکترونیک تأثیر چشمگیری بر پیشگیری و مقابله با فساد دارد. 
»اسحاق جهانگیری« روز- سه شنبه- در دوازدهمین جلسه شورای 
فناوری اطلاعات که به ریاست وی برگزار شد، به تاثیر اجرای کامل 
طرح دولت الکترونیک در ارتقای رضایتمندی مردم از خدمات 

دولتی تاکید کرد...

وزیر دفاع در بدو ورود به فرودگاه مسکو:

ترامپیسم امنیت جهانی را 
به مخاطره انداخته است

معاون اول رییس جمهوری: 

تحقق دولت الکترونیک مورد 
تاکید تمام ارکان نظام است 
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی قم گفت: تاکنون پرونده سلامت 
الکترونیک برای بیش از یک میلیون و 200 هزار تَن معادل 95 درصد از شهروندان این استان 
تشکیل شده است. ایرانی خواه روز سه شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: شاخص های سلامت از 
جمله فشار خون و قند خون از جمله محورهای بیماری های نوپدید و سکته های قلبی و مغزی 
است که با تشکیل پرونده سلامت در مراکز بهداشتی سنجش و کنترل می شود.وی با اشاره 
به ثبت بیماری ها در پرونده های الکترونیک، خاطرنشان کرد: درصد شهروندان قمی مبتلا به 
سرطان معده در مقایسه با بسیاری از استان ها بالا است و حدود 10 درصد از شهروندان این 
استان به دیابت مبتلا و همچنین به همین میزان نیز چاق هستند.وی با بیان این که رسانه ها در 

تبیین و فرهنگ سازی مراقبت های اولیه بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی ...

استاندار قم گفت: تعرفه های برق واحدهای صنعتی این استان در مقایسه با سایر مناطق بسیار 
بیشتر است که باید به طور مشخص نسبت به اصلاح این تعرفه ها توسط شرکت توزیع برق تهران 
اقدام شود. بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه بررسی مشکل برق واحدهای صنعتی قم در 
سالن امام جواد)ع( استانداری افزود: انتظار داریم شرکت توزیع برق تهران نسبت به قم توجه ویژه 
ای برای کاهش تعرفه بهای برق واحدهای صنعتی داشته باشد.وی ادامه داد: بسیاری از واحدهای 
موجود در منطقه ویژه سلفچگان به دلیل مشکل تامین برق در این منطقه، به دنبال فسق قرارداد 
خود هستند که باید برای تامین برق مورد نیاز این منطقه مهم اقتصادی چاره اندیشی شود.منطقه 
ویژه اقتصادی سلفچگان در 50 کیلومتری قم در زمینی به مساحت 2000 هکتار در سال 1376 به 

تصویب هیات وزیران رسید.این منطقه به عنوان مهمترین و نزدیک ترین ...

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

95 درصد از شهروندان قمی 
پرونده سلامت الکترونیک دارند 

استاندار:

تعرفه برق واحدهای صنعتی قم 
باید کاهش یابد
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محکومیت 8۰ نفر از 
اخلالگران پولی و ارزی

شماره مناقصه: 98-2 شماره مجوز: 1398.475

سخنگوی جدید قوه قضائیه اعلام کرد

اتهام متهمان پرونده دکل نفتی خیانت در امانت است 
صد هزار زندانی مشمول عفو رهبری شدند
سعید قاسمی احضار شد
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برنامه عصر جدید 
و انتظارات پیش رو

برنامه	عصر	جدید	در	شبکه	۳	سیما	جالب	و	دیدنیا	ست	
و	من	سعی	کردم	بخش	هایی	از	آن	را	مشاهده	کنم.	وجود	
این	همه	استعداد	و	از	همه	نقاط	کشور	قابل	تقدیر	و	برنامه	

سرگرم	کننده	خوبی	بود.	مجریان	هم	به	موقع	طبق	معمول	جوایز	خود	را	از	صداوسیما	
دریافت	می	کنند.	من	به	داوران	کاری	ندارم	که	آیا	درست	قضاوت	می	کردند	و	یا	نه	و	آیا	آنها	
خود	جزو	به	اصطلاح	سلبریتی	ها	بودند،	یا	نه	و	آیا	نحوه	برخوردشان	چیزی	را	القا	می¬	کرد	
یا	نه.	اما	نکاتی	به	نظرم	رسید	که	به	شرح	زیر	است:نکته	اول	در	نام	گذاری	است.	چرا	نام	عصر	
جدید؟	آیا	عصر	جدید	فقط	برای	استعدادهای	فردی	و	کشف	استعدادهای	نو	و	یا	ناشناخته	
است؟	آیا	عصر	جدید	با	وسعت	معنایی	آن	در	همین	خلاصه	می		شود؟نکته	دوم	این	که	آیا	
این	برنامه	فقط	برای	سرگرمی	بود؟	البته	ممکن	است	بگویند	تنها	سرگرمی	نبود	ولی	به	نظر	
می	رسد	وجه	غالب	آن	سرگرمی	است	آن	هم	در	ایام	تعطیلات	نوروز.	به	نظر	من	سرگرمی	
در	۲	مورد	است:	۱-	برای	کسانی	که	سخت	کار	مفید	می	کنند	و	فعال	اند	و	برای	ادامه	
فعالیت	بیشتر	نیاز	به	برنامه	تفریحی	دارند	تا	با	ترمیم	قوا	دوباره	مشغول	به	کار	شوند.۲-	برای	
مصیبت	دیدگان	و	محرومان،	چه	برای	از	دست	دادن	بستگان	و	یا	نداشتن	شغل	و	کار	و	
تحمل	محرومیت	هایی	از	این	قبیل.	این	دومی	خیلی	حساس		است	و	شاید	نیاز	به	نقد	داشته	
باشد.	من	چندین	سال	قبل	در	هند	در	دهلی	قدیم	که	همه	در	هم	می	لولند	و	در	بدترین	
شرائط	زندگی	می	کنند	سیرکی	رفتم	که	خوب	جالب	بود	ولی	آن	برای	مردمی	بود	که	با	
تفکر	سیکی	و	طبقاتی	هر	کس	باید	در	جایگاه	خودش	باشد.	دهلی	شهری	است	که	از	دو	
قسمت	کاملاً	متمایز	تشکیل	می	شود.	قسمتی	صددرصد	مدرن	و	پیشرفته	و	قسمت	مهم	
و	بزرگ	تر	کاملاً	عقب	افتاده	و	دارای	محرومیت	های	مزمن	و	انباشته	شده.	و	این	سیرک	در	
این	منطقه	محروم	برگزار	شد.	اما	در	کشور	ما	با	این	همه	استعداد	و	هوش	سرشار	و	اعتقادات،	
انتظارات	و	توقعات	و	در	شرائطی	که	مسائل	و	گرفتاری	ها	بی	داد	می	کند	آیا	سرگرمی	از	مورد	
دوم	توجیه	دارد؟نکته	سوم	برای	دیده	شدن	بود.	شعار	عمده	این	هنرمندان	دیده	شدن	بود	
که	حق	هر	هنرمند	و	صاحب	مهارتی	است.	معنای	آن	این	بود	که	تاکنون	کسی	به	آنها	توجه	
نکرده	و	یا	خوب	توجه	نکرده	است.	اما	سؤال	این	است	که	این	استعدادها	باید	از	طریق	چنین	
برنامه	هایی	و	از	طریق	صداوسیما	شناخته	شوند.	آیا	مسئولانی	در	حوزه	های	گوناگون	به	طور	
مرتب	مسئولیت	کشف	و	ایجاد	زمینه	رشد	را	ندارند	و	نباید	امکان	آن	را	فراهم	کند؟	قطعاً	
بسیاری	دیگر	هم	از	برنامه	جا	مانده	اند.اما	محتوای	برنامه:	به	نظر	من	برنامه	بیشتر	فردی	بود	اگر	
چه	در	بعضی	موارد	رگه	هایی	از	همکاری	چند	نفره	هم	در	آن	مشاهده	می	شد.	بیشتر	حول	
مهارت	های	ورزشی	و	هنری	و	کشف	خلاقیت	هایی	از	قبیل	تردستی	بود.	نشان	از	پراکندگی	
استعداد	در	اقصی	نقاط	کشور	داشت	که	هم	نکته	مثبت	آن	بود	و	هم	این	که	این	استعداد	ها	
بدون	اطلاع	از	یکدیگر	با	محرومیت	به	کار	مشغول	اند.	این	برنامه	هشداری	بود	به	مسئولان	که	
قدری	به	کل	کشور	توجه	و	زمینه	رشد	این	استعدادها	را	فراهم	کنند.این	نوع	برنامه	ها	با	همه	
ویژگی¬	های	مثبت	آن	نوعی	خط	دهی	و	تشویق	به	سوی	این	قبیل	برنامه	هاست.	یعنی	نبض	
جامعه	را	اگر	بگیری	بیشتر	به	سمت	شعبده	بازی	¬ها،	خندوانه	ها،	جشنواره	های	از	این	قبیل	
است	و	پیام	آن	این	که	اگر	بخواهی	گلیم	خود	را	از	آب	بیرون	بکشی	باید	دنبال	این	چنین	
برنامه	ها	بروی	و	استعدادت	را	در	این	راه	ها	صرف	کنی!	همچنین	کشف	این	خلاقیت	ایجاد	
توقع	برای	دارندگان	آن	خواهد	بودکه	حق	آن	هاست،	ولی	سؤال	این	است	که:	آیا	نتیجه	آن	
کوچ	از	شهر	و	دیار	خود	و	احیانا	قرارگرفتن	در	شمار	سلبریتی	ها	و	بریدن	از	جامعه	نخواهد	
بود؟کشف	این	همه	استعداد	و	خلاقیت،	چه	مسائلی	از	جامعه	را	حل	می	کند؟	مثلا	برنامه	
شمشیرزنهای	مشه	دی	که	با	آن	تردستی	و	با	چشم	بسته	خیارها	را	بر	روی	بدن	افراد	بریدند	
و	کسی	آسیب	ندید،	ضمن	توجه	به	اهمیت	کارشان	و	فارغ	از	بدآموزی	احتمالی،	چه	مشکلی	
را	حل	می	کند؟	و	یا	موتورسواری	که	با	مهارت	موتور	را	در	هوا	می	چرخاند	و	بقیه	که	هر	کدام	
در	نوع	خود	بی	نظیر	و	یا	کم	نظیر	بود.	اگر	چه	بعضی	ها	می	¬گفتند	که	نظایر	بعضی	از	آن	ها	را	
در	خارج	از	کشور	دیده	اند.	آیا	ظهور	و	بروز	این	استعدادها	برای	این	است	که	در	جهات	دیگر	
امکان	عرض	اندام	نیست	و	یا	کم	است	که	بناگزیر	افراد	استعداد	خودشان	را	در	زمینه	های	
فردی	و	از	نوع	کارهای	خارق	العاده	مانند	شعبده	بازی	و	غیره		بروز	می	دهند؟	چگونه	می	شود	
این	استعدادها	را	به	سوی	مسائل	اجتماعی،	علمی	و	فناوری	و	فرهنگی	توسعه	داد	و	یا	مشابه	
آن	در	ایامی	که	پر	بیننده		است	برنامه	ریزی	و	اجرا	کرد؟در	کشوری	که	اقتصادش	مشکل	
دارد	و	فرهنگش	مشکل	دارد	و	همه	چیز	سیاسی	است،	امور	اداری	اش	مشکل	دارد،	که	هر	
روز	بزرگ	تر	می	شود	و	میزان	بهره		وری	اش	حداقلی	است	و	در	سنگ	اندازی	در	کارها	توسط	
مسئولان	و	مأموران	اداری	ممتاز	و	ماهر،	آیا	نباید	به	فکر	مسائل	دیگر	بود؟	و	یا	باید	گفت	این	
هم	نشان	از	هماهنگی	این	کارها	با	دیگر	امور	کشور	دارد.در	سالی	که	رونق	اقتصادی	نام	گرفته،	
بی	کاری	بی	داد	می	کند،	سیل	مردم	را	بی	خانمان	کرده،	آیا	نمی	شد	و	نمی	شود	در	حوزه	تولید	
و	اشتغال،	در	حوزه	هم	کاری	و	هم	فکری،در	کوچک	سازی	دولت،	در	چابک	سازی	ادارات	
برای	سرعت	در	کار	و	حذف	واسطه	ها،	درخدمت	به	مردم،	در	جهش	های	علمی	و	اجتماعی،	
در	سوق	به	سمت	علم	مفید	که	آن	را	مردم	در	زندگی	خود	لمس	کنند،	برنامه	ساخت؟آیا	
نمی	توان	مردم	و	میزان	مطالبه	گری	هایشان	را	تشویق	کرد؟	البته	مجریان	شاید	این	ها	را	
نخواهند	و	بیشتر	دوست	داشته	باشند	سکوت	باشد.	ولی	مطالبه	به	حق	نسبت	به	جلوگیری	از	
رانت	خواری،	اسراف،	دورویی،	گران	فروشی،	مقررات	زدایی،	بانک	داری	و	مشکلات	آن	و	به	ویژه	
که	سازمان	حمایت	کننده	به	پرداخت	شرکت	به	پرداخت	ملت	بود،	برنامه	هایی	این	چنین	اجرا	
کرد؟آیا	به	پرداخت	ملت	به	عنوان	حامی	برنامه	و	بانک	های	دیگر	که	از	پول	مردم	برای	خدمت	
ارتزاق	می	کنند	نمی	توانند	جهت	بهبود	شرایط	بهینه	بانک	داری	و	اقتصادی	هزینه	کنند؟	آیا	

نمی	توان	به	کارهای	علمی،	فرهنگی	و	اقتصادی	هم	توجه	داشت؟

بنزین چگونه 
پول کثیف تولید می کند؟

اقتصاد	ایران	امروز	با	مشکلات	متعددی	روبروست	اما	
آنچه	اهمیت	دارد	طولانی	شدن	و	فرسایشی	بودن	بسیاری	
از	مشکلات	اقتصادی	است	.مرور	زمان	در	حقیقت	تله	ای	

است	که	اقتصاد	ایران	را	سال	ها	به	خود	مشغول	کرده	است	.سال	گذشته	بود	که	بحث	
بر	سر	بازگشت	کارت	سوخت	آغاز	شد.	انتظار	می	رفت	تا	پایان	سال	گذشته	با	مانور	
سنگینی	که	بر	مساله	قاچاق	سوخت	داده	شد،	تکلیف	بنزین	روشن	شود	اما	یک	ماه	از	
سال	می	گذرد	و	اما	و	اگرها	در	این	حوزه	ادامه	دارد.	اگر	به	آمارهای	رسمی	و	غیر	رسمی	
قاچاق	سوخت	بنگریم	می	بینیم	که	این	وضعیت	تنها	سود	قاچاقچیانی	را	حفظ	می	کند	
که	هر	روز	از	تفاوت	قیمت	بنزین	در	داخل	و	خارج	جیب	هایشان	را	انباشته	می	کنند؛	آیا	
می	توان	از	کنار	چنین	سود	غیرمنتظره	ای	برای	خلافکاران	اقتصادی	به	سادگی	عبور	کرد.
از	پس	پایان	اولین	ماه	سال،	همچنان	بحث	بر	سر	موضوع	سهمیه	بندی،دو	نرخی	شدن	یا	
نشدن،	افزایش	قیمت	سوخت	و	…بالاست،	در	شرایطی	که	هر	روزه	اقدامات	فراوانی	برای	
ضربه	زدن	به	اقتصاد	در	دستور	کار	است	می	توان	این	تعلل	را	توجیه	کرد؟	خوشبینانه	ترین	
آمارها	دلالت	بر	آن	دارد	که	روزانه	نزدیک	به	۱۰	میلیون	لیتر	و	بدبینانه	ترین	آمارها	حکایت	
از	قاچاق	روزانه	نزدیک	به	سی	میلیون	لیتر	بنزین	دارد،	به	این	ترتیب	هر	روز	تاخیر	در	
تصمیم	سازی	به	شکل	مستقیم	و	غیرمستقیم	حداقل	۷۰	میلیارد	تومان	به	جیب	مجرمان	
اقتصادی	سرازیر	می	نماید.زیانی	که	پول	های	کثیف	متوجه	اقتصاد	ایران	می	کند	بی	تردید	
بیش	از	افزایش	قیمت	بنزین	خواهد	بود.غرض	اینجا	حمایت	از	گرانی	بنزین	نیست	بلکه	
پایان	دادن	به	تعلیقی	که	رنج	اقتصاد	ایران	است،	می	تواند	دامنه	مشکلات	را	جمع	کند.	
بیراه	نیست	اگر	حلقه	مفقوده	اقتصاد	ایران	را	تصمیم	سازی	بدانیم	چرا	که	کندی	فرآیند	
تصمیم	سازی	ارکان	اقتصاد	را	در	تعلیقی	کشنده	گرفتار	کرده	است.	سئوال	اما	همچنان	

این	است؛آیا	هنوز	زمان	تصمیم	گیری	برای	بنزین	نرسیده	است؟

قائم مقام وزیر کشورانتقاد کرد  

انباشت نیروهایی که به 
واسطه آشنایان سرکار هستند

قائم	مقام	وزیر	کشور	با	اظهار	تاسف	از	اینکه	نظام	اداری	ما	سالها	محلی	از	انباشت	
نیروهایی	است	که	جای	دیگری	نداشته	اند	و	به	واسطه	اقوام	و	آشنایان	بر	سر	کار	آمده	اند،	

این	امر	را	فاجعه	ای	دانست	که	باید	اصلاح	شود.
دکتر	سید	سلمان	سامانی	در	نشستی	که	پیش	از	ظهردیروز	در	مرکز	آموزش	مدیریت	
دولتی	برگزار	شد	در	جمع	مدیران	جوان	اظهار	کرد:	این	کشور	روزهای	سخت	و	دوره	های	
مختلفی	را	گذرانده	است	و	آن	افرادی	که	نقش	مدیریتی	پیدا	کردند	توانستند	در	مسیری	
که	تمدن	ایران	طی	کرده	تا	به	امروز	رسیده	است،	تاثیرگذار	باشند.	مدیران	جوانی	که	
امروز	اینجا	جمع	شدند	و	این	فرصت	را	داشتند	که	در	فضای	جمهوری	اسلامی	ایران	
تحت	عنوان	یک	مدیر	انتخاب	شوند	و	طی	طریق	کنید	و	تاثیرگذار	باشید،	این	فرصت	
در	اختیار	شما	قرار	گرفته	است.	وی	ادامه	داد:	بسیاری	از	افراد	هستند	که	کارمند	دولت	
و	نهاد	حاکمیت	هستند	حدود	دو	میلیون	و	۵۰۰	هزار	نفر	کسانی	هستند	که	در	حوزه	
امور	دولتی	کار	می	کنند	مدیران	و	افرادی	که	فرصت	این	را	دارند	که	تصمیم	های	خود	
را	اعمال	کنند،	منابع	انسانی	و	امکانات	به	خدمت	آنها	در	بیاید	تعداد	زیادی	نیستند	و	شما	
جزو	آن	گروه	هستید.وی	با	مخاطب	قرار	دادن	مدیران	جوان	با	بیان	اینکه	اگر	دوست	
دارید	نقشه	تاریخی	ایفا	کنید	و	حاضرید	به	خاطر	آن	مهمترین	سرمایه	خود	یعنی	عمرتان	
را	استفاده	کنید	روی	صندلی	درستی	نشسته	اید	گفت:	از	مدیران	خواهش	می	کنند	که	
به	ته	دل	خود	نگاه	کنند	و	اگر	انگیزه	و	انرژی	لازم	را	در	دل	خود	پیدا	می	کنند	و	شعله	
های	آتش	در	دل	آنها	گر	گرفته	است	بدانند	که	مسیر	درستی	را	آمده	اند	که	امیدوارم	به	

همین	صورت	باشد.

جلال میرزایی: 

شعارهای غیر عملی منجر به
 افزایش نامعقول انتظارات می شود

یک	عضو	فراکسیون	امید	مجلس		با	اشاره	به	لزوم	پرهیز	از	سر	دادن	وعده	های	غیر	
عملی	و	تخریب	رقبای	سیاسی	گفت:	سر	دادن	شعارهای	غیر	عملی	منجر	به	افزایش	
نامعقول	انتظارات	می	شود؛	از	سوی	دیگر	همه	قبول	دارند	که	وارد	کردن	تخریب	و	تهدید	

در	عرصه	رقابت	های	انتخاباتی	فضا	را	مسموم	می	کند	و	نتایج	نامطلوبی	به	دنبال	دارد.
جلال	میرزایی	با	اشاره	به	برگزاری	انتخابات	مجلس	در	سال	جاری	و	لزوم	پرهیز	
کاندیدها	از	دادن	وعده	های	غیرقابل	اجرا	بیان	کرد:	هرچه	روز	به	روز	به	رقابت	های	انتخاباتی	
مجلس	بعدی	نزدیک	می	شویم،	مردم	از	دو	جهت	تحت	فشار	قرار	می	گیرند.	یک	جهت	
مربوط	به	نمایندگان	فعلی	است	که	برای	جلب	توجه	عامه	از	دولت	انتقاد	کرده	و	سعی	
بر	این	دارند	تا	توپ	را	به	زمین	دولت	بیندازند	از	سوی	دیگر	کاندیداهایی	حضور	خواهند	
یافت	که	قصد	دارند	با	دادن	شعارهایی	نظر	مردم	را	به	خود	جلب	کنند.وی	در	ادامه	اظهار	
کرد:	این	مسائل	در	کنار	مشکلاتی	که	امروز	دولت	در	روابط	بین	المللی	با	آنها	مواجه	شده	
و	خسارت	هایی	که	سیل	برجای	گذاشته	است	مقداری	شرایط	را	حساس	می	کند	و	باید	
دقت	و	توجه	کافی	اعمال	شود	تا	سر	دادن	وعده	هایی	که	بعضاً	اجرایی	هم	نمی	شود	منجر	
به	افزایش	غیر	معقول	انتظارات	و	آشفتگی	اوضاع	نگردد.نماینده	مردم	ایلام	در	مجلس	با	
اشاره	به	ضرورت	پرهیز	از	تخریب	رقبای	انتخاباتی	و	دست	اندرکاران	اجرایی	در	مناظرات	
انتخاباتی	بیان	کرد:	از	نظر	من	هر	نقدی	به	معنای	تخریب	نیست.	در	رقابت	های	انتخاباتی	
نیز	ما	با	نقد،	تخریب	و	تهدید	روبه	رو	هستیم.	بعضی	ها	خواه	یا	ناخواه	زمانی	که	در	رقابت	
کم	می	آورند	به	تهدید	روی	می	آورند	و	چه	بسا	روح	نهادهای	نظارتی	هم	خبردار	نمی	شود.	
از	سوی	دیگر	عده	ای	به	سراغ	تخریب	رفته	و	به	دنبال	این	هستند	تا	با	مطرح	کردن	مسائل	
غیر	واقعی	چهره	کاندیداها	را	تخریب	کنند.وی	در	گفت	وگو	با	ایسنا	افزود:	همه	قبول	دارند	
که	وارد	کردن	تخریب	و	تهدید	در	عرصه	رقابت	های	انتخاباتی	فضا	را	مسموم	می	کند	و	
نتایج	نامطلوبی	به	دنبال	دارد	اما	نقد	سازنده	می	تواند	نتایج	مطلوبی	را	برجای	بگذارد.	اگر	
ما	به	سمت	انتخابات	حزبی	پیش	برویم،	کاندیداهای	وابسته	به	احزاب	نمی	توانند	بی	مهابا	
وارد	فضای	تخریب	شوند	و	فضا	را	آلوده	کنند	چراکه	حزب	آنها	باید	پاسخگو	باشد	و	در	
نهایت	یک	مرجع	برای	پاسخگویی	وجود	دارد.میرزایی	در	ادامه	تاکید	کرد:	اما	زمانی	که	
با	تعداد	زیادی	کاندیدای	مستقل	مواجه	هستیم،	جمع	کردن	و	مدیریت	فضای	انتخابات	
برای	ناظران	انتخاباتی	دشوار	می	شود.	زمانی	که	یک	فرد	دیگری	را	تخریب	می	کند	دیگر	
قابل	جبران	نیست.	اگر	ما	مانند	خیلی	از	کشورها	به	سمت	انتخابات	حزبی	پیش	می	رفتیم	

این	مشکلات	کم	رنگ	تر	می	شد.

وزیر کشور: 

استان های معین همه امکانات را 
برای مناطق سیل زده بسیج کنند 

وزیر	کشور	در	نشست	بررسی	روند	بازسازی	مناطق	سیل	زده	با	استانداران	معین	در	
تهران	از	تمامی	استان	های	معین	خواست	تا	امکانات	خود	را	برای	مناطق	سیل	زده	بسیج	
کنند.	عبدالرضا	رحمانی	فضلی	روز	سه	شنبه	در	نشست	'بررسی	روند	بازسازی	مناطق	
آسیب	دیده	از	سیل	در	استانداران	۱6	استان	معین	که	در	سالن	پیامبر	اعظم	وزارت	
کشور	برگزار	شد،	ضمن	قدردانی	از	استان	هایی	که	در	موضوع	مقابله	با	سیل	استان	های	
لرستان،	خوزستان	و	گلستان	وارد	عمل	شدند،	گفت:	این	همکاری	و	فعالیت	مشترک	در	
مرحله	بازسازی	و	نوسازی	هم	باید	ادامه	یابد	تا	در	زمانبندی	مشخص	بازسازی	ها	سریع	
تر	انجام	شود.	وی	تصریح	کرد:	سیل	زدگان	اکنون	در	شرایط	مناسبی	زندگی	نمی	کنند	
و	در	خوزستان	هم	هوا	در	حال	گرم	شدن	است؛	لذا	اقدامات	باید	با	سرعت	بیشتری	انجام	
شود؛	دولت	هم	تسهیلاتی	به	همین	منظور	اندیشیده	است.	رحمانی	فضلی	با	بیان	اینکه	
اگر	در	مرحله	ساخت	و	ساز	همکاری	و	همفکری	باشد	می	توان	قبل	از	موعد	زمان	بندی	
شده	اقدامات	لازم	را	انجام	داد	و	کارها	نیز	باید	در	استان	ها	با	مدیریت،	نظارت	و	زمان	بندی	
مشخص	بنیاد	مسکن	دنبال	شود.وی	ادامه	داد:	بهتر	است	کار	به	پیمانکاران	استانی	سپرده	
شود	چون	آنان	استان	خود	را	بهتر	می	شناسند	و	هر	شهر	نیز	به	یک	استان	معین	واگذار	
تا	ساخت	و	سازها	انجام	شود.وی	استاندار	را	مسئول	هماهنگی	عنوان	کرد	و	افزود:	استان	
های	معین	باید	منابع	و	امکانات	خود	را	به	مناطق	سیل	زده	منتقل	کنند	و	استاندار	نیز	روی	
همه	موضوعات	باید	نظارت	داشته	باشد.رحمانی	فضلی	همچنین	از	همه	نهادهای	ذیربط	
خواست	تا	اقدامات	خود	را	روی	سایت	گزارش	دهند	تا	همه	مردم	ایران	ببینند	در	کدام	
استان	ها	و	شهرها	و	به	چه	میزان	خسارت	وارد	شده	و	گزارش	کارها	و	خدمات	هم	باید	
روی	سایت	به	صورت	هفتگی	اطلاع	رسانی	شود.وی	اضافه	کرد:	همه	خدمات،	اقدامات	
و	منابع	حتما	بصورت	متمرکز	توزیع	شود	و	به	گونه	ای	عمل	نشود	که	یک	نفر	چند	بار	

امکانات	دریافت	کند	و	از	آن	سو	فرد	دیگری	هیچ	امکاناتی	دریافت	نکند.

با اشاره به جلوگیری آمریکا از رسیدن کمک های نقدی به سیل زدگان

معاون حقوقی رئیس جمهور: 
آمریکا تخلف بزرگی انجام داد

معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	با	اشاره	به	جلوگیری	آمریکا	از	رسیدن	کمک	های	نقدی	
به	سیل	زدگان،		گفت	که	این	موارد	قابل	پیگیری	است.

لعیا	جنیدی	با	اشاره	به	اقدامات	اخیر	آمریکا	برای	جلوگیری	از	ارسال	کمک	های	
بین	المللی	به	سیل	زدگان	ایران	اظهار	کرد:	رئیس	هلال	احمر	اعلام	کرد	علی	رغم	اینکه	
خیلی	ها	اعلام	داوطلبی	کردند،	هیچ	گونه	کمک	نقدی	را	نتوانستند	از	طریق	بانکی	
پرداخت	کنند؛	این	نشان	می	دهد	که	آمریکایی	ها	تخلف	بزرگی	انجام	می	دهند.وی	ادامه	
داد:	در	حوزه	حقوق	بشر	و	حقوق	بشر	دوستانه	هم	نقض	قواعد	کلی	حقوق	بین	الملل	بوده	
و	همچنین	به	نظر	من	آشکارا	نقض	دستور	موقت	دادگاه	دادگستری	بین	المللی	اتفاق	
می	افتد؛	بنابراین	از	نظر	نقض	دستور	موقت	دادگاه	دادگستری	بین	المللی	جداگانه	اقدام	به	
عمل	آمده	است.معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	گفت:	از	نظر	اینکه	خسارات	باید	مشخص	
شود،	دادخواست	کلی	در	دادگاه	مطرح	است	و	هم	بخش	های	قابل	توجهی	از	آن	مبنای	
دعوای	مسئولیت	مدنی	است	که	پیگیری	خواهد	شد.	اقداماتی	هم	از	باب	خسارات	در	
دعوای	مسئولیت	مدنی	مستقل	و	هم	در	دادخواست	دادگاه	بین	المللی	قابل	پیگیری	است.
وی	خاطرنشان	کرد:	فراتر	از	آن	نقض	دستور	موقتی	است	که	قبلًا	صادر	شده	و	آمریکا	
را	در	رابطه	با	ایجاد	مانع	برای	مسائل	مربوط	به	غذا	و	اقلام	کشاورزی،	دارو	و	تجهیزات	
پزشکی،	اقلام	و	خدمات	هوایی	که	در	ادامه	اش	هم	آمده	کلیه	خدمات	بانکی	مربوط	به	
آنها	جز	این	بخش	است،	نهی	کرده	است؛	این	موارد	به	صورت	جداگانه	قابل	پیگیری	است.

با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ؛

سی و دومین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران افتتاح شد 

سی	و	دومین	نمایشگاه	بین	المللی	کتاب	تهران	روز	سه	شنبه	با	حضور	وزیر	فرهنگ	
و	ارشاد	اسلامی	ایران،	وزیر	فرهنگ	چین	و	سفرا	و	نمایندگان	فرهنگی	این	کشور	در	

مجموعه	چهل	سرای	مصلای	امام	خمینی	)ره(	افتتاح	شد.	
معاون	فرهنگی	وزیر	فرهنگ	و	رئیس	سی	و	دومین	نمایشگاه	کتاب	تهران	در	این	
مراسم	گفت:	نمایشگاه	کتاب	گامی	برای	تحکیم	دوستی	پایدار	ایران	با	ملت	های	جهان	
است	و	با	شعار	»خواندن	توانستن	است«	امسال	به	استقبال	بزرگترین	رویداد	فرهنگی	
کشور	می	رویم.محسن	جوادی	افزود:	دو	هزار	و	۴۰۰	ناشر	داخلی	و	۸۰۰	ناشر	خارجی	
آثار	خود	را	به	شکل	مستقیم	و	غیرمستقیم	در	این	دوره	ارائه	می	دهند.به	گفته	وی	۴۰۰	
هزار	عنوان	کتاب	مربوط	به	چهار	تا	پنج	سال	گذشته	و	صدها	رویداد	فرهنگی	اعم	از	
رونمایی	کتاب	و	نشست	و	پژوهش	های	فرهنگی	در	این	دوره	نمایشگاه	را	شاهد	خواهیم	
بود.جوادی	گفت:	اگر	ایران	در	تاریخ	بلند	خود	به	نام	کتاب	های	بزرگی	از	عالمان	بزرگ	
شناخته	می	شود	بنا	داریم	دوباره	نام	ایران	با	کتاب	و	کتابخوانی	و	دانشمندانش	شناخته	
شود	و	این	نمایشگاه	گامی	در	این	جهت	است.معاون	وزارت	فرهنگ	ابراز	امیدواری	کرد:	از	
طریق	نمایشگاه	پیوندی	عمیق	میان	دولت	ها	و	ملت	ها	و	دوستی	پایدار	را	تحکیم	کنیم	و	
حضور	چین	به	عنوان	مهمان	ویژه	شاید	نشانی	از	احیای	جاده	ابریشم	از	جانب	کتابخوانی	
باشد.	سی	و	دومین	نمایشگاه	بین	المللی	کتاب	تهران	با	شعار	»خواندن	توانستن	است«	از	

۴	تا	۱۴	اردیبهشت	ماه	در	مصلای	امام	خمینی)ره(	برگزار	خواهد	شد.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

هیچ فرد بی هویتی نباید 
در کشور حضور داشته باشد

عضو	کمیسیون	اجتماعی	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	اگر	وضعیت	فرزندان	حاصل	
از	ازدواج	زنان	ایرانی	با	مردان	غیرایرانی	که	سال	ها	در	ایران	ساکن	هستند،	روشن	نشود	
به	امنیت	و	هویت	ما	آسیب	می	زند	بنابراین	هیچ	فرد	بی	هویتی	نباید	در	کشور	حضور	
داشته	باشد.»سمیه	محمودی«	افزود:	فرزندان	حاصل	ازدواج	مردان	خارجی	با	زنان	ایرانی	
که	بلاتکلیف	هستند	و	هیچ	هویتی	در	کشور	ندارند	باید	تعیین	تکلیف	شوند،	این	می	تواند	
یا	از	طریق	اعطای	تابعیت	یا	صدور	اوراق	شناسایی	معتبر	باشد.وی	به	ارسال	لایحه	اعطای	
تابعیت	به	فرزندان	حاصل	ازدواج	مادران	ایرانی	با	مردان	خارجی	توسط	دولت	به	مجلس	
شورای	اسلامی	اشاره	و	خاطرنشان	کرد:	باید	کار	کارشناسی	دقیق	درمورد	این	لایحه	در	
مجلس	انجام	شود	که	در	صورت	تصویب	راه	های	سوء	استفاده	از	این	قانون	گرفته	شود.

دبیرکل	خانه	کارگر	در	نشست	مطبوعاتی	
هفته	کارگر	تاکید	کرد:	ما	مطابق	هر	سال	
راهپیمایی	خواهیم	کرد؛	چه	مجوز	بگیریم	
چه	نگیریم	فلسفه	اصلی	روز	کارگر	تجمعات	

و	هویت	مطالبه	گرانه	آن	بوده	است.
علیرضا	محجوبدر	نشست	خبری	اعلام	
برنامه	های	هفته	کارگر	با	اشاره	به	اینکه	
روز	کارگر	یک	روز	جهانی	است	و	متعلق	
داشت:	 اظهار	 نیست،	 خاصی	 کشور	 به	
منشا	گرامیداشت	این	روز	در	شیکاگوی	
آمریکا	است	که	کارگران	این	روز	را	جشن	
می	گیرند.وی	افزود:	سختی	کار	و	ساعات	
کار	زیاد	اساس	قیام	های	کارگران	در	این	روز	
بوده	است.	هنوز	هم	قانون	هشت	ساعت	کار	
در	مورد	کارگران	صنفی،	میادین،	مغازه	ها	

و	فروشگاه	های	کوچک	رعایت	نمی	شود	
سازمان	 	۱9۱9 سال	 در	 درحالی	که	
بین	المللی	کار	موازینی	را	به	رعایت	سقف	
ساعت	کاری	کارگران	اختصاص	داده	است.	
در	قانون	کار	و	مقاوله	نامه	های	بین	المللی	این	

مساله	تاکید	شده		است.
دبیرکل	خانه	کارگر	با	اشاره	به	اینکه	
نزول	 جامعه	 امروز	 موضوع	 مهمترین	
معیشت	شان	است،	گفت:	امروز	که	جامعه	
ایران	یک	موقعیت	اعتراضی	دارد	باید	در	
روز	کارگر	هرچه	بیشتر	روی	معیشت	و	
تصمیمات	مبتنی	بر	این	حوزه	تاکید	شود.

توجه	 ضرورت	 به	 اشاره	 با	 محجوب	
دولت	به	جامعه	مطبوعاتی	گفت:	پرسنل	
مطبوعات	هم	مشمول	قانون	کار	هستند	

و	به	نوعی	کارگر	محسوب	می	شوند	اما	با	
گران	شدن	کاغذ	این	قشر	مشکلات	زیادی	
پیدا	کرده	و	از	دولت	انتظار	داریم	که	به	حل	

مشکلات	جامعه	مطبوعاتی	توجه	کنند.
وی	با	بیان	اینکه	گرچه	خط	فقر	در	
جامعه	را	بالای	سه	میلیون	تومان	پیش	بینی	
کرده	بودیم	اما	با	وجود	تلاش	های	شورای	
عالی	کار	امروز	مجموع	دریافتی	یک	خانوار	
سه	نفره	به	حدود	۲	میلیون	تومان	رسیده	
است،	بیان	کرد:	اگر	چه	این	رقم	در	مقایسه	
با	سال	گذشته	افزایش	یافته	اما	تاثیر	آن	در	

زندگی	کارگران	همچنان	زیاد	نیست.
دستمزد	 افزود:	 کارگر	 خانه	 دبیرکل	
حقیقی	در	سال	9۷	عملا	بیشتر	از	دستمزد	
حقیقی	سال	9۸	است.	دستمزد	اسمی	

نباید	ملاک	معیشت	کارگران	قرار	بگیرد.
نماینده	مردم	تهران	با	بیان	اینکه	درست	
است	که	کارفرماهای	کوچک	فشاری	برای	
پرداخت	همین	میزان	از	دستمزد	کارگران	
متحمل	می	شوند	اما	برای	جبران	قدرت	
خرید	از	دست	رفته	کارگران	نباید	اهمال	
کنیم،	اظهار	داشت:	متاسفانه	بخش	دولتی	
هنوز	مصوبات	شورای	عالی	کار	را	امضا	
نکرده	و	از	دولت	می	خواهیم	هرچه	زودتر	
تصمیمات	این	شورا	را	تایید	و	اجرایی	کند.	
دولت	در	مقابل	افزایش	دستمزد	کارگران	

مقابله	نکند.
وی	افزود:	ما	معتقدیم	در	بین	معضلات	
کارگری	مشکلات	معیشتی	حرف	اول	را	

می	زند.

علیرضا محجوب:

مجوز بگیریم یا نگیریم مطابق هر سال راهپیمایی خواهیم کرد

وزیر	نفت	گفت:	امروز	صنعت	نفت	در	
نوک	پیکان	جنگ	تجاوزگرایانه	اقتصادی	
آمریکا	قرار	دارد	اما	رویای	به	صفر	رساندن	
صادرات	نفت	ایران	هرگز	محق	نمی	شود.	
به	 پاسخ	 زنگنه	که	دیروزبرای	 بیژن	
سوال	نماینده	ایذه	و	باغملک	به	مجلس	
داد:	 ادامه	 بود،	 رفته	 اسلامی	 شورای	
وضعیت	عرضه	و	تقاضای	نفت	در	شرایط	
فعلی	شکننده	است	و	بیانیه	های	آمریکا	
و	هم	پیمانان	آن،	نگرانی	آنها	نسبت	به	
واکنش	بازار	را	نشان	می	دهد.	وی	بازار	
نفت	را	غیر	قابل	پیش	بینی	دانست	و	
افزود:	نمی	توان	اطمینان	داشت	که	به	
اندازه	نیاز	نفت	تولید	می	شود؛	زیرا	برخی	
کشورهای	منطقه	ظرفیت	تولید	خود	را	
بیشتر	از	میزان	واقعی	اعلام	می	کنند.	
زنگنه	گفت:	آمریکا	و	هم	پیمانان	منطقه	
ای	آن،	از	نفت	به	عنوان	سلاح	سیاسی	
استفاده	می	کنند	اما	منتظر	باشند	که	دود	

این	تصمیم	به	چشم	خودشان	برود.	
وی	ادامه	داد:	همه	با	همراهی	و	همدلی	
باید	وقت	بیشتری	برای	عبور	از	این	شرایط	
و	همفکری	برای	گذار	داشته	باشیم	تا	
جریان	امور	به	سوی	بهبود	حرکت	کند.	

از  گاز  تولید  برابری  * رشد 2.2 
پارس جنوبی

وزیر	نفت	در	پاسخ	به	سوال	نماینده	
ایذه	و	باغملک	درباره	سیاست	های	گازی	
کشور،	گازرسانی	روستایی	و	تاثیر	در	بازار	
گاز	دنیا	افزود:	بنده	معتقدم	این	سال	ها	
بخش	گاز	درخشان	ترین	عملکرد	را	در	
صنعت	نفت	داشت؛	به	گونه	ای	که	متوسط	
تولید	گاز	کشور	در	سال	9۱،	6۲۰	میلیون	
متر	مکعب	بود	که	این	عدد	در	سال	9۷	
به	۸۵۰	میلیون	متر	مکعب	در	روز	رسید	

که	رشد	۳۰	درصدی	را	نشان	می	دهد.	
وی	به	تولید	گاز	از	میدان	مشترک	پارس	
جنوبی	اشاره	کرد	و	گفت:	میانگین	تولید	
ایران	از	پارس	جنوبی	در	سال	9۱	روزانه	
۲۴۰	میلیون	متر	مکعب	بود	که	این	رقم	
در	سال	9۷	به	۵۳۲	میلیون	متر	مکعب	
در	روز	رسید	و	۲.۲	برابر	شد	تا	ایران	بتواند	
به	طور	کامل	سهم	خود	را	از	این	میدان	
پوشش	 زنگنه،	 گفته	 به	 کند.	 برداشت	
شبکه	گاز	در	روستاها	در	سال	9۲،	شامل	
۵۴	درصد	جمعیت	روستایی	می	شد	که	
این	عدد	در	سال	9۷	به	9۴	درصد	رسید.	
خام  از  جلوگیری  با  اولویت   *

فروشی است
وزیر	نفت	اولویت	بخش	گاز	را	جلوگیری	
از	خام	فروشی	و	جایگزینی	حداکثری	گاز	
به	جای	سایر	سوخت	ها	عنوان	کرد	و	ادامه	
داد:	بازار	ایران	بخشی	از	بازارهای	جهانی	
است	و	اگر	گاز	به	صورت	خام	صادر	می	
شد،	وزارت	نفت	را	به	خام	فروشی	متهم	
می	کردید.	زنگنه	افزود:	اکنون	در	بخش	
حمل	و	نقل	۲۰	میلیون	مترمکعب	گاز	به	

جای	بنزین	مصرف	می	شود	و	با	گازرسانی	
روستایی	در	مصرف	گاز	مایع،	نفت	سفید	
و	سایر	سوخت	های	مایع	صرفه	جویی	
زیادی	شد	که	می	تواند	به	عنوان	خوراک	
پتروشیمی	ها	استفاده	شود.	وی	اولویت	
افزایش	 برای	 گاز	 تزریق	 را	 بعدی	 های	
ضریب	بازیافت	میادین	نفتی،	تامین	خوراک	
و	سوخت	صنایع	مختلف	مانند	پتروشیمی	
و	فولاد،	توسعه	صادرات	به	وسیله	خط	لوله	
به	کشورهای	همسایه	و	صدور	آن	به	صورت	
ال	ان	جی	و	ال	پی	جی	به	مقاصد	دیگر	
اعلام	کرد.	وی	یادآوری	کرد:	اگر	سیاست	
درست	نبود	عبور	از	زمستان	به	سختی	
انجام	می	شد.	حتی	در	مواجهه	با	سیل	نیز	
شبکه	گاز	مساله	جدی	نداشت	و	قطعی	ها	

ظرف	چند	ساعت	اصلاح	می	شد.	
* وضع صادرات گاز به همسایگان
زنگنه	سهم	گاز	طبیعی	در	سبد	سوخت	
کشور	را	۷۰	درصد	عنوان	کرد	و	گفت:	
ایران	بعد	از	آمریکا	و	روسیه،	سومین	کشور	
تولید	کننده	گاز	در	جهان	است	و	نیروگاه	
ها	و	پتروشیمی	ها	بدون	محدودیت	کار	

می	کنند.	زنگنه	افزود:	اکنون	قرارداد	گاز	با	
ترکیه	با	همه	ظرفیت	در	حال	اجراست.	با	
عراق	نیز	۲	قرارداد	صادرات	گاز	به	ارزش	
6۰	میلیون	متر	مکعب	در	روز	داریم.به	
گفته	وزیر	نفت،	یک	قرارداد	صادرات	گاز	با	
ارمنستان	و	جمهوری	آذربایجان	نیز	اجرایی	
شده	است	اما	پاکستان	به	دلیل	فشارهای	
سیاسی	آمریکا	و	کشورهای	منطقه	قرارداد	
خود	را	اجرایی	نمی	کنند.	وی	گفت:	قرارداد	
صادرات	گاز	به	عمان	نیز	در	جریان	است	
اما	برای	احداث	خط	لوله	فقط	۲	شرکت	
در	دنیا	وجود	دارند	که	به	دلیل	تحریم	ها،	
امکان	اجرای	آن	نیست.	زنگنه	به	قرارداد	
گاز	با	ترکمنستان	نیز	اشاره	کرد	و	افزود:	
ترکمنستان	در	تلاش	بود	با	فشار	بر	ایران،	
قیمت	گاز	را	افزایش	دهد	اما	ما	زیر	بار	این	
فشار	نرفتیم	و	این	موضوع	اکنون	در	مرحله	

داوری	است.
رفیق  نماینده مجلس  با 280   *

بازی کرده ام
ایذه	 نماینده	 اتهام	 مورد	 در	 زنگنه	
مورد	 در	 بازی	 رفیق	 درباره	 باغملک	 و	
گازرسانی	گفت:	من	اگر	رفیق	بازی	کرده	
باشم	با	۲۸۰	نماینده	مجلس	رفیق	بازی	
کرده	ام.	وی	یادآوری	کرد:	اکنون	وضعیت	
گازرسانی	روستایی	در	همه	کشور	مطلوب	
بوده	و	بجز	سه	استان	کرمان،	کرمانشاه	و	
خراسان	جنوبی	پوشش	شبکه	گاز	مطلوب	
گزارش	شده	است.	وزیر	نفت	درباره	روند	
پرونده	 این	 گفت:	 نیز	 کرسنت	 داوری	
تاکنون	چند	بار	به	مرحله	صدور	حکم	
رسیده	اما	به	دلایلی	از	دستور	کار	خارج	
شده	است.	پس	از	توضیحات	وزیر	نفت،	
نمایندگان	مجلس	شورای	اسلامی	اعلام	

کردند	که	از	پاسخ	وی	قانع	شدند.	

بیژن زنگنه:

صفر کردن صادرات نفت ایران، رویای بی تعبیر است 
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

وزیر	دفاع	جمهوری	اسلامی	ایران	با	بیان	اینکه		امروز	مهم	ترین	موضوع	ترامپیسم	
در	جهان	است	که		یک	ویژگی	شبیه	نازیسم	دارد،	گفت:	ترامپ	با	ویژگی	های	مثل	
خودخواهی،	ظلم	و	زیرپا	گذاشتن	اصول	انسانی	و	قواعد	بین	المللی	امنیت	جهان	را	با	

مخاطرات	جدی	مواجه	کرده	است	.
امیر	سرتیپ	حاتمی		وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	ایران	
که	برای	شرکت	در	هشتمین	کنفرانس	سالانه	امنیت	بین	المللی	به	میزبانی	وزارت	دفاع	
فدراسیون	روسیه،	در	جمع	خبرنگاران	در	پاسخ	به	سئوالی	درباره		اهمیت	اجلاس	امنیتی	
مسکو	که	با	حضور	هیئت	های	۸۰	کشور	جهان	برگزار	می	شود،	اظهار	داشت:	این	سفر	بنا	
به	دعوت	وزیر	محترم	دفاع	روسیه		انجام	شده		و	در	مجمع	عمومی	آن	ان	شاءالله	سخنرانی	
خواهیم	داشت.وی	در	تشریح	برنامه	های	خود	در	این	سفر	افزود:	در	این	سفر	حول	
موضوعات	مختلف،	موضوعات	دوجانبه،	منطقه	ای	و	بین	المللی	نیز		با	سایر	مقامات	روسیه	

و		وزیر	دفاع	روسیه	مذاکراتی	خواهیم	داشت.

وزیر	دفاع	جمهوری	اسلامی	ایران	با	بیان	اینکه	در	حاشیه	این	کنفرانش	با		وزرای	
دفاع	شرکت	کننده	نیز	دیدار	و	گفت	وگو	خواهم	داشت،	تصریح	کرد:		در	این	دیدارها،	
حول	مسائل	دوجانبه	منطقه	و	بین	المللی	گفت	وگو	خواهیم	کرد.امیر	سرتیپ	حاتمی	در	
تشریح	اهمیت	کنفرانس	امنیتی	مسکو	خاطرنشان	کرد:	این	اجلاس	یک	فرصت	مغتنم	
و	مناسبی	است	که	مقامات	و	مسئولان	و	سیاست	مداران	کشورهای	مختلف	به	ویژه	در	
حوزه	دفاعی	و	امنیتی،	مسائل	مختلف	امنیتی	امروز	جهان	را	با	هم	طرح		و	نظراتشان	را	
بیان	کنند	و	نظرات	دیگران	را	نیز	بشوند.وی	با	بیان	اینکه		امروز	با	مسائل	مختلف	امنیتی	در	
جهان	مواجه	هستیم،	ادامه	داد:		امروز	مهمترین	موضوع	ترامپیسم	در	جهان	است	که		یک	
ویژگی	شبیه	نازیسم	دارد	و	با	ویژگی	های	مثل	خودخواهی،	ظلم	و	زیرپا	گذاشتن	اصول	
انسانی	و	قواعد	بین	المللی	امنیت	جهان	را	با	مخاطرات	جدی	مواجه	کرده	است	.وزیر	دفاع	
جمهوری	اسلامی	ایران	تاکید	کرد:	در	چنین	کنفرانس	هایی	ابعاد	این	خطرات	گفت	وگو	
می	شود	و	حاصل	آن	پیدا	کردن	راهکارهای	مشترک	و	رسیدن	به	دنیای	امن	تر	خواهد	بود.

نماینده	تهران	در	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	دولت	باید	تا	جایی	که	می	تواند،	کمتر	
به	صندوق	توسعه	ملی	دست	اندازی	کند.	محمود	صادقی	در	نشست	با	شهردار	و	اعضای	
شورای	شهر	کرمانشاه	با	اشاره	به	سیل	اخیر	که	نزدیک	به	۲۰	استان	کشور	را	درگیر	کرد،	
به	طرح	مجلس	برای	جبران	خسارت	مالی	ناشی	از	سیل	از	محل	صندوق	توسعه	ملی	
اشاره	و	تصریح	کرد:	دولت	باید	در	درجه	اول	از	منابع	دیگری	برای	جبران	سیل	استفاده	
کند،	اگر	این	منابع	جوابگو	نبود	آن	موقع	باید	سراغ	صندوق	توسعه	ملی	برویم.صادقی	در	
ادامه	بر	لزوم	کاهش	دست	اندازی	دولت	به	منابع	صندوق	توسعه	ملی	هم	تاکید	کرد.وی	
با	اشاره	به	محدودیت	های	به	حقی	که	برای	برداشت	از	این	صندوق	وجود	دارد،	گفت:	
نباید	فراموش	کرد	این	صندوق	سرمایه	گذاری	بین	نسلی	و	بلندمدت	است	که	نمی	توان	

منابع	آن	را	به	جز	در	موارد	ضروری،	برای	امور	جاری	هزینه	کرد.صادقی	با	بیان	اینکه	در	
قانون	بودجه	هم	در	بندهایی	به	دولت	اجازه	داده	می	شود	که	از	منابع	صندوق	توسعه	ملی	
استفاده	کند،	افزود:	این	امر	مغایر	اهداف	صندوق	است.وی	در	نظر	گرفتن	کمک	۱۵۰	
میلیون	یورویی	برای	"صداوسیما"	را	از	جمله	این	موارد	دانست	که	با	اهداف	صندوق	
توسعه	ملی	مغایر	است.صادقی	اظهار	کرد:	البته	موضوع	دیگری	که	وجود	دارد	این	است	
که	اطلاعات	شفافی	از	میزان	منابعی	که	در	صندوق	توسعه	ملی	وجود	دارد،	در	اختیار	
نیست.صادقی	در	ادامه	از	تصویب	قانون	جامع	مدیریت	بحران	در	مجلس	شورای	اسلامی	
هم	خبر	داد	و	تاکید	کرد:	در	این	قانون	بخش	های	مختلف	مدیریت	بحران	از	پیشگیری	و	

مقابله	گرفته	تا	بازسازی	مناطق	آسیب	دیده	لحاظ	شده	است.

وزیر دفاع در بدو ورود به فرودگاه مسکو:

ترامپیسم امنیت جهانی را به مخاطره انداخته است

محمود صادقی: 

منابع صندوق توسعه ملی را نباید برای امور جاری هزینه کرد

یک	فعال	سیاسی	در	واکنش	به	سخنان	خطیب	
حتی	 امروز	 می	گوید:	 تهران	 جمعه	 نماز	 موقت	
اقتصاددانان	برجسته	با	احتیاط	سخن	می	گویند،	چطور	
یک	خطیب	موقت	می	تواند	درباره	همه	امور	اقتصادی،	

اجتماعی	و	بین	المللی	اظهار	نظر	کند؟
حزب	 مرکزی	 شورای	 عضو	 کیانوش	راد،	 محمد	
اتحاد	ملت	ایران	اسلامی	به	ایرناپلاس	می	گوید:	سخنان	
خطیبان	جمعه،	بازتاب	جهانی	دارد	و	بخشی	از	مواضع	
بنابراین	بهتر	 ایران	تلقی	می	شود.	 جمهوری	اسلامی	
آنان	در	حیطه	وظایف	و	دانش	خود	اظهارنظر	 است	

کنند.
کیانوش	راد	ادامه	می	دهد:	امروز	حتی	اقتصاددانان	
برجسته	با	احتیاط	سخن	می	گویند،	چطور	یک	خطیب	
موقت	درباره	همه	امور	اقتصادی،	اجتماعی	و	بین	المللی	
اظهارنظر	می	کند؟این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	معتقد	
خرابی	 و	 مردم	 ناامیدی	 موجب	 کلی	گویی	ها	 است	
بیان	 زیاد	 سخنان	 نوع	 این	 سال	ها	 این	 در	 می	شود.	

شده	است	و	به	نظر	تأثیر	زیادی	در	افزایش	آمار	طلاق،	
بزهکاری،	آسیب	های	اجتماعی	و	نابهنجاری	ها	داشته	
است؛	چراکه	این	آقایان	نمی	دانند	مشکلات	کشور	با	
سخنان	کلی	حل	نمی	شود.او	در	ادامه	تأکید	می	کند:	این	
آقایان	همان	کسانی	هستند	که	قطعنامه	های	سازمان	
ملل	علیه	ایران	را	»کاغذ	پاره	های«	بی	ارزش	می	دانستند	
اما	 ندارد.	 تأثیری	در	سرنوشت	مردم	 بودند	 و	معتقد	
عملًا	دیدیم	همین	کاغذ	پاره	ها	تا	چه	حد	زندگی	مردم	
عادی	را	تحت	تأثیر	قرار	داد.	امثال	اینها	از	جای	گرمی	
سخن	می	گویند	و	درد	های	مردم	را	نمی	بینند.	شکی	
نیست	که	فشارهای	بین	المللی	و	تحریم	های	گوناگون	
در	کاهش	سطح	رفاه	مردم	اثر	مستقیم	دارد	و	ریسک	
بالای	سرمایه	گذاری	داخلی	و	خارجی،	مسئله	بیکاری	را	

گسترش	خواهد	داد.
این	عضو	شورای	مرکزی	حزب	اتحاد	ملت	می	افزاید:	
را	 دولت	 دارند	 قصد	 کلی	گویی	ها	 این	 با	 برخی	 حالا	
نشانه	بگیرند	و	همه	مشکلات	را	به	گردن	دولت	فعلی	

بیندازد.او	همچنین	درباره	این	که	برخی	چنین	سخنانی	
نماز	جمعه	می	دانند،	تصریح	 افول	جایگاه	 را	موجب	
می	کند:	هرکس	در	هر	جایگاهی	سخن	و	دستورالعملی	
را	خلاف	واقع	اظهار	کند،	علاوه	بر	اینکه	شأن	و	اعتبار	
گوینده	را	تنزل	می	دهد،	مردم	را	هم	بدبین	می	کند.	ما	
شاهد	بودیم	که	پدیده	خشکسالی	و	زلزله	را	برخی	آقایان	
مربوط	به	بی	حجابی	زنان	دانستند،	اما	امروز	می	دانیم	که	

این	سخنان،	بدون	مبنای	علمی	بوده	است.
رسول	 المسلمین	 و	 حجت	الاسلام	 است	 گفتنی	
جعفریان	هم	در	یادداشتی	با	اشاره	به	واکنش	های	قشر	
تحصیلکرده	دانشگاهی،	به	سخنان	این	هفته	خطیب	
جمعه	تهران،	نوشت:	در	مقابل،	اصولگرایان،	و	حتی	
روحانیون	زبده	حوزوی،	و	استادان،	هیچ	اعتراضی	نسبت	
به	این	سخنان	نداشتند.	به	اعتقاد	او،	مشکل	ما،	فقط	این	
نیست	که	دو	تفکر	متفاوت	برای	تفسیر	رابطه	ایمان	با	
خرد	و	دانش	هست،	مشکل	این	است	که	ما	گرفتار	نوعی	

آشفتگی	فکری	هستیم.

معاون	اول	رییس	جمهوری	تحقق	دولت	الکترونیک	
را	موضوعی	مهم	و	مورد	تاکید	همه	ارکان	نظام	دانست	
و	گفت:	تحقق	دولت	الکترونیک	تأثیر	چشمگیری	بر	

پیشگیری	و	مقابله	با	فساد	دارد.	
»اسحاق	جهانگیری«	روز-	سه	شنبه-	در	دوازدهمین	
جلسه	شورای	فناوری	اطلاعات	که	به	ریاست	وی	برگزار	
شد،	به	تاثیر	اجرای	کامل	طرح	دولت	الکترونیک	در	ارتقای	

رضایتمندی	مردم	از	خدمات	دولتی	تاکید	کرد.
وی	اظهارداشت:	تبادل	اطلاعات	بین	دستگاهی	یکی	از	
ضرورت	های	تحقق	دقیق	و	کامل	دولت	الکترونیک	است	
و	دستگاه	ها	باید	با	لحاظ	همه	شرایط	لازم	برای	حفاظت	
از	اطلاعات	خصوصی	شهروندان	در	زمینه	اشتراک	گذاری	
اطلاعات	در	سامانه	های	ملی	مرکز	ملی	تبادل	اطلاعات،	

همکاری	کامل	و	جدی	داشته	باشند.
در	 تعلل	 داد:	 ادامه	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
همکاری	برای	ایجاد	دولت	الکترونیک	از	هیچ	دستگاه	و	

نهادی	پذیرفته	نیست.	
جهانگیری	همچنین	گفت:	شفافیت	اطلاعاتی	که	در	
نتیجه	اجرای	کامل	دولت	الکترونیک	ایجاد	می	شود	ضمن	
تسهیل	امور	زندگی	مردم،	تاثیر	چشمگیری	بر	پیشگیری	

و	مقابله	با	مفاسد	دارد.
وی	یادآور	شد:	دولت	الکترونیک	از	سوی	دیگر	کمک	
بزرگی	به	برقراری	عدالت	در	عرصه	های	مختلف	می	کند	و	
گامی	موثر	نیز	در	اجرای	اقتصاد	مقاومتی	و	تقویت	اقتصاد	

کشور	در	برابر	تکانه	های	خارجی	و	داخلی	خواهد	بود.
محمدجواد	آذری	جهرمی	وزیر	ارتباطات	و	فناوری	

اطلاعات	نیز	در	این	جلسه	گفت:	رییس	جمهوری	در	
دیدار	نوروزی	ابتدای	سال	تاکید	کرد	که	امسال	باید	در	
ازای	۱۲	ماه،	حداقل	۱۲	خدمت	ملموس	الکترونیک	به	
مردم	ارائه	شود.وی	تصریح	کرد:	یکی	از	نمونه	های	خدمت	
ملموس	الکترونیک،	ثبت	نام	الکترونیکی	کارت	سوخت	

از	مردم	بود.	
وی	افزود:	مردم	برای	ثبت	نام	دور	جدید	کارت	سوخت	
بدون	نیاز	به	هیچ	گونه	مراجعه	حضوری،	در	مدت	بسیار	
کوتاهی	از	طریق	تلفن	همراه	خود	در	سامانه	دریافت	کارت	
سوخت	ثبت	نام	کردند	و	هیچ	هزینه	ای	نیز	نپرداختند.

در	این	جلسه	وزیر	آموزش	و	پرورش،	معاون	رییس	
جمهوری	و	رییس	سازمان	امور	استخدامی	کشور،	دبیر	

شورای	عالی	فضای	مجازی	حضور	داشتند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

خطیبان نماز جمعه در حوزه وظایف و دانش خود اظهار نظر کنند

معاون اول رییس جمهوری: 

تحقق دولت الکترونیک مورد تاکید تمام ارکان نظام است 

غلامرضا  فدایی

زهرا علی اکبری
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علائمسنگکلیهدربچهها

آیا ممکن است شکم درد کودکتان ناشی از 
سنگ کلیه باشد؟

وقتی پای کودکان به میان می آید، معده درد و شکم درد در چارچوب خاصی قرار 
می گیرد، اما گاهی به سختی می توان متوجه شد که آیا این شکم دردها جدی است یا 

جای نگرانی نیست.
از آنجایی که سنگ کلیه در کودکان طی دو دهه ی اخیر، افزایش چشمگیری داشته 
است، خوب است علائم آن را بدانید، مخصوصاً اینکه سنگ کلیه می تواند سراغ هر 

کسی در هر سن و سالی برود.
سنگکلیهچگونهتشکیلمیشود؟

سنگ کلیه زمانی تشکیل می شود که املاحی که به طور طبیعی در ادرارتان وجود 
دارند، به میزان زیادی تجمع کرده و توده های سختی ایجاد کنند که سایزها و شکل ها 
و بافت های جورواجور دارند. اگر این سنگ ها ریز باشند از طریق مجرای ادرار به راحتی 
عبور کرده و دفع می شوند؛ اما اگر بزرگ تر شوند، بیشتر احتمال دارد که در مجرای ادرار 

گیر افتاده و درد و ناراحتی ایجاد کنند.
کمآبی،عدمتحرکبدنیوسدیم،نقشمهمیدارند

یکی از بزرگ ترین دلایل اینکه تعداد کودکان و نوجوانانی که دچار سنگ کلیه می شوند 
در حال افزایش است، چیزی غیر از عارضه های پزشکی می باشد؛ آن ها به اندازه ی کافی 

آب نمی نوشند!
ساعت  مدت 24  به  کودک  ادرار  می شود،  داده  تشخیص  کلیه  سنگ  یک  وقتی 
جمع آوری شده و سپس جهت آزمایش به لابراتوار فرستاده می شود تا محتوای املاح 
از جهت اختلالات متابولیکی مانند  نیز  و میزان آن تعیین شود. ضمناً حجم ادرار 
دیابت نیز چک می شود. البته به ندرت پیش می آید که کودک دچار اختلال متابولیکی 
باشد؛ اما تقریباً همه ی بیماران، حجم ادرار کمی دارند. اگر شما به اندازه ی کافی ادرار 
نمی سازید احتمالًا به این دلیل است که به اندازه ی کافی مایعات نمی نوشید. مایعات 
کمک می کنند تا مواد معدنی از سیستم تان خارج شوند و هیدراته نگه نداشتن بدن 
منجر به تشکیل سنگ کلیه خواهد شد. بیشتر کودکان تصور می کنند که آب کافی 
می نوشند، اما به آب خیلی بیشتری نیاز دارند، مخصوصاً اگر فعالیت زیادی دارند. وجود 
یک نقص ساختاری در مجاری ادراری نیز می تواند جلوی جریان ادرار را گرفته و ناحیه ی 
کوچکی درست کند که در آن ادرار تجمع می کند. وقتی ادرار جریان نداشته باشد، مواد 
کریستالی به هم چسبیده و سنگ تشکیل می دهند. ضمناً برخی از داروهای تجویزی 
و داروهای بدون نیاز به نسخه ی پزشک نیز در صورت مصرف در دوزهای زیاد می توانند 

احتمال تشکیل سنگ کلیه را افزایش بدهند.
چه اندازه آب کافی است؟ برای بچه های بالای 12 سال، 2 تا دو و نیم لیتر آب در روز 
کافی است. سبک زندگی یکجانشینی و مصرف زیاد سدیم در رژیم غذایی نیز منجر به 
تشکیل سنگ کلیه خواهد شد. فست فودها و غذاهای فرآوری شده، متهمان ردیف اول 

از جهت محتوای زیاد سدیم هستند.
والدیننسبتبهچهعلائمیازسنگکلیهبایدهوشیارباشند؟

* درد در طرفین کمر، کمر و شکم یا کشاله ران که گاهی هست و گاهی نیست و ممکن 
است باعث حالت تهوع یا استفراغ بشود. * درد حین ادرار کردن * بوی بد ادرار * نیاز مکرر 

به ادرار کردن * ادرار با رنگ کدر و مبهم * به سختی ادرار کردن
چهبایدبکنیداگربهسنگکلیهمشکوکهستید؟

علاوه بر جمع آوری 24 ساعته ی ادرار، کودکی که پزشک او مشکوک به سنگ کلیه 
است باید تحت سونوگرافی قرار بگیرد تا از جهت هرگونه سنگ یا انسدادی بررسی 
شود. برای اینکه کودکان کمتر در معرض اشعه ی X قرار بگیرند، از CT اسکن یا سایر 

تست های تصویری برای آن ها استفاده می شود.
چهبایدبکنیداگرتشخیصسنگکلیهدادهشد؟

خوشبختانه بیشتر سنگ های کلیه نسبتاً کوچک اند، بنابراین بیشتر کودکان نیاز به 
عمل جراحی ندارند. در اولین مرحله از آن ها خواسته می شود به میزان فراوان آب و 
مایعات بنوشند که شامل لیموناد تهیه شده با لیموترش تازه می شود، نه لیمونادهای 
بازاری که بیشترشان قند است. اسیدسیتریک موجود در لیموترش، ادرار را افزایش 
می دهد و تشکیل سنگ کلیه را سخت می کند. ممکن است برای کودک، مسکن خفیف 
و داروهایی که میزنای یا حالب را شل می کنند تجویز شود. میزنای ها لوله های باریکی 
هستند که کلیه را به مثانه مرتبط می کنند. با شل شدن میزنای، سنگ کلیه راحت تر 
می تواند عبور کند. یک صافی مخصوص نیز به کودک داده می شود تا هر سنگی که دفع 
می شود جدا شده و نگه داشته شده و در یک کیسه ی زیپ دار قرار داده شده و به لابراتوار 
فرستاده شود. سنگ در لابراتوار از جهت جنس و نوع، تجزیه و آنالیز می شود. عمل 
جراحی آخرین راه حل است. اگر سنگ در عرض چند روز دفع نشد، معمولًا یک ماه 
دیگر نیز فرصت داده می شود. اما اگر طی این مدت بیمار دچار تب شد نشان می دهد 

عفونت کلیه به مرحله ی خطرناکی رسیده است که نیاز به عمل جراحی فوری دارد.
چگونهازتشکیلسنگکلیههایبعدیجلوگیریکنید؟

به دلیل اینکه احتمال عود سنگ کلیه در کودکان تقریباً 50 درصد است، باید عادات 
سالمی را جهت پیشگیری ایجاد کنند. تشویقشان کنید بیشتر آب بنوشند، هر روز شربت 
لیموناد تازه بنوشند و مصرف سدیم را به حداقل برسانند. چیپس، پفک، پیتزا و چوب شور، 
سدیم فراوانی دارند. والدین باید به بچه ها کمک کنند از مصرف نوشابه های پُرکالری و پُر 
قند پرهیز کرده و مراقب میزان مایعاتی که مصرف می کنند باشند، مخصوصاً در هوای 
گرم یا در صورت تعریق. فعالیت بدنی نیز باید جزوی از برنامه ی همیشگی کودکان باشد.

پس از پرخوری چه کنیم؟
مواقعی که الگوی تغذیه سالم را نادیده گرفته و پرخوری می کنید پس از آن بهتر است 

به جای استراحت روی کاناپه یا چرت زدن، تحرک داشته و برای جبران آن اقدام کنید.
ورزش کردن پس از پرخوری می تواند به هضم بهتر غذا، بهبود گردش خون و افزایش 
سطح انرژی در بدنتان کمک کند. هرچند تحرک شدید پس از خوردن غذا توصیه 

نمی شود.
در ادامه چند توصیه از متخصصان تغذیه برای جبران پیامدهای پرخوری به نقل از 
سایت “شیپ” آورده شده است: اگر پرخوری کرده باشید، انجام ورزش های شدید با 
شکم پر می تواند بیش از حد تهاجمی باشد اما یوگا می تواند درون بدن شما را به تکاپو باز 
داشته و آن را در کمتر از 15 دقیقه به حالت طبیعی بازگرداند. به گفته یک مربی یوگا دو 
نوع از حرکات یوگا می تواند به هضم بهتر و افزایش سطوح انرژی در بدنتان کمک کند. 
اولین حرکت، حرکت سوکهاسانا )چهار زانوی ساده( است. ابتدا پاهایتان را به صورت 
چهار زانو روی هم قرار دهید. دست های خود را روی زانوها قرار دهید و شکم خود را 
به داخل فرو دهید و قفسه سینه  را به بالا بکشید. شانه هایتان را به سمت بالا و پایین 
حرکت دهید و چشم هایتان را برای یک تا دو دقیقه بسته نگاه دارید. حرکت دوم یوگا 
که بعد از پرخوری می تواند مفید باشد، حرکت آنولوما ویلوما و تنفس متناوب با بینی 
است. در وضعیت سوکهاسانا )چهار زانوی ساده( بنشینید و دست چپ خود را روی 
زانوی چپ خود و دست راستتان را بالا رو به روی صورتتان نگه دارید. همان طور که کف 
دست راستتان باز است، انگشت میانه و اشاره خود را پایین بیاورید. در همین وضعیت با 
شست دست راستتان سوراخ راست بینی تان را ببندید و با سوراخ باز چپ بینی تان یک 
نفس عمیق بکشید. هنگامی که به طور کامل نفس خود را داخل بینی دادید، سوراخ 
چپ بینی خود را با انگشت حلقه و انگشت کوچک ببندید تا هر دو سوراخ بینی تان 
بسته بماند. مدت کوتاهی در این حالت بمانید و سپس انگشت شست راست خود را از 
روی سوراخ راست بینی تان بردارید و نفستان را از سوراخ راست بینی خود خارج کنید. 
سوراخ راست بینی خود را باز نگه دارید و از این طریق نفس بکشید. هنگامی که به طور 
کامل نفس خود را داخل بینی دادید، دوباره با انگشت شست راست خود سوراخ راست 
بینی تان را ببندید و مکث کنید. چند لحظه بعد نفس خود را از سوراخ چپ بینی خارج 
کنید و از طریق همان سوراخ چپ بینی دوباره نفستان را داخل دهید. سپس سوراخ 
چپ بینی را ببندید و نفستان را از سوراخ راست بینی خود خارج کنید. این روند را به 
همین ترتیب ادامه دهید و دم و بازدم از طریق هر یک از سوراخ های بینی تان را یک 
دقیقه ادامه دهید و این عمل را برای دو یا سه بار تکرار کنید. یکی از روش های آسان 
برای هضم بهتر غذا انجام برخی از  ورزش ها با اثرات کم روی قلب پس از پرخوری است. 
یک متخصص ورزشی در این مورد می گوید انجام یک پیاده روی کم مسافت سریع یا 
پیاده روی کمی طولانی پس از پرخوری می تواند مفید باشد. هم چنین تحقیقات نشان 
داده ترکیب کردن پیاده وری های کوتاه و سریع با قدم زدن های تفریحی و آرام راهی موثر 

برای از دست دادن چربی های دور شکم است

اما  آشناست  افراد  از  بسیاری  برای  آن  و علائم  اسم  که  بیماری است  آبله مرغان 
اطلاعات کافی راجع به درمان صحیح این بیماری ندارند.

آبله مرغان بیماری است که اسم و علائم آن برای بسیاری از افراد آشناست؛ جوش های 
دردناک این بیماری و نگرانی از اینکه جای این جوش ها پس از بهبود بیماری بر روی 
صورت یا بدن بماند همیشه وجود داشته و دارد؛ علی رغم تصور عموم که همه افراد به 
این بیماری مبتلا خواهند شد، آبله مرغان تنها در صورتی منتقل می شود که فرد در 

معرض ویروس این بیماری قرار بگیرد.
برای اینکه درباره بیماری آبله مرغان، علل ایجاد و راهکار های پیشگیری و درمان آن 
بیشتر بدانیم با متخصصان این حوزه گفت وگو کردیم و نظر آنها را در این باره جویا شدیم 

که در ادامه مشروح آن را می خوانید.

شروین شکوهی متخصص بیماری های عفونی، فوق تخصص عفونت در بیماران 
پیوندی و سرطانی و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در گفت گو 
با خبرنگار حوزه بهداشت و درمان گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، درباره 
بیماری آبله مرغان اظهار کرد: هر فردی که در معرض ویروس آبله مرغان قرار بگیرد در 
۸5 درصد موارد به این بیماری مبتلا می شود زیرا آبله مرغان قابلیت انتقال بسیار زیادی 
دارد. وی افزود: در کشور های اروپایی و آمریکایی به دلیل اینکه واکسن این بیماری 
تزریق می شود آبله مرغان شیوع ندارد، ولی در ایران به دلیل اینکه واکسن این بیماری 

تزریق نمی شود ویروس در گردش است و ابتلا به آن افزایش می یابد.
شکوهی بیان کرد: این بیماری ابتدا از طریق تنفس و سپس تماس با فرد مبتلا منتقل 
می شود؛ این ویروس در بدن می ماند و اگر قدرت سیستم ایمنی کاهش یابد باعث 

ایجاد مشکل خواهد شد که به آن زونا می گویند.
علائماولیهآبلهمرغانچیست؟

این متخصص بیماری های عفونی اظهار کرد: علائم اولیه این بیماری در بزرگسالان و 
اطفال متفاوت است، ولی به طور معمول ضعف، بی حالی، تب و بثورات از علائمی است 
که در تمام افراد دیده می شود. این بثورات  از مرکز بدن شروع می شود و سپس به 
دست ها می رسد و اصولا به صورت ضایعات برجسته ای است که مایع روشنی در آن 
وجود دارد؛ به تدریج این ضایعه به صورت مایع تیره رنگ و سپس به شکل زخم دلمه 

بسته در می آید و در نهایت زخم می افتد.
وی گفت: قابلیت انتقال ویروس از 2 روز قبل از شروع ضایعات تا پنج روز پس از آن 
است و اگر ضایعات بسته شود دیگر قابلیت انتقال ندارد، ولی اگر هنوز تازه باشد قابلیت 
انتقال بیماری به فرد دیگری وجود دارد. شکوهی بیان کرد: در جوامعی که واکسن این 
بیماری وجود ندارد نباید به فردی که به آبله مرغان مبتلا شده است نزدیک شد، زیرا 
قابلیت انتقال بیماری بسیار بالاست؛ حتی باید از دست زدن به سطوحی که فرد بیمار 
با آنها تماس داشته است به شدت خودداری کرد. وی افزود: درمان در افراد سرطانی 
و زنان باردار اگر به این بیماری مبتلا شوند بسیار مشکل خواهد بود؛ بنابراین این افراد  
باید بیشتر احتیاط کنند. این متخصص بیماری های عفونی اظهار کرد: یکی دیگر 
از راه های پیشگیری 2 دوز واکسن در فاصله ۳ ماه در بزرگسالان است. نوع دیگری 
از واکسن به نام زونا وجود دارد که دوز کمتری دارد و برای افراد بالای 50 سال تزریق 
می شود. شکوهی افزود: همچنین یک نوع هموگلوبین خاص به افرادی که پر خطر 
هستند و در معرض این بیماری قرار گرفته اند هم تزریق می شود؛ این هموگلوبین برای 
افرادی است که سیستم ایمنی بدنشان پایین آمده است و مبتلا به سرطان هستند، 
همچنین افرادی که پیوند عضو انجام دادند و زنان باردار باید از این هموگلوبین استفاده 
کنند تا احتمال ایجاد بیماری در آنها کم شود یا در صورت مبتلا شدن به آبله مرغان، 

عوارض آن کاهش یابد و در زنان باردار از احتمال انتقال به جنین پیشگیری شود.
درمانآبلهمرغانچگونهاست؟

این متخصص بیماری های عفونی گفت: برای درمان آبله مرغان دارو هایی وجود دارد 
که توسط پزشک تجویز می شود. آبله مرغان در سنین زیر 15 سال معمولا  نیاز به درمان 
ندارد، زیرا بیماری خود به خود بهبود پیدا می کند، ولی در افراد بالای 15 سال و افرادی 
که سیستم ایمنی بدنشان ضعیف است، همچنین زنان باردار باید حتما درمان صورت 
گیرد. دوره درمان ۷ تا 10 روز است و حتما باید در 24 تا 4۸ ساعت اول انجام شود، زیرا 

پس از آن ضایعات به سمت خشکی می روند و درمان فایده ندارد.

نکاتى طلایى که باید درباره آبله مرغان بدانید

دو نوع چربی اصلی بدن شامل چربی سفید و چربی قهوه ای 
می شوند. چربی سفید که معمولا به عنوان بافت آدیپوز شناخته 
می شود، شایع ترین نوع چربی و همچنین شایع ترین چربی در 
بدن انسان است. در طول سالیان، چربی از شهرت بدی بین مردم 
برخوردار شده است. اما باید به این نکته توجه داشت که برخی 
انواع چربی بدن در مقادیر سالم برای حفظ سلامت انسان ضروری 
هستند. بیش از یک نوع چربی در بدن انسان وجود دارد و بر خلاف 
باور عمومی درباره بد بودن چربی، ما برای حفظ سلامت مطلوب 
خود به این ماده نیاز داریم. چربی برای عملکردهای مختلف مانند 
تنظیم دمای بدن، ذخیره و انتقال ویتامین های محلول در چربی، 
کمک به باروری، ترشح هورمون ها و عایق کردن بدن مورد نیاز است.

چربیسفیددربرابرچربیقهوهای
دو نوع چربی اصلی بدن شامل چربی سفید و چربی قهوه ای می 
شوند. چربی سفید که معمولا به عنوان بافت آدیپوز شناخته می 
شود، شایع ترین نوع چربی و همچنین شایع ترین چربی در بدن 
انسان است. از سوی دیگر، شاید آشنایی کمتری با چربی قهوه ای 
داشته باشید زیرا تنها پنج درصد از توده بدن انسان را تشکیل می 
دهد. چربی قهوه ای به عنوان چربی خوب در نظر گرفته می شود 
زیرا توانایی تقویت سوخت و ساز و انرژی سوزی بیشتر را دارد. چربی 
قهوه ای نه تنها به سوزاندن کالری های اضافه کمک می کند، بلکه 

فضای کمتری در بدن اشغال کرده و می تواند چربی سفید را به 
چربی قهوه ای تبدیل کند. اگرچه میزان چربی قهوه ای موجود در 
بدن انسان به هنگام تولد با گذشت زمان کاهش می یابد، اما برخی 
اقدامات از جمله قرار گرفتن در معرض دماهای سرد و ورزش منظم 

می توانند به تقویت تولید آن کمک کنند.  
چربیاحشاییدربرابرچربیزیرپوستی

چربی  شامل  دیگر  گروه  دو  به  ای  قهوه  چربی  و  سفید  چربی 
احشایی و چربی زیرپوستی تقسیم می شوند. چربی احشایی که از 
چربی سفید شکل می گیرد می تواند سطوح کلسترول بد را افزایش 
داده، و مواد شیمیایی التهاب زا را تحریک کند که این شرایط می 
تواند موجب بیماری قلبی و حتی سرطان شود. چربی احشایی 
- نوعی که مسئول چربی شکم است - بدترین نوع چربی در نظر 
گرفته می شود زیرا اطراف اندام ها و درون حفره شکم انباشته شده 
و استرس شدیدی را به این اندام ها وارد می کند که احتمال بروز 
مشکلات سلامت بیشتر را افزایش می دهد. از آنجایی که میزان 
بیش از حد چربی احشایی می تواند مشکل آفرین باشد، بهترین 

گزینه کنترل سطوح آن است.
حدود 10 درصد از کل چربی بدن از چربی احشایی تشکیل شده 
است. از این رو، اگر کل چربی بدن خود را محاسبه کرده و سپس 10 
درصد آن را در نظر بگیرید می توانید میزان چربی احشایی خود را 

تخمین بزنید. از سوی دیگر، چربی زیرپوستی همان گونه که از نام 
آن مشخص است چربی سفیدیست که زیر پوست قرار دارد. این نوع 
چربی برای تعیین درصد چربی بدن اندازه گیری می شود. این نوع 
چربی در سراسر بدن یافت می شود، اما به طور ویژه در ران ها، باسن 

و پشت بازوها دیده می شود.
چربیبدنضروریدربرابرچربیبدنغیرضروری

چربی بدن غیر ضروری شامل چربی زیرپوستی و احشایی می 
شود زیرا آنها برای عملکرد عادی بدن ضروری نیستند. اما هر فردی 
به مقدار مشخص از چربی - به عنوان چربی ضروری شناخته می 
شود - برای عملکرد مطلوب بدن خود نیاز دارد. به گفته شورای 
ورزش آمریکا، 10 تا 1۳ درصد چربی بدن به عنوان چربی ضروری 
برای زنان و دو تا پنج درصد برای مردان در نظر گرفته شده است. 
این نوع از چربی در ماهیچه ها و برخی اندام ها، مانند مغز یافت می 
شود. در حقیقت، نزدیک به 60 درصد مغز از چربی تشکیل شده 

است.
درصدمطلوبچربیبدن

این ایده که انسان برای حفظ سلامت خود به پنج درصد یا کمتر 
از چربی بدن نیاز دارد، درست نیست. حتی ورزشکاران نیز دارای 
چربی بدن 6 تا 1۳ درصد برای مردان و 14 تا 20 درصد برای زنان 
هستند. پس این پرسش مطرح می شود که چه میزان چربی بدن به 

عنوان میزان سالم در نظر گرفته می شود؟ پاسخ کوتاه این است که 
از فردی به فرد دیگر متفاوت است. عواملی مانند سن، قد، جنسیت، 
و سطح فعالیت همگی در این فرآیند نقش دارند. به گفته شورای 
ورزش آمریکا، درصد چربی بدن عادی )غیر چاق( در محدوده 21 تا 

۳1 درصد برای زنان و 14 تا 25 درصد برای مردان قرار دارد.
محاسبهدرصدچربیبدن

احتمالا پرسش بعدی این است که چگونه میزان چربی بدن خود 
را محاسبه کنیم؟ تنها روش 100 درصد دقیق استفاده از سی تی 
اسکن و ام آرآی است. با این وجود، مراجعه به پزشک یا یک متخصص 
سلامت و تناسب اندام حرفه ای نیز می تواند در برآورد درصد چربی 
بدن به شما کمک کند. فرد متخصص معمولا یکی از روش های زیر 

را مد نظر قرار می دهد:
- یک مقیاس چربی بدن، که از جریان های الکتریکی برای تعیین 

درصد چربی بدن استفاده می کند
- استفاده از کولیس برای اندازه گیری میزان چربی

- اندازه گیری با کمک متر نواری
هایدرودنسیتومتری  یا  آب  زیر  وزن  گیری  اندازه   -

)Hydrodensitometry(
- باد پاد )Bod Pod( که از نظر محاسبات مشابه با اندازه گیری وزن 

زیر آب بوده، اما بدون آب انجام می شود

دانستنی هایی درباره چربی بدن

علمی و سلامت 

 

مجموعه ای متنوع از فناوری هایی که در آزمایشگاه های 
ملی سندیا)Sandia( در آمریکا توسعه داده می شود در 
آینده نزدیک می تواند سیستم های مافوق صوت و دیگر 

سیستم های خودران آینده را تقویت کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، آزمایشگاه ملی 
سندیا )SNL( اعلام کرده است که یک ائتلاف تحقیقاتی 
علمی را برای کمک به ایجاد سیستم های هوافضایی 
هوش مصنوعی برای کنترل موشک های مافوق صوت و 
دیگر وسایل پیچیده در محیط های چالش برانگیز ایجاد 

کرده است.
یا   "Autonomy New Mexico" نام  با  سازمان  این 
ایالات  از دانشگاه های متعددی در   "NM" به اختصار
متحده تشکیل شده است و هدف آن توانمند ساختن 
وسایل مافوق صوت به کنترل و مسیریابی خودکار در 

طول پرواز خود است.
پرواز با سرعت 5 ماخ )5۹61 کیلومتر در ساعت( یکی 
از داغ ترین حوزه های تکنولوژی در قرن بیست و یکم 
است و هر قدرت بزرگ و کوچکی با صرف چندین میلیارد 

دلار به تحقیق و توسعه در این زمینه می پردازد.
پرواز  توانایی  بر  تسلط  تنها  نه  مافوق صوت  فناوری 
تا سیدنی ظرف چند  لندن  از  از  و تحقق سفر  سریع 
ساعت است، بلکه پروازهای فضایی را ارزان تر می کند و 
منجر به توسعه موشک هایی می شود که می توانند به هر 

سیستم دفاعی نفوذ کنند.
پرواز با چنین سرعتی حتی در بهترین شرایط هم بسیار 
دشوار است و کنترل یک وسیله نقلیه یا موشک مافوق 

صوت مستلزم مقدار زیادی برنامه ریزی و برنامه نویسی 
است. به گفته دانشمندان "سندیا" این باعث می شود 
که آزمایش وسایل مافوق صوت به سختی انجام شود 
کاربردی  و  در وسایل عملی  فناوری  این  از  استفاده  و 
مشکل باشد. در حال حاضر پروازهای مافوق صوت که 
توسط "سندیا" انجام می شود شامل شلیک یک وسیله 
نقلیه گلاید کننده مافوق صوت به فضا با استفاده از یک 
موشک صوتی است که سپس از آن جدا می شود و به 
زمین می افتد و سرعتش به مانند یک فضاپیما در حال 

برگشت به زمین می رسد.
بازگشت،  حال  در  فضاپیمای  یک  مانند  متأسفانه 
مسیر آن تا حد زیادی غیر قابل کنترل است. علاوه بر 
اینکه برنامه ریزی و محاسبات این فرآیند هفته ها طول 

می کشد.
کاری که "سندیا" می خواهد انجام دهد استفاده از 
تا  است  الگوی هوش مصنوعی  قابلیت های شناخت 
اطلاعات جمع آوری شده در مورد چگونگی پیش بینی 

مسیرهای پروازی وسایل نقلیه مافوق صوت را پردازش 
کند. این کار می تواند در عرض چند دقیقه زیر نظر یک 
ناظر انسانی که نتایج را بررسی و تأیید می کند انجام شود.
نیمه خودران می تواند  نقلیه  کار در یک وسیله  این 
در چند میلی ثانیه انجام گیرد و به دست گرفتن فرمان 

توسط هوش مصنوعی می تواند همه چیزرا تغییر دهد.
از آنجا که این فناوری مستقل می تواند در زمینه هایی 
برنامه  باشد،  داشته  کاربرد  خودران  خودروهای  مانند 
"سندیا" به طیف وسیعی از تکنولوژی های پشتیبان مانند 
الگوریتم های  و  مصنوعی  هوش  پیشرفته،  محاسبات 
و  ناوبری  سیستم های  حسگرها،  ماشین،  یادگیری 

رباتیک منجر خواهد شد.
ائتلاف در دانشگاه  این  امروز  پروژه  این  برای شروع 
نیومکزیکوی مکزیک با هم ملاقات می کنند و طی دو 
جدید  ایده های  همچنین  و  تجربی  نتایج  ارائه  به  روز 
می پردازند. امید است که در نهایت الگوریتم های مورد 
نیاز برای پرواز مافوق صوت با فشرده سازی 12 ساعت 

محاسبه به یک میلی ثانیه انجام پذیرد.
اگر همه چیز براساس برنامه زمانبندی شده پیش رود، 
اولین پرواز مافوق صوت خودران اوایل سال 2024 محقق 

خواهد شد.
"مایکل برنز" مدیر ارشد "سندیا" می گوید: هدف از 
برنامه ما جمع آوری برخی از بهترین مغزها در فناوری 
سیستم های خودران در یک محیط و همکاری است. 
این  از  تعدادی  در  مهمی  تأثیرات  که  داریم  انتظار  ما 

زمینه های پژوهشی داشته باشیم.

پژوهشگران انگلیسی و اسپانیایی از یافتن روشی برای 
جایگزین کردن گاز یخچال خبر داده اند که در قالب آن 
از کریستال های پلاستیکی سازگار با محیط زیست برای 

ایجاد سرما استفاده می شود.
در این روش کریستال های پلاستیکی نپنتیل گلیکول 

تحت فشار برای تولید سرما مورد استفاده قرار می گیرند.
از جمله دیگر مزایای کاربرد این روش می توان به افزایش 
امنیت و ارتقای کارآیی سیستم های خنک کننده و تولید 

سرما اشاره کرد.
هم  خانگی  و  صنعتی  یخچال های  انواع  از  استفاده 
انتقال و هم نگهداری انواع مواد غذایی را تسهیل کرده، 
اما هیدروفلوئوروکربن ها و هیدروکربن ها که گازهای اصلی 

سرماساز در یخچال ها محسوب می شوند هم سمی و هم 
قابل اشتعال بوده و هم به محیط زیست آسیب جدی 
نیز  مطبوع  تهویه  دستگاه های  در  گازها  این  می زنند. 
کاربرد دارند و بررسی ها نشان می دهد یک پنجم انرژی 
تولیدی در جهان ناشی از مصرف این گازها در یخچال ها و 

سیستم های تهویه مطبوع است.
در سیستم جدید به جای فشرده سازی و انبساط این 
گازهای سمی و خطرناک از کریستال های نپنتیل گلیکول 
استفاده  مغناطیسی  میدان  در  گرفته  قرار  فشار  تحت 
می شود که همین امر باعث سرد شدن سریع و شدید 
آنها می شود. کم هزینه بودن دیگر مزیت این روش جدید 

است.

محققان دانشگاه آیوای آمریکا قصد دارند از پهپاد، ابررایانه های متعدد و سونار برای 
مقابله با سیل و حل چالش های ناشی از آن استفاده کنند.

این محققان امیدوارند تعداد زیادی از فناوری های تازه خود را امسال برای مقابله با 
سیل به خدمت بگیرند. افزایش بارندگی در مناطق مرکزی امریکا در روزهای اخیر باعث 

طغیان رودخانه ها و به زیر آب رفتن زمین های کشاورزی شده است.
این افراد با اسکن هوایی زمین های زیرآب رفته توسط پهپادها و نیز تحلیل این داده ها 
با ابررایانه ها امیدوارند اطلاعات جامعی را در این زمینه به صورت طبقه بندی شده در 
اختیار مسئولان قرار دهند. یکی دیگر از ابزار مورد استفاده سونار یا دستگاه ردیاب 
زیردریایی است که با انتشار امواج صوتی برای تعیین مسیر و فاصله یابی اقدام می کند.

از مجموعه اطلاعاتی که بدین شیوه به دست می آید می توان برای کنترل جریان سیل 
و یافتن مسیرهای تازه و بی خطر برای هدایت انبوه آب استفاده کرد.

مهم ترین مزیت کاربرد این فناوری ها دسترسی آنی به اطلاعات سیلاب ها است که به 
نیروهای امدادی و مردم در خطر کمک می کند تا هر چه سریع تر برای نجات جان خود 
اقدام کنند.برآوردهای اولیه نشان می دهد حدود 1۳ میلیون آمریکایی به دنبال وقوع 
سیل در ایالات مرکزی آمریکا در خطر غرق شدن هستند و احتمال طغیان بیش از 200 

رودخانه در حوزه آبریز رودخانه بزرگ می سی سی پی وجود دارد.
از داده های مذکور می توان برای طراحی مدل ملی آب در آمریکا نیز استفاده کرد. 
تلاش برای طراحی این مدل با استفاده از ابررایانه های مختلف در ویرجینیا و فلوریدا از 

سه سال قبل آغاز شده و در قالب آن اطلاعات ۸ میلیون کیلومتر رودخانه در این کشور و 
جریان های آبی آنها گردآوری خواهد شد.

از این مدل ها می توان برای شبیه سازی واکنش رودخانه ها به بارندگی های شدید و 
نحوه سیلابی شدن آنها استفاده کرد.

دستگاه نوشابه ساز مطابق ذائقه کاربر ابداع شد
دستگاه  یک  پپسی  شرکت 
که  است  ساخته  جدید  هوشمند 
را  نوشیدنی ها  می توان  آن  بوسیله 
و  کرد  مخلوط  دلخواه  طعم های  با 
نوشیدنی مخصوص خود را سفارش 
داد. حالا که پپسی دستگاه ساخت 
است،  کرده  تولید  عمومی  نوشابه 
نوشیدنی  ایستگاه  می کند  تلاش 

سفارشی خود را داشته باشد تا تجربه جالبی برای مشتریان خود فراهم کند.
این شرکت یک سیستم شبیه به آبسردکن ساخته است که به مشتریان اجازه می دهد 
نوشیدنی بدون کالری خود را بسازند. ارتباط مشتری با دستگاه از طریق یک صفحه 
لمسی صورت می گیرد که به شما اجازه می دهد تا نوشیدنی خود را به میزان دلخواه گازدار 
کنید و طعم و میزان طعم را انتخاب کنید. سپس می توان دمای نوشیدنی را تنظیم کرد تا 
دستگاه به راحتی نوشیدنی سفارشی شما را تحویل دهد. ویژگی دیگر این دستگاه متصل 
بودن آن با یک اپلیکیشن گوشی های هوشمند است که مصرف روزانه آب توسط کاربر را 
نشان می دهد و وی را به نوشیدن آب و نوشیدنی بدون کالری تشویق می کند. با این برنامه 
حتی می توان یک کد QR اختصاصی مخصوص نوشیدنی مورد علاقه ایجاد کرد. بنابراین 
کاربر همیشه می تواند بدون نیاز به سفارش و تنظیم هر باره، به نوشیدنی مورد علاقه خود 
دسترسی داشته باشد. شرکت پپسی هنوز نگفته است که چقدر باید انتظار این دستگاه 

مهیج را کشید و چه زمانی می توان آن را برای خانه خریداری کرد.
این دستگاه در دو مدل ایستاده و رومیزی ساخته می شود. توسعه این دستگاه نشان 
دهنده تغییر جزئی در استراتژی پپسی است تا از قوطی ها و بطری های یک بار مصرف 

برای سازگاری با محیط زیست همزمان با رفع تشنگی مردم استفاده کند.

رونمایی قریب الوقوع از دستگاه
 اتصال مغز و رایانه

الون ماسک یکی از پیشتازان عرصه فناوری های نوین از عرضه قریب الوقوع دستگاهی 
خبر داده که می تواند مغز انسان و رایانه ها را به یکدیگر متصل کند.

 Neuralink به  موسوم  توسط وی  تأسیس شده  نوپای  که شرکت  کرده  تصریح  وی 
به زودی خبر طراحی اولین رابط کاربری که مغز انسان ها و رایانه ها را به یکدیگر مرتبط 
می سازد، اعلام خواهد کرد. وی در حساب کاربری خود در توئیتر تنها به ذکر این نکته 
اکتفا کرده که رونمایی از فناوری یادشده »به زودی« صورت می گیرد و به جزئیات بیشتری 
در این زمینه اشاره نکرده است. شرکت Neuralink در سال 2016 با هدف تولید سخت 
افزاری تأسیس شد که توانایی های مغز انسان را ارتقا بخشد. تا به حال جزئیات چندانی در 
مورد فعالیت های این شرکت در اختیار عموم قرار نگرفته است. در وب سایت این شرکت 
تبلیغاتی در مورد 11 فرصت شغلی صورت گرفته و در آن آینده ای توصیف شده که ارتباط 
میان ذهن افراد و رایانه ها با سرعت بسیار زیادی ممکن می شود. الون ماسک که بارها در 
مورد خطرات همه گیر شدن فناوری هوش مصنوعی اظهارنظر کرده معتقد است انسان ها 

با استفاده از چنین رابط کاربری می توانند با فناوری مذکور در آینده رقابت کنند.

تولید اندام زنده بدن توسط بازوی رباتیک
محققان دانشگاه برکلی از یک بازوی رباتیک و چاپگر سه بعدی برای تولید بافت های 
زنده بدن استفاده کرده و می گویند در آینده می توان از این روش برای تولید اعضای 

مختلف بدن نیز بهره گرفت.
در این روش سلول های مختلف بدن بر روی یک سطح دو بعدی چاپ شده و سپس به 
سرعت در دمای پایین منجمد می شوند تا شکل نهایی خود را به دست آورند. در نهایت با 

کنار هم قراردادن این سلول ها بافت مورد نظر به دست می آید.
این روش می تواند انقلابی در زمینه تأمین اندام مصنوعی مورد نیاز افراد معلول یا 
اشخاصی که به علت تصادف، سوختگی و غیره بخشی از بافت های زنده بدنشان را از 
دست داده اند، به وجود آورد. با استفاده از این فناوری می توان ساختارهای سه بعدی 
بدن انسان را با کیفیتی قابل قبول بازسازی کرد و برای پیوند اعضا نیز از سلول های بنیادی 
بدن هر فرد برای تولید اندام مورد نیاز استفاده کرد. تنها نقطه ضعف این روش در شرایط 
فعلی سرعت پایین تولید بافت های مورد نظر است. همچنین تنظیم ابعاد این اندام فعلًا 
کاری به دقت انجام نمی دهد، زیرا فرایند احیای سلول های تجمیع شده مدتی به طول 
می انجامد. همچنین کنترل دمای محیط و ترکیبات شیمیایی مورد نیاز نیز با دقت کامل 
هنوز ممکن نیست. علاوه بر این، باید برای ذخیره سازی و حمل و نقل بافت های تولید 
شده از روش های نوینی استفاده شود. انتظار می رود در آینده با تولید لایه های دوبعدی 
بافت های هر ارگان بدن و اتصال آنها به یکدیگر، در نهایت ساختار سه بعدی کاملی از هر 

عضو بدن شکل بگیرد.

فناوری خودران به وسایل نقلیه مافوق صوت راه می یابد

کریستال های پلاستیکی جایگزین گاز یخچال می شود

استفاده از پهپاد، ابررایانه و سونار برای مقابله با سیل
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گزارش از مریم میثمی

اقتصادی،  فعالیت های  برخی  در  رکود  وجود  با 
کسب و کار ستاره مربع ها سکه است و اکنون علاوه بر 
آگهی ها و زیرنویس های تلویزیون، بیلبوردهای شهری 
را نیز تسخیر کرده اند و گویا زور فتاوای مراجع نیز به این 

کاسبی خودی ها نمی رسد.
عصرجدید،  برتر،  فوتبال  ساز،  ستاره  باش،  برنده 
روبیکا، فوتبالیکا و... تنها بخشی از برنامه ها و سامانه 
هایی است که با این رویه کسب درآمد می کند و هنوز 
نه ابلاغیه بانک مرکزی و نه فتاوای مراجع تقلید توان 

مقابله با آنها را نداشته است.
ابلاغیه بهمن 96 بانک مرکزی هم هنوز زورش به 
کد های دستوری نرسیده است. بانک مرکزی می گوید 
این کد ها امنیت اطلاعات حساب کاربران را تامین 
نمی کنند. اما سود مالی بالای اپراتور ها و صدا و سیما 
از این کدها، تاکنون مانع از اجرایی شدن ابلاغیه بانک 

مرکزی شده است.
با  یا  دولت  توسط  باید  که  بودجه ای  از  میزان  »آن 
تصویب مجلس به سازمان داده شود، به ما نمی رسد و 
تکلیف می کنند که خود تلویزیون باید درآمدزایی داشته 
باشد. خود ما هم می دانیم که این حجم از تبلیغات به 
عصبانیت مخاطب منجر می شود، ولی تکلیفی است 
که بر دوش سازمان گذاشته شده است.« این جملات 
متعلق به قائم مقام معاون سیمای صدا و سیماست. 
درآمد ها و هزینه های صدا و سیما سال هاست که به 
مساله مهمی تبدیل شده است و هر مدیری هم که 
می آید درباره این دو موضوع، شفاف حرف نمی زند. 
نمی توانیم بپذیریم که حضور این حجم از تبلیغات در 
صدا و سیما فقط و فقط به بهانه کمبود بودجه باشد. 
البته که هر مجموعه ای که عقل سلیم داشته باشد باید 
به فکر درآمدزایی باشد، اما با چه شیوه هایی؟ فروش 
آنتن به هر شرکت یا موسسه ای آخرین راه است، نه 

اولین.
*ستاره، مربع از کجا آمد؟

USSD یک مکانیزم انتقال اطلاعات بر بستر شبکه 
حدود  می تواند   USSD پیام  یک  می باشد.   GSM
182 کاراکتر باشد. با استفاده از USSD می توان بین 
نرم افزار های نوشته شده برای موبایل و شبکه اپراتور 
موبایل ارتباط برقرار نمود. پیغام های USSD همواره 
بین یک * و # قرار دارند و بدین ترتیب از شماره های 
کد ها  این  از  استفاده  می شوند.  داده  تمیز  تلفن 
مزیت های مهمی نیز دارد که یکی از آنها بی نیازی به 
اینترنت است و همین ویژگی موجب شده تا محبوبیت 

زیادی بین مردم پیدا کند.
ابلاغیه بهمن 96 بانک مرکزی هم هنوز زورش به 
کد های دستوری نرسیده است. بانک مرکزی می گوید 
این کد ها امنیت اطلاعات حساب کاربران را تامین 
نمی کنند. کارشناسان هم در حمایت از این ابلاغیه 
می گویند که این کد های دستوری برای دوران پارینه 
هم  روستا ها  افتاده ترین  دور  در  الان  و  بوده  سنگی 
مالی  سود  اما  است.  دسترس  در  پرسرعت  اینترنت 
بالای اپراتور ها و صدا و سیما از این کدها، تاکنون مانع 
از اجرایی شدن ابلاغیه بانک مرکزی شده است. البته 
اواخر سال گذشته قول هایی از طرف وزارت ارتباطات 
برای خروج این کد ها از صدا و سیما منتشر شد، اما 

هنوز هم در برخی برنامه ها دیده می شوند.
*باز هم توسکا!

شرکت توسعه کسب و کار ایرانی )توسکا(، 16 مهر 
1396 به صورت رسمی ثبت شد و توانست در آگهی 

مزایده ای که تنها 10 روز بعد و در تاریخ 26 مهر 1396 
سرویس های  با  مرتبط  تبلیعات  انحصار  شد،  برگزار 
ارزش افزوده و اپلکیشین ها در سازمان صدا و سیما را 
کسب کند. این دومین مزایده ای بود که صدا و سیما از 
سال 1394 برای فروش این بخش پردرآمد خود برگزار 

می کرد.
با شرکت توسکا اعلام  جزئیات قرارداد صداوسیما 
نشده است، اما گفته می شود توسکا باید طی دوره 
حدوداً سه ساله 1200 میلیارد تومان به عنوان کف 
در  و  کند  واریز  ملی  رسانه  حساب  به  خود  تعهدات 
صورتی که درآمد این شرکت از محل این نوع تبلیغات 
بیش از این میزان بود، بقیه درآمد به روشی، تسهیم 
شود. توسکا، اما همچنان تن به شفاف سازی درباره 
فعالیت هایش در برنامه های تلویزیونی و درآمدی که تا به 
امروز از کد های دستوری و سرویس های ارزش افزوده 
کسب کرده نداده است و همچنان مشخص نیست که 
ارتباط مالی اش با 79 برنامه تلویزیونی که اعلام کرده 

اسپانسر آن ها بوده چگونه است.
*در مقابل شرع

و  از مردم و صاحب نظران درباره سلامت  بسیاری 
پاکی این نوع درآمد ها شک و شبهه دارند. خبرگزاری 
مهر سال 92 در استفتایی از دفتر مقام معظم رهبری، 
حکم شرکت در مسابقات پیامکی و دریافت جایزه از آن 
را پرسیده و در جواب گفته شده است: اگر هزینه ای 
افزون تر از هزینه  های معمولی پیامک از افراد کم نشود 
کسر  پول های  آوری  جمع  اساس  بر  جایزه  هزینه  و 
شده نباشد اشکالی ندارد. اگر علاوه بر هزینه معمول 
پیامک، پولی بابت شرکت در مسابقه از افراد کسر شود 
و از پول هایی که از افراد کسر شده جایزه تهیه کنند، 
مکارم  آیت الله  انقلاب،  رهبر  بر  علاوه  است.  حرام 
شیرازی نیز چنین فتوا داده اند: در این گونه موارد باید 
مطابق قوانین و مقررات مربوطه عمل شود و در صورتی 
که جوایز از آن پول ها داده می شود و یا لااقل پول ها 
پشتوانه ای برای آن جوایز است، شبیه بخت آزمایی 

می باشد و اشکال دارد.
در  سوالی  به  پاسخ  در  نیز  وحیدخراسانی  آیت الله 
این باره گفته اند: اگر مسابقه ای به این صورت باشد که 
از شرکت کنندگان در آن پولی دریافت شود تا از همان 
پول به برنده یا برندگان جایزه داده شود این امر جایز 
نیست؛ مگر آن که برگزارکننده مسابقه از این پول ها، 
امکاناتی هم در اختیار شرکت کنندگان قرار دهد مثلًا 
در یک مسابقه ورزشی، بخشی از پول جمع شده نیز 

برای توزیع توپ و وسائل ورزشی و مانند آن در بین 
فرض  در  حال  هر  به  شود.  هزینه  کنندگان  شرکت 
مطرح شده باید بیان داشت که این شیوه یعنی هزینه 
کردن بسیاری از افراد و سپس اعطای جایزه به تعدادی 
محدود از همین پول، بسیار نزدیک به قُمار است و 

اشکال دارد.
آیت الله شبیری زنجانی نیز این گونه جایزه دادن ها 
دارای اشکال دانسته اند و آیت الله صافی گلپایگانی در 
پاسخ به استفتایی این گونه پاسخ داده اند: اگر مسابقه 
به گونه ای باشد که برگزارکننده از جیب خودش پولی 
برای جایزه در نظر بگیرد اشکال ندارد؛ اما این که جوایز 
مسابقه از همه یا بخشی از پول شرکت کنندگان در 

مسابقه تأمین شود اشکال دارد.
البته با همه این حرف ها رضا پورحسین، قائم مقام 
معاون سیمای صدا و سیما در واکنش به اینکه برخی 
از نظر فقهی به قرعه کشی ها و جوایز تلویزیون ایراد وارد 
کرده اند به مهر گفت: متخصصان و اهل فقه باید در 
این زمینه اظهار نظر کنند که البته باید از مبادی رسمی 

کشور به دست ما برسد.
*جایگزین های یواشکی ستاره مربع ها

اسفندماه بود که شرکت توسکا با انتشار بیانیه ای از 
پایان حضور ستاره، مربع ها پس از برنامه های نوروزی 
خبر داد. بنا بر گفته رضا پورحسین، فعلًا قرار است از 
کد های دستوری )ستاره-مربع ها( استفاده نشود. البته 
معلوم نیست این »فعلا« تا کی ادامه خواهد داشت. اما 
قصه اینجاست که ویترین این فروشگاه تغییر کرده 
می فروشند.  را  قبل  اجناس  همان  داخلش  و  است 
شرکت توسعه کسب و کار ایرانی، مدلش را تغییر داده 
است و با احترام به نظر مخاطبان برای تغییر آن شیوه 
درآمدزایی، راه تازه ای را با پوشش اطلاعات عمومی و 

هوش را یافته است.
روز ها کد های دستوری خیلی کمتر شده اند.  این 
توسکا این بار اپلیکیشن روبیکا را جلو انداخته است 
و با کپی از یک سامانه حمل و نقل اینترنتی که خود 
آن هم کپی از نمونه های خارجی است، رسالت خالی 
روبیکیو  است.  نکرده  متوقف  را  مردم  جیب  کردن 
مسابقه هوش آنلاینی است که می خواهد خاطره تلخ 
کد های دستوری را پاک کند. شگفتا که این مسابقه 
به برنامه هایی آمده که قبلا میزبان کد های دستوری 
بودند. بله، درست حدس زدید مسابقه روبیکیو همان 
مدل تازه شرکت توسعه کسب و کار ایرانی )توسکا( 

است که جایگزین #3* شده است.

مسئول قرارگاه کمک های مردمی استان قم خبرداد

پاکسازی هزار خانه سیل زده در استان لرستان 
توسط نیروهای جهادی قم

مسئول قرارگاه کمک های مردمی استان قم گفت: پاکسازی و شست وشوی هزار خانه 
توسط نیروهای جهادی از جمله اقدامات انجام شده توسط این قرارگاه در استان لرستان 

است.
محمد خامه یار ظهر سه شنبه در نشست خبری که با موضوع »اطلاع رسانی در زمینه 
فعالیت ها، کمک ها و امدادرسانی انجام شده توسط ستاد اقامه نماز کشور و قرارگاه 
کمک های مردمی قم« در ستاد اقامه نماز استان قم برگزار شد، با اشاره به اینکه ستاد اقامه 
نماز استان قم به نمایندگی از ستاد اقامه نماز کشور و حوزه های علمیه در لرستان حضور 
پیدا کرد، اظهار داشت: کمک رسانی توسط قرارگاه کمک های مردمی استان قم طی 
مدت زمان 20 روز از طریق نیروهای پیاده، استفاد از بالگرد، استفاده از قایق و پل معلق 
انجام شد که بیشترین مدت خدمت و حضور نیروها را این قرارگاه بر عهده داشته است و 

خدمات این قرارگاه ادامه دارد.
و  پرس غذا  توزیع 40 هزار  با  آستان مقدس حضرت معصومه )س(  داد:  ادامه  وی 
مقدس  مسجد  کوثر،  اعتباری  مالی  مؤسسه  کارگران،  رفاه  بانک  کمکی،  بسته های 
جمکران، سپاه علی بن ابی طالب )ع(، مرکز خدمات حوزه های علمیه با دو محموله و 
اعزام نیروهای جهادی، حوزه علمیه خواهران، مساجد شهر قم، مراجع معظم تقلید، ستاد 
مدیریت بحران استان قم، راهداری استان قم، کمیته امداد قم، راه آهن استان قم از جمله 
نهادها و ارگان هایی بودند که همراه با اقشار مختلف مردم قم کمک ها و نیروهای خود را 
اعزام کردند. مسئول قرارگاه کمک های مردمی استان قم با اشاره به اینکه آتش نشانی قم 
با 12۵0 عملیات امدادی و پاکسازی و آب کشی که سرآمد همه آتش نشانی های کشور 
بودند، افزود: نیروهای جهادی مستقر در قرارگاه استان قم از نیروهای داوطلب کشور 
بودند و ایران کوچکی در پلدختر و ایران کوچکی در قرارگاه ستاد اقامه نماز حضور داشت و 
طبق اقرار مسئولین شهر منظم ترین قرارگاه کمک های مردمی بودیم. خامه یار بیان کرد: 
توزیع اقلام خانه به خانه در زمینه پوشاک و تغذیه، اقامه نماز جماعت، حضور گروه های 
تخصصی مشاوره و روانشناسی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم، اهدای اسباب 
بازی برای کودکان، حضور 18 پزشک متخصص و فوق متخصص در منطقه، به کارگیری 
200 نیروی جهادی، برگزاری اولین جشن عروسی و اهدای هدیه به زوج جوان، پوشش 
23 روستا، پاکسازی و شست و شو هزار خانه توسط نیروهای جهادی از جمله اقدامات 
انجام شده توسط این قرارگاه است. وی تصریح کرد: هم چنین مرکز مدیریت حوزه های 
علمیه واحدی به عنوان رسیدگی به حوادث مانند اعزام و ساماندهی روحانیون در مواقع 

بحران ایجادشده است.
*توزیع ۵ هزار بسته غذایی در نیمه ماه رمضان در مناطق سیل زده

مدیر ستاد اقامه نماز قم با تأکید بر حفظ کرامت سیلزدگان استان لرستان و پلدختر، 
اضافه کرد: در مدت 17 روز حضور در استان لرستان، 8۵ هزار پرس غذای گرم و ۵ کامیون 
آب معدنی توزیع شد؛ هم چنین 8 مورد پرواز برای 23 روستا، اهدا 100 مورد کارت 300 
هزار تومانی به افراد آسیب پذیرتر، استقرار پتوشویی با شست وشوی روزانه 1۵0 پتو و فرش 
نیز از دیگر اقدامات قرارگاه کمک های مردمی استان قم است. خامه یار با اشاره به اینکه 
نیروهای راهداری استان قم در یک مأموریت 1۵ روزه مشغول ترمیم راه پلدختر - معمولان 
هستند، ابراز کرد: بزرگترین جشن نیمه شعبان با هماهنگی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 
علمیه قم و حضور حجت الاسلام روستا آزاد در پلدختر برگزار شد. وی از ساخت دو مدرسه 
توسط این قرارگاه در آینده نزدیک خبر داد و گفت: تعمیر و بازسازی منزل 31 فرهنگی 
توسط آموزش پرورش استان قم و توزیع ۵ هزار بسته غذایی در نیمه ماه مبارک رمضان، 
اختصاص 100 میلیون تومان توسط آیت الله اعرافی برای این مناطق و پیش بینی اهدا 
جهیزیه برای 28 زوج جوان بعد از استقرار آنها در منازل شان از جمله برنامه های پیش بینی 

شده در مناطق سیل زده استان لرستان است.
سیل اخیر در لرستان منجر به خسارت های جانی و مالی شد و قم به عنوان معین استان 

لرستان در سیل اخیر تعیین شده است.

معاون استاندار قم:

تامین برق واحدهای صنعتی لازمه ورود 
سرمایه گذاران به قم است

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم گفت: در صورتی 
که بستر لازم برای ورود سرمایه گذاران از نظر تامین برق زیرساخت ها فراهم نشود، انگیزه 

ای برای ورود سرمایه گذاران به استان ایجاد نمی شود.
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در جلسه بررسی مشکل برق شهرک های صنعتی قم در 
سالن امام جواد)ع( استانداری، افزود: پذیرش سرمایه گذاران به عنوان اولویت نخست 
استان در سال جاری در دستور کار است و پیش نیاز این موضوع تامین زیرساخت های لازم 
از جمله برق در شهرک های صنعتی است. وی با اشاره به وجود واحدهای راکد و نیمه فعال 
در قم گفت: اولویت ورود سرمایه گذاران به این استان راه اندازی و احیای این واحدهای 
صنعتی راکد است که این موضوع مستلزم تامین برق و زیرساخت های مورد نیاز می باشد. 
وی گفت: بیش از 2 برابر ظرفیت برق شهرک شکوهیه، اشتراک برق به مشترکان واگذار 
شده که در صورت فعال شدن واحدهای صنعتی راکد، با کمبود شدید برق در این شهرک 
صنعتی مواجه خواهیم شد و باید در این رابطه تصمیم گیری شود. وی با بیان اینکه مشکل 
هزینه بالای برق هتل ها در قم با تبدیل تعرفه های آنها به صنعتی برطرف شده است ادامه 
داد: تعرفه برق سایر تاسیسات گردشگری نیز باید اصلاح شود تا بخشی از این هزینه های 

تحمیلی کاهش یابد.

کارشناس ارشد دفتر مهندسی رودخانه ها و سواحل شرکت آب منطقه قم :
وسعت رودخانه های اصلی قم 930 کیلومتر است

کارشناس ارشد دفتر مهندسی رودخانه ها و سواحل شرکت آب منطقه قم گفت: در این 
استان 930 کیلومتر رودخانه اصلی و حدود 32 هزار کیلومتر آبراهه و مسیل جریان آب 

وجود دارد.
مهدی حاجی زاده بیان کرد: در حال حاضر ۵30 کیلومتر از رودخانه های اصلی استان 
همچون رودخانه قمرود، رودخانه زواریون، رودخانه سلمان، رودخانه وشنوه و رودخانه 
صرم و خورآباد با تهیه نقشه های لازم، تعیین بستر و حریم شده اند و برای 400 کیلومتر 
باقی مانده نیز مطالعات کارشناسی مورد نیاز در دست انجام است تا حریم همه رودخانه 
های اصلی استان قم مشخص و قابل شناسایی باشد. وی افزود: علاوه بر عبور جریان 
رودخانه قمرود از داخل شهر قم، 8۵ روستا در سطح کل استان دارای رودخانه است که یا 
از وسط روستا عبور می کند و یا از کنار آن جریان دارد، بنابراین تعیین بستر و حریم رودخانه 
ها در استان قم از اهمیت قابل توجه برخوردار است و می تواند نقش موثری در کاهش 
حجم خسارت سیلاب های احتمالی داشته باشد. وی ادامه داد: رودخانه های موجود 
در روستاهای قم در مواقعی همچون گلوگاه های بحران سیلاب عمل می کند، بنابراین 
ساماندهی هر چه بیشتر آن ها باید در دستور کار قرار گیرد و با تخلف های ایجاد شده در 
حریم رودخانه ها به جد برخورد شود. حاجی زاده گفت: هر گونه ساخت و ساز در نزدیکی 
رودخانه های قم باید با گرفتن استعلام از شرکت آب منطقه ای استان باشد و اگر در این 
زمینه تخلفی انجام شود، آب منطقه ای مراتب را از طریق مراجع قانونی پیگیری و در نهایت 
به آزاد سازی محدوده حریم رودخانه اقدام خواهد کرد. وی بیان کرد: از دیگر اقدامات مهم 
شرکت آب منطقه ای قم برای حفاظت از حریم آب های استان، اجرای طرح های نشانه 
گذاری در رودخانه هایی است که تعیین بستر و حریم شده اند، با اجرای این طرح مردم 
و مجاوران رودخانه ها به طور دقیق محدوده آن را می شناسند و این مساله نقش مهمی 
در کاهش خسارت های ناشی از سیلاب دارد. وی ادامه داد: گروه های گشت و بازرسی 
شرکت آب منطقه ای قم، به طور مستمر در محدوده رودخانه ها و آبراه های استان گشت 
زنی و به تخلف های انجام شده در این زمینه رسیدگی می کنند اما وسعت رودخانه های 
استان به حدی است که نظارت کامل بر آن نیاز به مشارکت عمومی و فعال مردم دارد تا 

بتوان از دخل و تصرف های احتمالی در مسیر آبراه ها جلوگیری کرد.

معاون مطبوعات اداره کل ارشاد قم:
فعالیت تنها 20 کیوسک مطبوعات در شان قم نیست

معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، گفت: 20 کیوسک 
مطبوعات در قم وجود دارد که از این تعداد برخی نیز به دلیل جانمایی نامناسب غیرفعال 

هستند که این موضوع در شان این استان نیست.
محمد جواد محرابی یکی از شاخص های رشد و توسعه یافتگی را میزان مطالعه و 
همچنین محل های عرصه مطبوعات دانست و افزود: با وجود پیگیری های بسیار از طریق 
شهرداری قم و سامان میادین این شهرداری، برای افزایش تعداد کیوسک های مطبوعات، 

متاسفانه تاکنون همکاری لازم در این زمینه صورت نگرفته است.
وی ادامه داد: از نظر جانمایی در بیشتر موارد، بهترین مکان ها به کیوسک های تجاری 
برای عرضه تنقلات و فروش سیگار اختصاص می یابد و بدترین محل ها که کار درآن محل 

هیچ گونه توجیه اقتصادی ندارد به مطبوعات اختصاص داده می شود.
معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، افزود: به دلیل اینکه 
تعرفه کرایه کیوسک های مطبوعاتی بسیار کمتر از تجاری است به همین دلیل شهرداری 
تمایلی برای واگذاری این کیوسک ها به مطبوعات ندارد و این امر موجب شده تا در سال 
های اخیر بسیاری از محل های فروش روزنامه در این شهر با وجود سال ها فعالیت تعطیل 
شوند. محرابی، توجه بیشتر شهرداری به مسائل فرهنگی را خواستار شد و گفت: کیوسک 
های تخصیص یافته به مطبوعات به دلیل جا نمایی نادرستی، از نظر اقتصادی آورده ای 
ندارد به همین دلیل هیچ جذابتی برای فعالیت در این کیوسک ها وجود ندارد و این باعث 

شده است تا شاهد تعطیلی آنها نیز باشیم.
وی تعداد کیوسک های فعال موجود در قم نسبت به شاخص های استاندارد را بسیار کم 
دانست و افزود: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آمادگی صدور مجوز در این زمینه را دارد 
ولی لازمه آن همکاری سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم برای 

جانمایی و نصب کیوسک است.

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد

اجرای بیش از 503 سازه آبخیزداری برای 
کنترل سیلاب در قم

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: در طی چند سال گذشته بیش از 
۵03 نقطه سازه های آبخیزداری اجرا شده است که بر اساس بررسی های انجام شده با 
این کار بیش از 100 میلیون سیلاب تنظیم، هدایت و کنترل شد و حدود 30 میلیون متر 

مکعب نیز به سفره های زیر زمینی هدایت و تزریق گردید.
 سید محمدتقی سجادی با اشاره به بازدید رسانه ای خبرنگاران قم از پروژه های آبخیزداری 
گفت: هدف اصلی از این سفر بیشتر بحث آشنایی اصحاب رسانه و بازتاب آن برای مردم 
است که با توجه به بارندگی و نزولات آسمانی امسال بیش از تصور و پیش بینی که اتفاق 
افتاد و متاسفانه در برخی از استان های کشور مشکلاتی را ایجاد کرده اما در قم با توجه به 
اجرای پروژهای آبخیزداری در بالادست حوزه ها نه تنها در استان ما خسارت آنچنانی وارد 

نشده بلکه توانستیم این تهدید را به فرصت تبدیل کنیم.
وی اضافه کرد: بخش قابل توجهی از جریان ناشی از باران را نیز به نوعی کنترل، هدایت 
و تنظیم کردیم تا این رحمت الهی به سفره های زیر زمینی تزریق شود، همچنین نه تنها 
دبی خروجی چاه ها و قنوات پایین دست بهبود پیدا کرد بلکه به نوعی باعث جلوگیری از 

خسارت به تاسیسات پایین دست نیز گردید.
وی با اشاره به این نکته که استان قم از استان های خشک کشور محسوب می شود یادآور 
شد: استان قم طی 10 سال گذشته به شدت دچار خشکسالی بوده و وضعیت بارندگی 
شرایطی را ایجاد کرد که توسعه بیابان را شاهد بودیم، توسعه بیابان نیز توسعه کانون های 
گرد و غبار را به همراه داشت و به نوعی همین مسئله برای شهروندان ایجاد زحمت کرده 
بود. مدیر کل منابع طبیعی افزود: بحث اصلی که قابل توجه است این است که در طی 
چند سال گذشته بیش از ۵03 نقطه سازه های آبخیزداری اجرا شده است که بر اساس 
بررسی های انجام شده بیش از 100 میلیون سیلاب تنظیم، هدایت و کنترل شد و حدود 
30 میلیون متر مکعب نیز به سفره های زیر زمینی هدایت و تزریق گردید، طی سنوات قبل 
از منابع مختلف اعتباراتی را در راستای آبخیزداری متناسب با شرایط روز هزینه کردیم منتها 
عمده پروژه های ما یعنی بیش از 40 درصد این پروژه ها با بیش از 230 سازه طی سه سال 
اخیر اجرا شده که نقش عمده ای در کنترل و تنظیم سیلاب در بالادست شهر قم را داشته 

و نزدیک به 30 میلیارد تومان در این قسمت هزینه شده است.
سجادی در ادامه تصریح کرد: از یک میلیون عرصه های منابع طبیعی استان قم، 300 
هزار هکتار تحت پوشش پروژه های آبخیزداری قرار دارد و درباره 70 درصد از عرصه های 
منابع طبیعی ما هنوز فرصت پیدا نکردیم که پروژه ها را اجرا کنیم ولی خوشبختانه رویکردی 
که نظام و دولت برای توسعه پروژه های آبخیزداری دارند بسیار مطلوب است، به طوری که 
به فرمان مقام معظم رهبری از محل صندوق توسعه ملی در سال 97 چیزی در حدود 700 

میلیارد تومان در کشور به امر اجرای پروژه های آبخیزداری اختصاص داده شده است.
وی اذعان کرد: در سال 98 این عدد دو برابر رشد داشته است، امیدواریم این فرصت هم 
به صورت فزاینده در استان ما فراهم شود تا طی ۵ سال آینده در کل سطوحی که به نوعی 
امکان تهدید از ناحیه سیلاب را داریم پروژه های مناسب و اولویت دار اجرا شوند و با اجرای 
این پروژه ها تاسیسات شهری و روستایی و زیرساخت های تولید بخش کشاورزی در مقابل 

سیلاب های با دوره بازگشت 100 ساله ایمن گردند.
وی خاطرنشان کرد: حوزه هایی که شهر قم را مستقیماً تحت تأثیر قرار می دهد حدود 
33۵ هزار هکتار است که حوزه های زیر دست سد 1۵ خرداد و مشرف به شهر قم را شامل 
می شود، بیش از 90 درصد جمعیت استان نیز در شهر قم متمرکز هستند و گاها معادل 
همین جمعیت زائرینی هستند که در شهر قم حضور پیدا می کنند که ممکن است این 

جمعیت در معرض سیلاب قرار بگیرد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران  اعلام کرد

هزینه6 هزار میلیارد ریالی برای توسعه 
شبکه برق قم 

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران تعداد مشترکان برق استان قم را حدود 200 هزار 
مشترک اعلام کرد و گفت: در سال های گذشته ۵ هزار میلیارد ریال و در سال جاری نیز یک 

هزار میلیارد ریال برای توسعه شبکه برق این استان هزینه شده است.
غلامرضا خوش خُلق روز سه شنبه در جلسه بررسی مشکل برق شهرک های صنعتی قم 
در سالن امام جواد)ع( استانداری، با اشاره به این که برق منطقه ای تهران شامل سه استان 
تهران، قم و البرز با جمعیت 18 میلیون تن می باشد افزود: 20 درصد تاسیسات برق کشور 
در حوزه عملیاتی برق تهران قرار دارد که این موجب شده تا شرکت توزیع برق تهران دارای 

ویژگی های خاصی باشد.
وی ادامه داد: در تابستان سال گذشته پیک بار شبکه توزیع برق تهران به 10 هزار و 182 

مگاوات معادل 20 درصد مصرف کل شبکه کشور رسید.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران با اشاره به اجرای قانون هدفمندی یارانه ها در 
آذرماه 89 گفت: با اجرای این قانون و افزایش هزینه حامل های انرژی در کشور روند 6 
درصدی سالانه افزایش مصرف حامل های انرژی در آن سال متوقف شد و به منفی 2 

درصد نیز کاهش یافت که این ناشی از مدیریت مردم بود.
وی ادامه داد: با تغییر نوسانات ارز، بار دیگر شاهد افزایش مصرف حامل های انرژی 
در کشور هستیم به گونه ای که قیمت حامل های انرژی بسیار پایین تر از هزینه تولید 

این آنهاست.
خوش خلق ادامه داد: اکنون وضعیت به گونه ای است که هزینه هر برگ کاغذ دستمال 
کاغذی معادل یک کیلوولت تولید برق است که تعرفه های انرژی در کشور باید اصلاح 
شود.  مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران با اشاره به وجود 34 پست توزیع و انتقال 
برق در استان قم اظهار داشت: 6 پست انتقال و 28 پست فوق توزیع برق در قم وجود دارد 
ضمن اینکه چند طرح توسعه شبکه و احداث نیروگاه های جدید با اعتبار یک هزار میلیارد 
ریال نیز در حال احداث است. وی ادامه داد: 30 درصد مصرف برق در قم، خانگی، 30 در 

صد صنعتی، 12 درصد کشاورزی و بقیه تجاری است.
خوش خلق با اشاره به افزایش سه برابری هزینه های بهره برداری از طرح های توسعه و 
احداث زیرساخت های برق در یک سال گذشته گفت: اعتبار سال گذشته شرکت توزیع 

برق تهران 2۵ هزار میلیارد ریال بود که تنها 2 هزار میلیارد ریال آن تامین شد.
وی با بیان اینکه 90 درصد تجهیزات مورد نیاز صنعت برق کشور در داخل تامین می شود 
گفت: بخشی از قطعات این صنعت نیاز به واردات و تامین از خارج کشور دارد که به دلیل 

تحریم ها و مشکل در انتقال ارز، برخی مشکلات در این زمینه ایجاد شده است.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران گفت: متاسفانه علاوه بر تحریم های بین المللی، 
با تحریم های داخلی نیز مواجه هستیم به گونه ای که برخی قطعات صنعت برق که با 
روش های مختلف و دور زدن تحریم ها وارد کشور شده، چندین ماه در گمرک زمین گیر 
شده است. وی درآمد شرکت توزیع برق قم را سه هزار میلیارد ریال دانست و گفت: تمام این 
درآمد در قم هزینه و بیش از این اعتبار نیز در توسعه زیرساخت های استان، توسط شبکه 

توزیع برق تهران هزینه می شود.
خوش خلق افزود: قم در دسته بندی استان ها جزو مناطق گرمسیر درجه 3 قرار دارد به 

همین دلیل تعرفه برق صنعتی این استان متفاوت از استان های دیگر است.
 

در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان قم؛ 
سند راهبردی رونق تولید سال 98 قم تصویب شد

سند راهبردی رونق تولید در سال 98 با 27 برنامه کلیدی، روز سه شنبه با حضور بهرام 
سرمت، استاندار قم در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان نهایی شد و به تصویب 

رسید.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در این جلسه، حفظ تولید و اشتغال در استان 
را رویکرد اساسی سال جاری دانست و گفت: تامین مواد اولیه و نظارت بر مصرف آن پیش 
نیاز عملیاتی شدن رونق تولید است. محمود سیجانی با بیان اینکه اجرای تکالیف دولتی به 
بانک ها عامل تسهیل نقدینگی و رفع مشکلات واحدهای صنعتی است، احیای واحدهای 
راکد و تعطیل، شناسایی، تلاش برای راه اندازی و افزایش ظرفیت واحدهای نیمه فعال 
را از جمله اولویت های سال جاری عنوان کرد. وی ادامه داد: در راستای توانمندسازی 
واحدهای تولیدی؛ نوسازی و استقرار مدیریت های علمی در واحدهای تولیدی، تعیین 
تکلیف واحدهای فاقد مجوز، بازسازی و نوسازی واحدها و کاهش هزینه های تولید مورد 

تاکید می باشد که دستگاه های اجرایی این طرح در استان تعیین شده است.
وی شناسایی قوانین مزاحم و مانع رونق تولید را از جمله راهبردهای تسهیل رونق تولید 
در استان دانست و گفت: برخی قوانین موجود نه تنها کمکی به تولید نکرده بلکه مانعی 
در برابر تولید و اشتغال در کشور و استان شده که باید این قوانین شناسایی و برای تصمیم 

گیری به نهادهای کشوری اعلام شود.
صنعتی،  اقتصادی  نیمه  های  طرح  تکمیل  و  موجود  واحدهای  توسعه  سیجانی، 
کشاورزی و گردشگری را از دیگر راهبردهای استان در راستای رونق تولید در سال جدید 
اعلام کرد و گفت: فرهنگ سازی استفاده از کالای ایرانی، ایجاد نمایشگاه های تخصصی، 
ارتقای کیفیت محصولات داخلی قم و تقویت صادرات از جمله برنامه های استان در 

راستای توسعه بازار فروش داخلی و خارجی محصولات تولیدی است.
وی تصریح کرد: فرش، کفش، مبلمان و سوهان به عنوان صنایع شاخص استان است که 
باید با برگزاری نمایشگاه ها در راستای معرفی این محصولات اقدام های لازم صورت گیرد.
سیجانی، استفاده از ظرفیت های دریاچه نمک را ضروری دانست و ادامه داد: استحصال 
شورابه های این دریاچه و استفاده از ظرفیت های گردشگری آن از جمله موضوع های 
مهمی است که باید با مشارکت اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشکری و 

دیگر دستگاه های اجرایی مطالعات لازم در این زمینه انجام شود.
وی با تاکید بر لزوم استفاده از دستگاه های استان برای استفاده از تولیدات داخلی قم 
اظهار داشت: با توجه به اهمیت حمایت از کالاهای تولید داخل، ضرورت دارد تا استفاده 

از کالاهای تولیدی در اولویت دستگاه های اجرایی قم قرار گیرد.
وی در پایان با اشاره به تسهیلات رونق تولید در قم گفت: تا کنون برای یک هزار و 160 

طرح به میزان 11 هزار و 16۵میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

قدرت»ستاره مربع« های خودی از فتوای علما هم بیشتر است!

جولان کسب و کار قمار، از تلویزیون تا خیابان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی قم گفت: تاکنون پرونده 
از  تَن معادل 9۵ درصد  و 200 هزار  میلیون  از یک  بیش  برای  الکترونیک  سلامت 

شهروندان این استان تشکیل شده است. 
ایرانی خواه روز سه شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: شاخص های سلامت از جمله 
فشار خون و قند خون از جمله محورهای بیماری های نوپدید و سکته های قلبی و مغزی 

است که با تشکیل پرونده سلامت در مراکز بهداشتی سنجش و کنترل می شود.
وی با اشاره به ثبت بیماری ها در پرونده های الکترونیک، خاطرنشان کرد: درصد 
شهروندان قمی مبتلا به سرطان معده در مقایسه با بسیاری از استان ها بالا است و 
حدود 10 درصد از شهروندان این استان به دیابت مبتلا و همچنین به همین میزان نیز 

چاق هستند.
وی با بیان این که رسانه ها در تبیین و فرهنگ سازی مراقبت های اولیه بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی را یاری کنند، از اصحاب رسانه درخواست کرد: طی برنامه ای 
حساب شده به شکل منسجم این مساله را برای مردم تبیین کنند تا جامعه ای سالم و به 

دور از بیماری های نوپدید شکل گیرد.
به گزارش ایرنا، طرح تحول نظام سلامت کشور در راستای سیاست های کلی نظام و 
تاکید جدی رهبر معظم انقلاب به مقوله سلامت جامعه و افزایش شاخص های سلامت 
و بهداشت مردم در بخش های مختلف از 1۵ اردیبهشت ماه سال 93 از سوی دولت 

یازدهم و وزارت بهداشت به اجرا درآمد.
ایرانی خواه با اشاره به این که هنوز نظام ارجاع به شکل کامل شکل نگرفته است، 
گفت: مراجعه به متخصص و فوق متخصص با نخستین بیماری ساده منطقی نیست و 
در صورت اجرایی شدن کامل نظام ارجاع، دسترسی مردم به شکل عادلانه و با کمترین 
هزینه به پزشک عمومی صورت می گیرد و در صورت لزوم به متخصص یا فوق متخصص 
ارجاع می شوند. به گفته وی، درحال حاضر یکی از اولویت های اصلی دانشگاه علوم 
پزشکی تکمیل و تقویت زیرساخت های بهداشتی است و در این راستا 180 پایگاه 
بهداشتی در قم راه اندازی شده است. وی با بیان این که جامعه از نظر حوادث و سوانح 
از از وضعیت رضایتمند و مطلوبی برخوردار نیست، گفت: در سال 98 محور کار مجمع 
سلامت استان کاهش و کنترل سوانح و حوادث قرار داده و در این راستا سند جامعی با 
مطالعات پژوهشی تنظیم شده است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: این سند 
جامع در جلسه بعدی شورای اداری استان به طور رسمی تصویب و مراحل اجرایی آن با 
هدف کاهش میزان سوانح به ویژه با محوریت سوانح داخل شهری عملیاتی خواهد شد.
بر اساس  برنامه های دانشگاه علوم پزشکی  اولویت گذاری  وی خاطرنشان کرد: 

درخواست و نیاز جامعه می باشد.
وی در ادامه با اشاره به این که حرکت دانشگاه علوم پزشکی قم برای فرهنگ سازی 
صحیح و نگاه عالمانه و علمی به طب سنتی ویژه صورت گرفته است، گفت: در این 
دانشگاه در مسیر ارتقاء روش و راه صحیح طب سنتی تلاش نموده و در این راستا به 
زودی پروانه رسمی به 30 پزشک که در این رشته آموزش های تخصصی دریافت نموده 

اند، اعطا خواهد شد.
ایرانی خواه تصریح کرد: افرادی که بدون علم و مهارت کافی وارد حوزه طب سنتی 
شده اند، توسط مراجع قضایی و دادگاه ویژه روحانیت قم مورد تعقیب قضایی قرار 
گرفتند، ولی با توجه به این که برخی از این افراد در باورهای مردم ریشه عمیقی دارد، 

باید پیگیری این مساله ادامه دار باشد.
به گفته وی، تعداد افرادی که در طب سنتی ورود غیررسمی کرده اند از تعداد افرادی 

که به صورت رسمی در این حوزه فعالیت می کنند، بسیار بیشتر است.
وی با اشاره به رشد بالای توریسم درمانی در قم، بیان کرد: بیمارستان فرقانی مجوز 
بین المللی برای فعالیت توریسم درمانی دارد و بیماران را با تعرفه مناسب و رسمی 
پذیرش می کند و بخشی از بیمارستان یک هزار تختخوابی نیز با محوریت توریسم 

درمانی راه اندازی خواهد شد.
ایرانی خواه بیان کرد: برای بهبود زیرساخت های حوزه سلامت و درمان، بیمارستان 
هزار تختخوابی در حال ساخت و در چند سال آینده از نظر تخت های بیمارستانی و 

نیروی انسانی در حوزه تخصصی و فوق تخصصی کمبودی نخواهیم داشت.
به گزارش ایرنا، بیمارستان یک  هزار تختخوابی خاتم از مصوبه های دولت تدبیر و 
امید در قم است که در دهه فجر سال 94 کلنگ زنی شد؛ قرار است این بیمارستان در 
هفت طبقه و با مساحتی بالغ بر200 هزار مترمربع، در شهرک سلامت خاتم احداث 
شود؛ بیمارستان خاتم، دارای بخش  های قلب و عروق، گوارش، ژنیکولوژی و زایمان، 
کودکان، ریه و بیماری  های تنفسی، داخلی، مغز و اعصاب، غدد، ارتوپدی و تروما به 
همراه اتاق  های جراحی، اورژانس، آندوسکوپی، آزمایشگاه، تصویر برداری، فیزیوتراپی، 
مراقبت  های ویژه، دیالیز، کلینیک مراقبت  های پس از جراحی، پزشکی هسته  ای و 

پرتو درمانی خواهد بود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به این که دانشجویان پسر رشته زنان 
در دانشگاه به شکل محدود آموزش دریافت می کنند، گفت: دانشگاه علوم پزشکی 
ماموریت ویژه ای برای رایزنی با حضرات آیات جهت بازنگری در این زمینه دارد که در 
این راستا آمار و ارقام در اختیار علما قرار گرفته است، ولی هنوز از سوی علما نظری در 

خصوص بازنگری در این مساله ارائه نشده است. 
به گفته وی، شاید با تبیین زوایای دقیق مساله بتوان مجددا رشته زنان را برای آقایان 

ایجاد نمود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین با بیان این که دانشگاه علوم پزشکی رسالت 
قانونی در خصوص رشته پزشکی دانشگاه آزاد ندارد، بیان کرد: در عین حال سعی شده 
است برای رفع مشکلات دانشگاه آزاد که بیمارستانی برای دانشجویان پزشکی ندارد، 
زمینه ای فراهم شود تا دانشجویان از فضای درمانی و اساتید دانشگاه علوم پزشکی بهره 

ببرند.
وی با انتقاد از این که دانشگاه آزاد قم با فعالیت بیش از سه دهه هنوز بیمارستانی برای 
دانشجویان پزشکی ندارد، افزود: تفاهم اولیه انجام شده تا در صورتی که بیمارستان 
کودکان حضرت معصومه)س( برای مدتی به بیمارستان شهید بهشتی جابه جا شد، این 

مجموعه به دانشگاه آزاد واگذار شود.
وی با بیان این که 2 هزار و 200 پزشک در قم مشغول فعالیت هستند، افزود: در 
تعطیلات نوروز امسال با هماهنگی های منسجم صورت گرفته، گلایه مندی های مردم 

در مراجعه به مراکز بهداشتی و بیمارستان ها نسبت به سال های قبل کمتر بود.
ایرانی خواه اضافه کرد: امسال فعالیت های بهداشتی و درمانی دانشگاه علوم پزشکی 
همزمان با نیمه شعبان در مسجد جمکران یکپارچه تر از سال های قبل انجام و خدمات 
شایسته ای به زائران جمکران ارائه شد که 160 تَن از این بیماران احتیاج به خدمات 
اورژانسی داشتند. وی خاطرنشان کرد: دانشگاه علوم پزشکی قم در حادثه سیل امسال 
نیز معین سه استان لرستان، خوزستان و همدان بود که در این راستا اتوبوس آمبولانس 
به استان خوزستان اعزام شد و اکیپ جهادی دندانپزشکی نیز به شکل خودجوش در 

استان همدان حضور یافتند و خدمات موثری ارائه دادند.
 مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این نشست گفت: همزمان با 
هفته سلامت برنامه هایی برای ارتقاء فرهنگ، دانش و آموزش مردم در حوزه بهداشتی 

پیش بینی و برنامه ریزی شده است.
محمدمهدی رسول افزود: دیدار با مراجع تقلید، پایش سلامت شهروندان، افتتاح و 
بهره برداری از پایگاه و درمانگاه بهداشتی در شهرک امام حسن)ع( و روستای جنداب، 
برگزاری همایش خانوادگی نشاط و سلامتی در بخش دستجرد، همایش خانوادگی در 
یکی از بوستان های سطح شهر با همکاری سازمان فرهنگی و هنری شهرداری، همایش 
و سمینار آموزشی در مدارس، همایش سفیران سلامت و همایش مربی ها و مراقبان 

بهداشتی مدارس ا ز جمله برنامه های پیش بینی شده می باشد.
هفته نخست اردیبهشت ماه هر سال هفته سلامت نامگذاری شده است که شعار 
باشد.  می  همگانی«  پوشش  سوی  به  راهی  بهداشتی  اولیه  های  »مراقبت  امسال 
دسترسی عادلانه به خدمات سلامت، آموزش رکن سلامت، مشارکت اجتماعی و 
سلامت، مراقبت های اولیه بهداشتی و سلامت روان، سلامت در حوادث و بحران ها، 
سبک زندگی سلامت محور، سلامت، جمعیت و خانواده شعارهای هفت روز هفته 

سلامت می باشد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 
95 درصد از شهروندان قمی پرونده سلامت الکترونیک دارند 
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شمارش معکوس برای اتمام معافیت آمریکا به مشتریان نفتی ایران ؛

چهسرنوشتیدرانتظارنفتایراننشستهاست؟

شمارش معکوس برای اتمام معافیت آمریکا به مشتریان نفتی ایران درحالی آغاز 
شده که روز گذشته کاخ سفید در اعلامیه ای اطلاع داد که ایالات متحده، معافیت از 
تحریم های نفتی هشت کشور را تمدید نخواهد کرد. این در حالی است که حتی قبل 
از اتخاذ این تصمیم از سوی آمریکا، شاهد افزایش قیمت نفت بودیم. با این حال برخی 
کارشناسان بر این باورند که حذف نفت ایران، قیمت جهانی را به ۸۰ دلار هم نخواهد 
رساند. سنگینی بار خروج آمریکا از برجام همانند همیشه بر دوش نفت افتاد و این کشور 
بلافاصله با کناره گیری از برجام اعلام کرد با اعمال تحریم های نفتی علیه ایران، میزان 
صادرات نفت ایران را به صفر خواهد رساند. هنوز یک سال از اقدامات آمریکا برای حذف 
نفت ایران از بازار نگذشته است، اقداماتی که در آن تهدید و نگرانی به هم گره خورده بود.
رئیس جمهور آمریکا از یک طرف مشتریان نفتی ایران را تهدید می کرد که اگر به ادامه 
خرید نفت از ایران ادامه دهند، آن ها را تحریم خواهد کرد. اقدامی که باعث ایجاد تشنج 
در بازار و بالا رفتن قیمت ها شد. ترامپ از طرف دیگر نگران بالا رفتن قیمت نفت بود و 
مدام انگشت اتهام خود را به سمت اوپک می گرفت و اعضای این سازمان را به افزایش 
قیمت نفت متهم می کرد. البته ناگفته نماند که برخی اعضای اوپک مانند عربستان، در 
اجرای نقشه های آمریکا سنگ تمام گذاشتند و با افزایش بی سابقه تولید نفت خود سعی 

کردند خلأ نفت ایران را در بازار جبران کنند.
البته در نهایت در حالی که تنها دو روز تا آغاز تحریم های نفتی ایران باقی مانده بود، 
ترامپ به هشت مشتری نفت ایران به مدت شش ماهمعافیت داد و به آن ها اعلام کرد باید 
خرید نفت از ایران را به تدریج کاهش دهند. اکنون در حالی که تنها چند روز تا اتمام زمان 
شش ماهه باقی مانده است، کاخ سفید روزدوشنبه  در اعلامیه ای اطلاع داد که ایالات 

متحده معافیت از تحریم های نفتی هشت کشور را تمدید نخواهد کرد.
در قسمتی از این بیانیه آمده است: این تصمیم برای به صفر رساندن صادرات نفت 
ایران اتخاذ شده است تا نظام جمهوری اسلامی اصلی ترین منبع درآمدش را از دست 
دهد. ایالات متحده آمریکا به همراه عربستان سعودی و امارات متحده عربی، سه تولید 
کننده بزرگ انرژی و هم چنین دوستان و شرکایمان متعهد شده ایم که بازار جهانی نفت را 
تأمین کنیم. ما توافق کرده ایم که اقداماتی به موقع را اتخاذ کنیم که در صورت حذف نفت 

ایران از بازار، تقاضای جهانی برآورده شود.
*حذف نفت ایران قیمت را به ۸۰ دلار نمی رساند

در این راستا، مرتضی بهروزی فر - کارشناس حوزه انرژی - در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به تصمیم آمریکا درباره عدم تمدید معافیت های نفتی که به مشتریان ایران اعطا کرده 
بود، اظهار کرد: میزان صادرات ایران صفر نخواهد شد و احتمالًا میزان صادرات به ۴۰۰ 
یا ۵۰۰ هزار بشکه برسد. این کارشناس حوزه انرژی در مورد این که آیا ممکن است آمریکا 
مانند شش ماه قبل ناگهان تصمیم به تمدید معافیت ها بگیرد یا نه؟ گفت: این مسئله 
بستگی به بازار دارد اما شرایط حاکی از آن است که این بار این اتفاق رخ نخواهد داد و قرار 
است تولیدکنندگان دیگر نفت مانند عربستان، کویت و امارات خلأ نفت ایران را جبران 
کنند. البته اگر میزان صادرات ایران بیش تر بود و سه میلیون بشکه صادرات داشتیم، 
قطعاً روی بازار تأثیرگذاری بیشتری داشتیم. بهروزی فر درباره قیمت جهانی نفت هم 
گفت: خبر احتمال حذف ایران از بازارهای جهانی نفت یک بعد روانی دارد و تنش ایجاد 
می کند. این موضوع ممکن است باعث بالا رفتن قیمت ها شود اما نباید انتظار داشته 

باشیم که قیمت ها به ۸۰ دلار برسد.
*انتقاد یکی از بزرگ ترین مشتریان نفتی ایران

این تحلیل ها در حالی صورت می گیرد که طبق آخرین اخبار چین از تلاش دولت 
آمریکا برای پایان بخشیدن به معافیت های فروش نفت ایران به شدت انتقاد کرد. طبق 
گزارش ABC news، چین که بدون شک یکی از بزرگترین مشتریان نفت ایران در 
بازارهای جهانی به شمار می رود، از تصمیم واشنگتن در این باره، به شدت انتقاد کرده 
است؛ به گونه ای که گنگ شوآنگ - سخنگوی وزارت امور خارجه چین - لغو معافیت 

و تشدید تحریم های یک جانبه نفتی علیه ایران را یک اقدام غیرمنصفانه خوانده است.
 

هزینههایمردمچقدربالارفتهاست؟
در فروردین امسال مردم حدود ۵۰ درصد بیشتر از همین ماه در سال گذشته برای 
تامین کالا و خدمات خود هزینه کردند. برای خوراکی ها و آشامیدنی ها این رقم تا ۸۴ 

درصد افزایش یافته است.
به گزارش ایسنا، اعلام تورم در اولین ماه سال جاری نشان از ادامه روند رو به رشد آن 
داشت؛ به طوری که در ۱۲ ماهه به ۳۰.۶ دهم درصد رسیده بود که در مقایسه با اسفند 
ماه ۳.۷ درصد افزایش یافته بود. همچنین در مقایسه با فروردین سال گذشته )تورم نقطه 
به نقطه( ۵۱.۴ درصد رشد داشت که نشان داد خانوارهای ایرانی تا این رقم بیشتر از سال 

۱۳۹۷ برای خرید مجموعه کالا و خدمات یکسان هزینه کرده اند.
اما جزئیات تغییرات تورم در بین ۱۲ گروه کالا و خدمات از این حکایت دارد که شاخص 
در گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها ۸۴.۴ درصد نسبت به فروردین سال گذشته افزایش 

دارد که برای ۱۲ ماه منتهی فروردین به ۴۳.۵ درصد می رسد.
در بین خوراکی ها گروه گوشت قرمز و سفید با ۱۱۶ درصد و گروه گوشت قرمز و 
ماکیان با ۱۱۷ درصد و همچنین سبزیجات با ۱۵۷ درصد بالاترین تورم را در فروردین 
امسال نسبت به سال گذشته به خود اختصاص داده اند. دخانیات نیز با ۱۲۳ درصد جزو 
گروه های کالایی است که در رده بالای تورم قرار دارد. در سایر بخش ها نیز مردم برای 
مسکن ۲۴.۸ و اجاره ۲۸.۷ در ماه ابتدایی امسال بیش از ماه مشابه سال قبل هزینه 
کرده اند. اما در بخش خدمات حمل و نقل با ۵۲.۵، مبلمان و لوازم خانگی با ۸۰.۱ و 

همچنین تفریح و سرگرمی با ۷۲ درصدجزو گروه هایی هستند که تورم بالایی داشته اند.

مدیر طرح سی ان جی خبر داد:

اصلاحساختاراقتصادباتغییردرقیمتانرژی
مدیر طرح های سی.ان.جی شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: با 

تغییر قیمت انرژی و قیمت گذاری صحیح، می توان ساختار اقتصاد را اصلاح کرد.
»حمید قاسمی ده چشمه«، افزود: با مصرف سی.ان.جی به جای بنزین در خودرو و با 
در نظر گرفتن بنزین یک هزار تومانی، سالانه هزینه های سوخت تا ۵۰ درصد کاهش پیدا 
می کند.  وی ادامه داد: به طور مثال اگر در سال یک میلیون تومان هزینه سوخت برای 
خودرو پرداخت می شود، این رقم با مصرف سی.ان.جی به ۵۰۰ هزار تومان می رسد و 
این در شرایطی است که اگر قیمت بنزین افزایش پیدا کند این فاصله بیشتر هم خواهد 
شد.  مدیر طرح های سی.ان.جی شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با اشاره 
به اینکه در کنار این موضوع هزینه های گاز سوز کردن خودروها را هم کاهش می دهیم، 
تاکید کرد: با تغییر در موتور خودرو ها هزینه سوخت پایین آمده و ماشین می تواند با شتاب 
بیشتری حرکت کند.  به گفته قاسمی، مشکل این جاست که تجهیزات گران است و این 
موضوع هزینه اولیه را تا حدی افزایش می دهد. وی به مقاومت خودروسازان برای تغییر در 

تکنولوژی اشاره کرد و گفت: این تفکر برای خودروسازان اهمیت چندانی ندارد. 

رئیس کل بانک مرکزی اخیراً درباره سیاست جدید بانک مرکزی اعلام کرده که قرار 
است از طریق تغییر ترکیب نقدینگی، اقتصاد کشور را به سمت تولید هدایت کنند. به 
گفته عبدالناصر همتی تا کنون عمده دلیل رشد نقدینگی سود سپرده ها و ضریب فزاینده 
بوده؛ بنابراین باید این دو متغیر را کاهش دهیم و پایه پولی را زیاد کنیم، چون پول در 
دست مردم کم است. اگر بتوانیم این تغییر را ایجاد کنیم، می توانیم برای رونق تولید از 

آن استفاده کنیم.
در سال های گذشته، برخی از رسانه ها مفهومی با عنوان »سالم سازی نقدینگی« را 
ساخته و پرداخته بودند که بر اساس آن از دولت و مسئولان بانک مرکزی تقاضای حرکت به 
سمت نقدینگی سالم را می کردند. از نظر سازندگان این مفهوم، نقدینگی ای که از طریق 
ضریب فزاینده خلق شود، نقدینگی سالم و برعکس، نقدینگی ای که از طریق پایه پولی یا 
همان پول پرقدرت رشد کند، ناسالم است. آن ها از این جهت نقدینگی نوع دوم را ناسالم 
می دانند که از نظر آن ها خاستگاه این شکل از نقدینگی بی انضباطی مالی دولت ها است 
که موجب بروز تورم می شود. بانک مرکزی از نیمه دوم سال ۱۳۹۲ سیاستی را با عنوان 
سالم سازی ترکیب نقدینگی که مورد توافق بانک مرکزی، رئیس سازمان برنامه و بودجه و 

مشاور اقتصادی رئیس جمهور و وزیر اقتصاد و دارایی بود، به اجرا گذاشت.
و  مطالعات  مؤسسه  علمی  هیئت  عضو  ترکمانی،  دینی  علی  خصوص  این  در 
پژوهش های بازرگانی در گفت وگویی به تشریح مفهوم نقدینگی و عوامل ساختاری تورم زا 
و موانع تولید در اقتصاد ایران و از این طریق به تحلیل و نقد سیاست جدید بانک مرکزی 
می پردازد. به طور کلی این اقتصاددان معتقد است که پیش از تغییر ترکیب نقدینگی، 
باید سه مشکل ساختاری در اقتصاد کشور رفع شود: بازگشت سرمایه طولانی، ریسک 
سرمایه گذاری بالا و بازدهی کم تولید. به گفته وی همان طور که در بخش های مستغلات، 
ارز، طلا و ملک حاشیه سود بالا و ریسک کمتر است، باید در بخش صنعت و کشاورزی 

هم این اتفاق بیفتد.

مشروح کامل این گفت وگو را در ادامه می خوانید.
*نقدینگی علت اصلی تورم در اقتصاد ایران نیست

*آیا اساساً در ترمینولوژی علم اقتصاد مفهومی با عنوان »نقدینگی سالم« وجود 
دارد؟

دقیقاً با این عنوان وجود ندارد. اما معنی و مفهوم مورد اشاره این است که دولت به جای 
اینکه حجم پول را از طریق افزایش خالص بدهی خود به بانک مرکزی یا افزایش بدهی 
سیستم بانکی به بانک مرکزی یا به عبارت دیگر از طریق پایه پولی رشد دهد، اگر هدفش 
این است که نقدینگی رشدی داشته باشد بهتر است از طریق استفاده از سیاست هایی 

که روی ضریب فزاینده پولی تأثیر می گذارند، انجام شود.
*چرا؟

زیرا فرض بر این است که پایه پولی یا پول پرقدرت اثر تورمی شدیدتری دارد. البته بهتر 
است این طور بگویم که روش اول راه را برای بی انضباطی مالی باز می کند، اما اگر راه 
استقراض مستقیم دولت از بانک مرکزی بسته شود، تا حد زیادی مسئله بی انضباطی 
مالی از طریق افزایش پایه پولی کنترل می ¬شود و تنها سیاست هایی که روی ضریب 
فزاینده تأثیر می گذارند، باقی می ¬مانند. مثلًا نرخ ذخیره قانونی یا ترکیب سپرده ها از 
دیداری به غیردیداری و برعکس که می تواند روی ضریب فزاینده پولی تأثیرات متفاوتی 
بگذارد. این موضوع با استقراض مستقیم دولت که راه را برای بی¬ انضباطی دولت باز 
می ¬کند متفاوت است. این بحث غلطی نیست، منتها نکته ای که وجود دارد و از نظر 
من نادرست است، این است که نقدینگی علت اصلی تورم در اقتصاد ایران نیست. 
علت اصلی تورم در اقتصاد ایران این است که نقدینگی موجود را نمی تواند تبدیل به 

ظرفیت های تولیدی مولد کند.
مسئله بعدی این است که بی انضباطی مالی را با این سیاستی که پیشنهاد می شود، 
نمی توان کنترل کرد، زیرا بی انضباطی مالی درون زاد نظام اقتصاد سیاسی ایران است که 
من اسم آن را تودرتوی نهادی گذاشته ام که به وجود نهادهای موازی بی شمار در اقتصاد 
ایران اشاره دارد. این پدیده موجب می شود دستگاه های زیادی از بودجه ارتزاق کنند و 
فشار وارد شده از این محل باعث رشد نقدینگی می شود، در عین حال بخشی از منابعی 
که به این صورت در قالب تودرتویی نهادی توزیع می شود، کارکرد عمرانی ندارد و بخش 
عمده آن، کارکرد مصرفی دارد و به همین دلیل است که سهم بودجه مصرفی از کل 
بودجه طبق آمار رسمی ۸۵ درصد است، اما در واقع کل بودجه را دربرمی گیرد و از همین 
رو هیچ سهمی برای انباشت سرمایه یا سرمایه گذاری باقی نمی ماند. این اتفاق تنها به 
دلیل همین تودرتویی نهادی رخ می دهد و اگر این موضوع رفع نشود، راهکاری که ارائه 

می شود راهکار خنثی و بی اثری خواهد بود.
در واقع آن مکانیسم اصلی که باعث می شود نقدینگی رشد کند و سپس آن نقدینگی 
خلق شده تبدیل به ظرفیت های تولیدی نشود، باید درمان شود که درمان آن هم در حوزه 
اقتصاد سیاسی قرار دارد. یعنی باید در حوزه ساخت قدرت، اصلاحات اساسی صورت 
گیرد و مسئله نهادهای موازی حل شود و در این صورت سهم هزینه های عمرانی افزایش 
یابد و این هزینه ها می تواند با کارایی بالاتری تبدیل به ظرفیت های تولیدی شود. در واقع 
در سال های گذشته طرف تقاضا رشد کرده، اما همراه با آن، طرف عرضه به همان اندازه 

رشد نکرده است که بتواند فشارهای تورمی را کنترل کند.
*مشکل اصلی در فرآیند تشکیل سرمایه است

*چرا طرف عرضه نتوانسته است به میزان تقاضا رشد کند؟
برای اینکه مشکل اصلی در فرآیند تشکیل سرمایه است، هم منابع کم است و هم این 

میزان محدود منابع، به درستی استفاده نشده است.
آیا دلیلش این نیست که در سال های گذشته همه نقدینگی از طریق ضریب فزاینده و 
سودهای بانکی رشد کرده و از همین رو، در دست عده ای معدود و در بانک ها حبس شده 

و به دست تولیدکنندگان و حتی مصرف کنندگان نرسیده است؟
وقتی در مورد نقدینگی صحبت می کنیم که تا این حد رشد کرده است، نمی توانیم 

حکم کلی صادر کنیم. این نقدینگی بر مبنای اینکه دست چه کسانی در طرف تقاضا 
می رسد و همین طور بر مبنای اینکه بین رشته فعالیت های مختلف چگونه توزیع می شود، 
می تواند تأثیرات تورمی مختلفی داشته باشد. اگر توزیع درآمد و ثروت نابرابر باشد، بدین 
معنی است که بخش عمده ای از نقدینگی  خلق شده، به دست گروه های اجتماعی 
خاصی به گردش درمی آید و تقاضایی که این ها برای کالا و خدمات دارند، می تواند 
تورم زاتر باشد. برای مثال، تقاضایی که برای خرید کالاهای لوکس وجود دارد، می تواند 

موجب افزایش نرخ ارز و تورم شود.
همچنین از نظر سرمایه گذاری و تولید اگر بخش های تولیدی و بخش هایی که بازدهی 
اجتماعی بالایی دارند شرایط مناسبی برای جذب نقدینگی و سرمایه نداشته باشند، 
بالطبع نقدینگی موجود، به طرف بخش هایی که بازدهی کمتر و نامولدتر دارند، حرکت 
می کند. در نتیجه به ازای گردشی که پیدا می کند تقاضا ایجاد می کند. اما در طرف دیگر 
در بخش واقعی اقتصاد روی عرضه تأثیر نمی گذارد یا تأثیر بسیار محدودی می گذارد، 
بنابراین از این طریق موجب ایجاد یک تورم ساختاری می شود و در گذر زمان استمرار 

پیدا می کند.
*رئیس کل بانک مرکزی گفته که قصد داریم ترکیب نقدینگی را تغییر دهیم و از 

این طریق به تولید رونق دهیم. آیا این امکان وجود دارد؟
در اینجا دو بحث وجود دارد؛ یکی کنترل نقدینگی از طریق کاهش ضریب  فزاینده 
است که برای آن باید نرخ ذخیره قانونی افزایش یابد که می تواند تأثیر رکودی بگذارد و 
باید شرایطی ایجاد شود که در ترکیب سپرده ها از وزن سپرده های دیداری کمتر شده و 
سپرده ها به سمت سپرده های دیداری بلندمدت تر حرکت کند. این باعث کاهش ضریب  
فزاینده شده و از این طریق، تورم کنترل خواهد شد. بحث دیگر کنترل پایه پولی است 
که جلوی استقراض دولت از بانک مرکزی و بدهی سیستم بانکی از بانک مرکزی گرفته 

می شود.
حال فرض کنیم بانک مرکزی اصلًا این دو سیاست را دنبال نمی کند و تصمیم می گیرد 
روی نقدینگی ایجاد شده سیاست گذاری کند؛ به این صورت که نقدینگی را به جای اینکه 
به سمت بخش های غیرمولد حرکت کند، به سوی بخش هایی که بازدهی اجتماعی بالایی 
دارد هدایت کند. اگر این اتفاق بیفتد می تواند روی عملکرد اقتصادی کشور تأثیر مثبت 
بگذارد، منتها این هدف با ابلاغ بخشنامه و طرح آیین نامه محقق نمی شود. در این زمینه 
مشکلات ساختاری  و اساسی وجود دارد که اجازه نمی دهد ترکیب نقدینگی  به گونه ای 

باشد که نقدینگی خلق شده تا جای ممکن تأثیرات تورمی کمتری داشته باشد.
*اقتصاد سیاسی انحراف منابع

*این مشکلات ساختاری کدامند؟
یکی اینکه در ایران ریسک سرمایه گذاری در بخش های مولد بسیار بالاست، به خاطر 
اینکه نااطمینانی به آینده زیاد است. دوم اینکه بازگشت سرمایه خیلی طولانی تر است. 
این با ریسک سرمایه گذاری ارتباط دارد، یعنی وقتی یک پروژه صنعتی کلید زده می شود 
سال های زیادی به طول می انجامد که به مرحله بهره برداری برسد. بنابراین افق آینده 
نامعلوم و ریسک بالا و بازگشت طولانی سرمایه باعث اتفاق سومی می شود و آن نرخ 
بازدهی پایین تولید است. به همین دلیل کسی که برای یک پروژه تولیدی وام می گیرد 
سعی می کند قسمی از آن وام را در بخش ملک، واردات و... سرمایه گذاری کند. به همین 
دلیل بخشی از منابع و اعتبارات منحرف می شود و سر از جاهای دیگر درمی آورد. زیرا 

منطق اقتصادی  مرتبط با این عوامل سه گانه چنین چیزی را ایجاب می کند.
بنابراین اگر قرار است ترکیب نقدینگی اصلاح شود، باید این سه مشکل رفع شود: 
بازگشت سرمایه کوتاه شود، ریسک سرمایه گذاری کاهش یافته و بازدهی تولید بالاتر 
برود. به عبارت دیگر، همان طور که در بخش های مستغلات، ارز، طلا و ملک، حاشیه 
سود بالا و ریسک کمتر است، باید در بخش صنعت و کشاورزی هم این اتفاق بیفتد. 
در غیر این صورت طبیعی است که نقدینگی ایجاد شده در اقتصاد عمدتاً به سمت 

بخش های نامولد حرکت خواهد کرد.

علی دینی ترکمانی:

نقدینگی علت اصلی تورم در اقتصاد ایران نیست

مدیر عامل بورس کالای ایران گفت: عرضه کالا در بورس کالا بدون واسطه صورت می گیرد و قیمت ها از طریق عرضه کننده و 
خریدار که در تعامل با یکدیگر هستند کشف می شود. این ساز و کار، منافع تولیدکنندگان را در پی دارد.

»حامد سلطانی نژاد« به برنامه های پیش رو بورس کالا جهت تامین مالی تولیدکنندگان اشاره و بیان کرد: اکنون روش تامین مالی 
از طریق اوراق سلف موازی در دستور کار است؛ در این ارتباط، سال گذشته بازار سلف موازی رشد بسیار خوبی را تجربه کرد و به 
بالغ بر هفت هزار و ٥٠٠ میلیارد تومان رسید. سلطانی نژاد با بیان اینکه این ابزار قابلیت رشد بیشتر را دارد، گفت: صنایعی مانند 
صنایع غذایی، پتروشیمی و فولاد از طریق این اوراق تامین مالی کردند که این روش برای تمام صنایع و فعالیت ها قابل توسعه است.

* اوراق خرید دِین در کنار سلف موازی
وی با بیان اینکه امسال به دنبال معرفی اوراق خرید دین برای تامین مالی کالاها هستیم، افزود: اکنون اقدامات لازم برای به 
کارگیری این اوراق جهت تامین مالی صورت گرفته است. سلطانی نژاد نقدینگی بالای جامعه را فرصتی برای توسعه تامین مالی تولید 
عنوان کرد و گفت: تامین مالی بنگاه های اقتصادی از ماموریت های ویژه بازار سرمایه است که این روند رو به رشد بوده و از برنامه 

های بورس کالا نیز به شمار می رود.
* نقش بورس کالا در رونق تولید

مدیر عامل بورس کالای ایران به نقش بورس کالا در رونق تولید کشور اشاره و بیان کرد: بورس کالا کمک می کند تا منافع حاصل از 
فروش کالا و ارزش افزوده تولید کالا نصیب خود تولیدکننده شود. حامد سلطانی نژاد با بیان اینکه بهره مندی تولیدکنندگان از ارزش 
افزوده کالاهایشان از جمله مباحث مهم برای رونق تولید است، افزود: حضور واسطه ها در بازارها درست در زمان وجود التهابات آشکار 
می شود، از این رو وجود یک بازار شفاف برای مبادله تولیدات داخلی یکی از مسایل اساسی در اقتصاد کشور است. به گفته سلطانی 
نژاد، وجود بستری شفاف و مورد اطمینان برای تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، باعث شکل گیری چرخه درآمد، پس انداز و سرمایه 
گذاری در بازار می شود تا منابع حاصل از فروش تولیدکنندگان در حدی باشد که بتوانند مازاد آن را سرمایه گذاری و صرف اقدامات 
توسعه ای کنند و این اقدام زمینه رونق فعالیت تولیدی در کشور را فراهم می کند که این شرایط در بازارهای غیر رسمی مهیا نیست.  
مدیر عامل بورس کالای ایران به نقش آفرینی موثر بورس کالا در این زمینه تاکید کرد و گفت: کالاهایی که تولید می شود را می توان 

از طریق بورس کالا با قیمت مناسب به دست مصرف کنندگان پایین دستی رساند و حداکثر منافع را برای تولیدکننده تامین کرد.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به ورود تقاضاهای خرد جدید به بازار طلا گفت: معاملات مصنوعات طلا به شدت 
کاهش یافته است بطوری که بر اساس برآورده ها حدود ۶۰ درصد حجم مبادلات بازار به طلای آبشده و بقیه به سکه طلا اختصاص 

دارد.
»آیت محمدولی« درباره دلایل نوسان بهای طلا و سکه در بازار، افزود: افزایش بهای طلا به دلیل انتظار روانی برای افزایش قیمت 
ها و ورود تقاضاهای خرد جدید به این بازار است. وی با بیان اینکه باید فکری اساسی برای سرمایه های خرد و نقدینگی موجود در 
کشور کرد، یادآور شد: حجم نقدینگی اکنون در وضعیتی است که اگر این تقاضاها به سوی هر بازاری بروند در آن بازارها نیز نوسان 
ایجاد می کنند.  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران اضافه کرد: باید بانک مرکزی بازارهای مالی را سر و سامان دهد و از بخش تولید 
حمایت کند تا با ایجاد اشتغال و رونق تولید، نگرانی ها درباره قیمت ارز و تحرک نقدینگی کاهش یابد. محمدولی با بیان اینکه بانک 
اطلاعات کاملی از معاملات طلا در کشور وجود ندارد، گفت: در سال های اخیر به صنعت طلا کم توجهی شده بطوری که اکنون 
بازار مصنوعات طلا دچار رکود شده است. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران اضافه کرد: طلای آبشده اکنون بیشترین جذابیت را 
برای خریداران دارد و افراد برای حفظ قدرت پول خود و کسب ارزش افزوده بیشتر به سراغ طلای آبشده می روند. محمدولی با بیان 
اینکه چشم انداز قیمت طلا در هفته های آینده افزایشی است، خاطر نشان کرد: اکنون چیزی به عنوان خرید و فروش مصنوعات 
طلا نداریم، آمار معاملات این بخش بسیار پایین است، مردم بیشتر به سراغ خرید سکه و طلای آبشده می روند، بر اساس براوردها 
حدود ۶۰ درصد معاملات بازار به طلای آبشده اختصاص دارد و نزدیک ۴۰ درصد نیز مربوط به انواع سکه است. وی با برشماری 
دلایل کاهش خرید و فروش مصنوعات طلا، گفت: عوامل مختلف باعث شده اند که هزینه تولید مصنوعات طلا در کشور بالا رفته 
و توان رقابت در این بخش کاهش یابد. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران به افزایش بیش از ۱۱۰ هزار تومانی قیمت سکه تمام بهار 
آزادی طرح جدید در روز گذشته اشاره کرد و ادامه داد: مهم ترین علت افزایش قیمت طلا و سکه در بازار، انتظار روانی برای افزایش 
قیمت ها در این بخش است. محمدولی همچنین به نوسان قیمت طلا در بازارهای جهانی اشاره کرد و گفت: قیمت طلا دربازارهای 
جهانی نیز روندی رو به رشد دارد که دلیل آن به منازعات سیاسی و تحولات اقتصادی در عرصه جهانی باز می گردد. رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران افزود: در ماه های اخیر قیمت اونس جهانی طلا به شدت تغییر کرده که کم سابقه به شمار می رود بطوری که 

در یک سال گذشته حدود ۱۰۰ دلار نوسان داشته است.

مدیر عامل بورس کالای ایران مطرح کرد؛

بورسکالابستریبرایتحققمنافعتولیدکنندگان
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران:

60درصدبازاردرقبضهطلایآبشده

تاخیر و تعلل های مداوم اروپا در اجرای اینستکس، تهران و شرکای 
غیراروپایی را به فکر ایجاد سازوکاری مشابه انداخته تا مناسبات 
اقتصادی روی ریلی مناسب جهت عبوری امن تر از تحریم های 

آمریکا قرار گیرد.
چند روزی است که منابع مختلف خبری از همکاری های نزدیک 
بین ایران و کشورهایی چون روسیه، عراق، چین و ترکیه برای مقابله 
با تحریم های آمریکا خبر می دهند؛ خبری که به تازگی »محمد 
نهاوندیان« معاون اقتصادی رئیس  جمهوری نیز بر آن مهر تایید زده و 
از توافق تهران و آنکارا برای راه اندازی سامانه ای برای عبور از تحریم 

ها سخن به میان آورده است. 
نهاوندیان با بیان این که سیاست راهبردی دولت برقراری روابط 
عمیق  تر با همسایگان است، بیان داشت: عمیق و گسترده  تر کردن 
کار و روابط با همسایگان، مزایای بسیاری دارد که یکی از آن ها این 
است که مراودات مالی دو طرف با مناسبات محلی انجام شود؛ یعنی 
تعاملات مالی با پول ملی دو کشور و بدون اتکا به دلار صورت گیرد.  
از طرفی هفته گذشته »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه هم از 
ایجاد سازوکارهای مشابه اینستکس با بسیاری از کشورها خبر داد و 

در جریان سفر به ترکیه نیز به این مهم پرداخت. 
در جریان این سفر که روزهای پایانی هفته گذشته انجام گرفت، 
کرد  تاکید  میزبان  کشور  خارجه  امور  وزیر  چاوش اوغلو«  »مولود 
»ترکیه در پی ایجاد سازوکار تازه  ای برای تداوم تجارت با ایران است 
که همانند سازوکار اروپا برای معاملات تجاری با ایران عمل کند«؛ 
سازوکاری که به باور کارشناسان می تواند حجم مبادلات بین دو 
کشور را به ۳۰ میلیارد دلار )سه برابر حجم فعلی( افزایش دهد.  به 
باور ناظران یکی از مهمترین اهداف کشورهای عضو سازوکار مذکور 
علاوه بر گسترش دامنه معاملات با ایران، ائتلاف سازی برای تقابل با 

زیاده خواهی های آمریکا است که در سال های اخیر بر اقتصاد آنها 
سایه افکنده است. 

زیر ضربه قرار دادن توان اقتصادی چین هدف راهبردی ایالات 
متحده و یکی از دغدغه های ترامپ به شمار می رود که چند روز 
پیش وی در گفت وگوی تلفنی با »جیمی کارتر« رئیس جمهوری 
پیشین این کشور نگرانی خود را اعلام و اظهار کرد که چین در زمینه 
اقتصاد در حال پیشی گرفتن از ایالات متحده است. راه اندازی 
جنگ اقتصادی با پکن در زمینه تعرفه های گمرکی نیز در این زمینه 
قابل ارزیابی است.  در طرف دیگر روسیه ای قرار دارد که با ایالات 
متحده در رقابت تسلیحاتی به سر می برد و این تنش ها تا جایی ادامه 
یافته که کارشناسان و صاحبنظران شکل گیری جنگ سرد مجدد 
را دور از ذهن نمی دانند. ضمن این که مسکو به دلایل مختلفی 

از جمله بحران اوکراین، مسائل حقوق بشری و ... زیر تحریم های 
اروپا و آمریکا قرار دارد و در صدد ائتلاف سازی در شرق برای تقابل 
با نفوذ و سلطه گری غربی ها است.  سردی روابط ترکیه با آمریکا نیز 
در سال های گذشته بر کسی پوشیده نیست و تحریم های آمریکا 
علیه آنکارا به کاهش بهای لیر منجر شده و بر اقتصاد این کشور سایه 
افکنده است. بنابراین اقدامات ضد ترکیه ای ترامپ، سران آنکارا را به 
سمت شرق و همکاری با تهران و مسکو متمایل کرده است. عراق نیز 
به دلیل حمایت های سیاسی و همکاری های امنیتی ایران در سال 
های گذشته در حفظ تمامیت ارضی این کشور و مقابله با داعش و در 
مجموع بخاطر عمق روابط بغداد و تهران حاضر به همراهی با تحریم 
های آمریکا نیست.  ضلع دیگر این ائتلاف، جمهوری اسلامی ایران 
است که از زمان ورود ترامپ به کاخ سفید هر روز با اقدام خصمانه 

جدیدی مواجه است. خروج آمریکا از برجام، ازسرگیری تحریم های 
ثانویه، گنجاندن سپاه پاسداران در فهرست گروه های تروریستی 
از  ای  گوشه  ایران  نفت  خریداران  معافیت  نکردن  تمدید  اخیرا  و 
اقدامات ضدایرانی رئیس جمهوری آمریکا است.   کاخ سفید برای 
سامان دادن به ایران هراسی های هدفمند، نهادی درون ساختار 
وزارت امور خارجه با عنوان »گروه اقدام ایران« به ریاست »برایان 
هوک« ایجاد کرده است؛ نهادی که اعمال فشار حداکثری بر تهران 
را از طریق تحریم پیگیری می کند و یکی از عمده ترین اهداف آن، 
صفرسازی صادرات نفت ایران است.  آمریکا که پیشتر برای هشت 
کشور از قبیل ژاپن، هند، کره  جنوبی، چین، ترکیه، تایوان، ایتالیا، 
یونان برای خرید نفت ایران معافیت اعطا کرده بود، آخرین حربه خود 
را برای برای به صفر رساندن صادرات نفت ایران به کار بسته است.  
در مجموع تقابل با سیاست های یکجانبه گرایانه و مداخله جویانه 
ترامپ، فصل مشترک کشورهایی است که در صدد ایجاد سازوکاری 
مشابه اینستکس اند؛ همان تدبیری که اعضای اروپایی توافق هسته 
ای برای خنثی سازی تحریم های ضدایرانی آمریکا و حمایت از 
شرکت های متوسط و کوچک برای معامله با ایران اندیشیده بودند 
اما برخلاف انتظارات تاکنون آن را عملیاتی نکرده اند.   اروپایی ها 
تلاش دارند تا اجرای اینستکس را به الحاق رسمی ایران به »گروه 
کشورمان  مسوولان  که  حالی  در  بزنند  گره   )FATF( مالی«  ویژه 
اجرای تعهدات برجامی اروپا را بی ارتباط با اف ای تی اف می دانند. 
در همین ارتباط بود که چندی پیش »حشمت  الله فلاحت  پیشه« 
و سیاست خارجی مجلس ضمن  ملی  امنیت  رئیس کمیسیون 
انتقاد از اروپایی ها در اجرای برجام، تاکید کرد که »اف ای تی اف و 
اینستکس قابل پیوند زدن به یکدیگر نیستند و اروپا نمی  تواند با این 

سیاست تصمیمی را به ایران تحمیل کند.« 

راهی برای عبور از تاخیر و تعلل های مداوم اروپا 

اینستکسغیراروپایی؛راهیبرایعبورازتحریمهایآمریکایی

آمار می گوید معاملات مسکن شهر تهران در فروردین ماه ۴۰ درصد کاهش یافته و کمتر 
خریدار واقعی در بازار وجود دارد؛ با این حال مالکان هر روز فتیله قیمت را بالا می کشند. 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک معتقد است که سایت های فروش املاک در این آشفتگی 
نقش اصلی را ایفا می کنند و به خریداران واقعی توصیه می کند فریب قیمت های کذایی را 
نخورند. به گزارش ایسنا، طبق آماری که مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک از معاملات مسکن کل کشور و شهر تهران طی فروردین ماه ۱۳۹۸ ارائه کرده، خرید و 
فروش در کل کشور[ چهار درصد بالا رفته اما در تهران ۴۰ درصد کاهش یافته است. خسروی 
علت این کسادی را تعیین قیمت های نجومی از طرف برخی مالکان می داند که سایت های 
فروش ملک نیز به آن دامن می زنند. او می گوید که جو فعلی در آینده فروکش می کند و 
قیمت ها متعادل خواهد شد. بر اساس آماری که خسروی ارائه کرد در ۳۱ روز فروردین ماه 
۱۳۹۸ بالغ بر ۳۲ هزار و ۲۱ قرارداد خرید و فروش ملک در کل کشور به امضا رسیده که 
نسبت به زمان مشابه سال قبل چهار درصد افزایش یافته است. تعداد قراردادهای اجاره اما 
کاهش ۱۷ درصدی نشان می دهد. در فروردین ماه امسال ۱۹ هزار و ۸۳ اجاره نامه در کل 

کشور به امضا رسیده است.
اما کسادی بازار مسکن شهر تهران، موضوعی است که رئیس اتحادیه مشاوران املاک، 

دلیل اصلی آن را اثرپذیری از بازارهای ارز و طلا می داند. به گفته خسروی، در فروردین 
ماه ۱۳۹۸ بالغ بر ۳۹۳۸ قرارداد خرید و فروش در تهران به امضا رسیده که نسبت به زمان 
مشابه سال قبل ۴۰ درصد کاهش نشان می دهد. هم چنین ۵۰۳۷ قرارداد اجاره امضا 

شده که کاهش ۲۶ درصدی نسبت به فروردین سال گذشته دارد.
*خریدار واقعی وجود ندارد

رئیس اتحادیه مشاوران املاک در مقایسه بازار فعلی با سال ۱۳۹۱ می گوید: آن زمان 
هم با شرایط مشابه حال حاضر مواجه بودیم که به دلیل رشد قیمت ها معاملات در تهران 
پایین آمد اما در شهرستان ها نسبتاً خوب بود. بعد از مدتی قیمت مسکن به ثبات رسید و 
پیش بینی می کنیم برای شرایط فعلی نیز این مساله رقم بخورد. در حال حاضر عده ای از 
مالکان قیمت ها را به طور دلبخواهی افزایش داده اند اما کسی نمی خرد. بحمدالله مردم ما 
باهوش هستند و سمت خانه هایی که بالاتر از میانگین منطقه تعیین شده باشد نمی روند. 
این مساله به کاهش معاملات و کسادی منجر شده و انتهای این مسیر به ثبات و یکدست 

شدن مظنه قیمت منطقه ای می رسد.
*سایت ها به رشد روزافزون قیمت دامن می زنند

وی با انتقاد از سایت های فروش مسکن بیان می کند: با توجه به رایگان بودن آگهی در 

سایت ها، نرخ های غیرواقعی تعیین می کنند و متأسفانه کنترلی هم بر آنها وجود ندارد. 
به طور مثال یک نفر قیمت خانه خود را متری ۱۲ میلیون تومان تعیین می کند، نفر دوم 
۱۴ میلیون تومان و نفر سوم ۱۶ میلیون تومان؛ در حالی که تعیین قیمت باید توسط 

کارشناسان انجام شود ولی اوضاع از دست کارشناسان هم خارج شده است.
خسروی به خریداران توصیه کرد با صبر و حوصله بیشتری در دفاتر املاک جست وجو 
کنند و از کارشناسان دفاتر املاک، مشاوره بگیرند. اگر این کار را انجام دهند قیمت منطقه 
دستشان می آید و می توانند با دید بازتری اقدام به خرید کنند. رئیس اتحادیه املاک در 
پاسخ به این سوال که چرا برخی دفاتر املاک بر روی آگهی های با قیمت های بالاتر از 
میانگین کار می کنند، گفت: به هر حال مالکان، قیمت را تعیین می کنند. دفاتر املاک 
وظیفه دارند قیمت واقعی خانه را به مالک بگویند اما مالک این اختیار را دارد که قیمت 
مدنظر خود را بگذارد و نمی توان چیزی را به کسی دیکته کرد. همان طور که گفتم مردم 
باید با استفاده از مشاوره دفاتر املاک، خودشان تشخیص دهند که قیمت خانه مدنظر 
بالا یا پایین است. وی با اشاره به برنامه دولت برای تولید ۴۰۰ هزار واحد مسکونی گفت: 
قطعاً اگر مسکن امید عملیاتی شود، جو روانی فعلی تا حد زیادی فروکش خواهد کرد. 

تاکید می کنم که قیمت های فعلی کاذب است و باید منطقی شود. 

قیمت خانه در آگهی ها من درآوردی شد!

سایتهایفروشاملاکعاملآشفتگیبازارمسکن

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳قانون و ماده ۱۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره ۱۳۹۷۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۶۳۳۰ 
مورخ ۱۳۹۷/۱۲/۱۱هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه 
ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  توران کرمی فرزند علی محمد ش ش 
۴۹۹۲ صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۳۲ متر مربع 
در محدوده پلاک باقیمانده ۸۸۲ فرعی از ۴۴ فرعی از ۹۴- اصلی واقع در بخش یک 
حومه کرمانشاه به آدرس کرمانشاه ۲۲ بهمن ۴۵ متری ال اقا کوچه ۱۲۸ پلاک ۱۴ 
خریداری از مالک رسمی /اقای علی محمد چقامیرزایی محرز گردیده است.لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در  صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 139۸/۰1/19
تاریخ انتشار نوبت دوم: 139۸/۰2/۰4

جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه



چهار شنبه -چهارم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64788

عدمثباتمدیریتبهتیمملیضربهمیزند

بهنام محمودی: والیبال باید به المپیک برسد
کارشناس والیبال ایران معتقد است، عدم 
تیم ملی  به  ثبات مدیریت در فدارسیون 
به  باید  ملی  تیم  و  می زند  ضربه  والیبال 
و  المپیک 2020 صعود کرده  بازی های 
در آنجا موفق باشد چون از برنامه های بلند 

مدت فدراسیون است.
اصلی ترین  از  یکی  ایسنا،  گزارش  به 
بحث هایی که این روزها در مورد والیبال 
رئیس  وجود  عدم  می شود،  مطرح  ایران 
و عدم ثبات مدیریت در این رشته است. 
اتفاقی که باعث به وجود آمدن نگرانی های 

برای خانواده والیبال می شود که احیاناً این مشکل ضربه جبران ناپذیری را به آینده این 
رشته نزند. وجود این مشکل شروع برنامه های تیم را هم به تأخیر انداخت که باعث شد 
نگرانی ها در مورد نتیجه گیری تیم ملی هم بیشتر شود که در همین راستا، گفت و گوی 

بهنام محمودی ملی پوش سابق تیم ملی والیبال با ایسنا را می خوانید.
*ازنظرمنانتخاباتوالیبالبایدزودتربرگزارشود

محمودی درباره برگزار نشدن انتخابات فدراسیون والیبال و تأخیر در تعیین تکلیف ریاست 
این فدراسیون، توضیح داد: در مورد فدراسیون والیبال باید بگویم که آقای داوری پس از 
آمدن به فدراسیون گفتند که قرار است شرایط را به گونه ای فراهم کنند که جو والیبال آرام 
شود تا انتخابات را زودتر برگزار کنند. به آقای داوری خسته نباشید می گویم و خوشبختانه 
الآن شرایط والیبال ایران آرام است اما، به نظر من بهتر است انتخابات والیبال سریع تر برگزار 
شود و دلیل این تأخیر را نمی دانم! به نظرم بهتر است جامعه رسانه در این مورد از مسئولان 
سوال کنند اما از نظر بنده به عنوان یک کارشناس، بهتر است انتخابات والیبال هر چه 

سریع تر برگزار شود.
*عدمثباتمدیریتبهتیمملیضربهمیزند

ملی پوش اسبق تیم ملی والیبال درباره به تأخیر افتادن برنامه های تیم ملی برای شروع 
تمرینات نیز توضیح داد: یکی از ضربه هایی که عدم ثبات مدیریت به والیبال می زند به 
وجود آمدن همین مشکلات در برنامه ریزی ها و تمرینات تیم ملی است. باید از تیم ملی 
حمایت کرد هرچند که سال سختی را از نظر اقتصادی پیش رو داریم. فردی که در رأس 
کار است باید بتواند تدبیر خوبی را برای استفاده از منابع مالی فدراسیون کند تا در ادامه 

راه به مشکل نخوریم.
*والیبالبایدبهالمپیکبرسد

او در پاسخ به این سوال که آیا با این شرایط والیبال می توان به موفقیت تیم ملی در 
رقابت های پیش رو از جمله انتخابی المپیک و لیگ ملت ها امیدوار بود؟ اظهار کرد: من 
همیشه گفته ام که والیبال باید در انتخابی المپیک موفق باشد چون، از ابتدا هدفگذاری 
کرده ایم که در المپیک 2020 به جمع چهار تیم برتر دنیا راه پیدا کنیم. از ابتدا هم برای این 

مهم برنامه ریزی کرده ایم و امیدوارم به این هدف برسیم.
محمودی ادامه داد: لیگ ملت ها هم سیاستی است که فدراسیون جهانی والیبال برای 
توسعه این رشته آن را مد نظر دارد و تیم ها هر سال باید در این رقابت ها حضور پیدا کنند 
تا خود را برای مسابقات جهان و المپیک آماده کنند. با این حال من فکر می کنم دیگر در 
لیگ ملت ها بی تجربه نیستیم و تیم خوبی را هم با وجود جوانان و لژیونرها در اختیار داریم 

که می توانند نتایج خوبی را برای والیبال ایران در این رقابت ها کسب کنند.
*والیبالبهجوانانمتخصصنیازدارد

او با بیان اینکه والیبال باید تعامل خوبی را با بخش های مختلف داشته باشد، توضیح داد: 
متأسفانه گاهاً شاهد بد اخلاقی هایی در والیبال ایران بوده ایم که همه این موارد به سوء 
مدیریت در این رشته برمی گردد. شاید گاهاً بتوان با مصلحت اندیشی چنین مشکلاتی 
را برطرف کرد اما همیشه باید قانونی وجود داشته باشد که با توجه به آن عمل کرد. من 
فکر می کنم باید مسئولان در وزارت ورزش و خانواده به این موضوع توجه کنند تا خانواده 
والیبال بتوانند فرد مورد نظر خود را که قابل اعتماد است برای رأس والیبال ایران انتخاب 
کنند. این کارشناس والیبال افزود: آقای سلطانی فر و داورزنی که در والیبال بوده است باید 
به این مهم توجه کند که یک فرد دلسوز و خادم برای والیبال ایران انتخاب شود. نباید فردی 
روی کار بیاید که فقط اسمش را بزرگ کند، باید فردی رئیس والیبال شود که در رشد این 
رشته تأثیرگذار باشد. ۴0 سال از انقلاب اسلامی گذشته است و به نظر من دیگر نیازی به 
افراد سیاسی نیست و بهتر است طبق فرمایشات رهبری از جوانان متخصص استفاده شود 

تا والیبال به روزها و جایگاه مناسب خود بازگردد.
*دستهایپشتپردهباشددرانتخاباتشرکتنمیکنم

بهنام محمودی در پاسخ به این سوال که آیا قصد حضور در انتخابات والیبال را دارد؟ 
اظهار کرد: هیچ چیز مشخص نیست و اگر دست های پشت پرده باشد قطعاً شرکت 
نمی کنم. من دوست دارم به والیبال خدمت کنم اما، اگر دست هایی پشت پرده باشد که 
بخواهند فرد خاصی را به صورت انتخابی و از پیش تعیین شده رئیس کنند، قطعاً شرکت 

نمی کنم.

پنجعلی:سازمانلیگ،ایرانینیست!

باید باخت مقابل الاهلی را فراموش کنیم
یک پیشکسوت باشگاه پرسپولیس می گوید سازمان لیگ حمایت های خود را برای 

پیش برد بازی های بین المللی تیم های باشگاهی انجام نمی دهد.
محمد پنجعلی پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در گفت وگو با ایسنا، درباره شکست 
پرسپولیس مقابل الاهلی عربستان در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گفت: متأسفانه در 
این بازی غافلگیر شدیم. بازیکنان در این بازی عملکرد خوبی داشتند اما نتوانستند از 
موقعیت های خود استفاده کنند. سازمان لیگ متأسفانه حمایت خود را انجام نمی دهد و 
تیم قبل از این بازی در شهرستان مسابقه دارد و تا بخواهد شرایط مسابقه را برای این بازی 
پیدا کند زمان می برد. در حالت عادی، بازیکن برای اینکه بدنش به حالت عادی برگردد 2 
تا ۳ روز طول می کشد. بعد بازیکنان بعد پرواز نمی توانند شرایط ایده آل برای مسابقه را پیدا 
کنند و موجب می شود تا این اتفاق ها بیفتد. او ادامه داد: متأسفانه همه تیم ها در لیگ های 
کشور خودشان حمایت می شوند و طبیعی است که بازیکنان این طور به هم می ریزند. انگار 
سازمان لیگ کشور ما ایرانی نیست و برای ما کار نمی کنند. همه هزینه ها در کشورهای دیگر 
انجام می شود تا تیم ها در بازی های بین المللی شان موفق باشند اما این مساله در کشور 
ما وجود ندارد. باید کارشناسان خوبی تصمیم گیری درستی انجام دهند و یک برنامه ریزی 
خوبی برای برنامه های رقابت های فوتبال انجام دهند. پنجعلی افزود: در حال حاضر تنها 
راه حلی که وجود دارد این است که پرسپولیس باخت این بازی را فراموش کند و به دو 
بازی آینده ای که در پیش دارد، برنامه ریزی کند. مطمئناً با تمام کاستی هایی که وجود دارد 

می شود پرسپولیس دو بازی آخرش را در لیگ قهرمانان آسیا با پیروزی پشت سر بگذارد.

 مدیرکلورزشوجواناناستانقم:

سرانه فضای ورزشی قم بسیار ناچیز است
مدیرکل ورزش و جوانان قم، سرانه فضای ورزشی این استان را 2۴ صدم متر مربع به 
ازای هر یک نفر اعلام کرد و گفت: این سرانه بسیار ناچیز می باشد به گونه ای که در 

برخی استان ها بیش از ۳ برابر است که باید این عقب افتادگی برطرف شود.
رسول منعم عصر دوشنبه در نود و سومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم، تکمیل زیرساخت های ورزشی را از جمله اولویت های این اداره کل دانست و افزود: 
مجموعه ورزشی پیامبر اعظم)ص( تا پایان اردیبهشت ماه امسال به بهره برداری می 
رسد که این موضوع می تواند بخشی از کمبود زیرساخت های ورزشی را در این استان 
برطرف کند. وی در ادامه با اشاره به نقش ورزش در کاهش آسیب های اجتماعی و 
پویایی جامعه گفت: توسعه ورزش همگانی به عنوان اولویت در دستور کار این اداره 
کل قرار دارد که نقش دستگاه های مختلف در توسعه ورزش همگانی استان موثر است 
و انتظار دارم تا شورای شهر در توسعه ورزش همگانی نقش ایفا کند. منعم ادامه داد: 
توسعه ورزش محلات، زیرساخت های ورزشی، حمایت از ورزشکاران، قهرمانان و تیم 
های ورزشی و نیز حمایت از همایش ها، جشنواره ها و مسابقات ورزشی در طول سال از 
جمله مواردی است که انتظار مشارکت شورای اسلامی شهر قم را داریم. مدیرکل ورزش 
و جوانان قم، تاکید کرد: تکمیل طرح های نیمه تمام، شناسایی رشته های مستعد، 
شناسایی ورزشکاران مستعد، توجه به ورزش بانوان، اخذ میزبانی مسابقات کشوری، 
حمایت از تیم های مستعد استان در رقابت های ملی و بین المللی و حضور در لیگ 
های کشوری از دیگر اولویت های این اداره کل در سال جاری است. وی اظهار داشت: 
فوتبال، فوتسال، بسکتبال، هندبال و کبدی از جمله رشته های دارای ظرفیت در استان 
است که فعال سازی و برجسته سازی فعالیت های این رشته ها در دستور کار است. وی، 
اختصاصی نمودن اماکن ورزشی به رشته های ورزشی مستعد و ایجاد خانه ورزشی ویژه 
هیات های ورزشی را مورد تاکید قرار داد و گفت: سال جاری به عنوان سال سرنوشت 
ساز برای ورزش کشور و کسب سهمیه المپیک 2020 ژاپن در رشته های مختلف 
ورزشی است که از مستعدین کسب سهمیه المپیک به صورت جدی حمایت می شود تا 

ورزشکاران استان موفق به حضور در این رقابت ها شوند
 

سرپرستتیماسکواشقمخبرداد؛

صعود تیم »کیا اسکواش قم« به لیگ برتر 
اسکواش بانوان

 سرپرست تیم اسکواش قم از صعود تیم کیا اسکواش قم به لیگ برتر اسکواش بانوان 
کشور خبر داد.

نیره حسینی اظهار داشت: هفته دوم از مرحله نهایی لیگ دسته اول اسکواش بانوان 
روز یکشنبه اول اردیبهشت به پایان رسید و تیم اسکواش قم با پیروزی در هر ۴ مسابقه 

خود در این مرحله به مقام قهرمانی لیگ دسته اول دست پیدا کرد.

بازی تراکتورسازی و پیکان؛ 

قصه تکراری خشونت در ورزشگاه های ایران

تکرار خشونت در یک مسابقه فوتبال، به رغم احکام صادره کمیته انضباطی، 
همچنان ادامه دارد و به نظر می رسد پایان این خشونت ها، نیاز به بهبود وضعیت 

ورزشگاه ها و برخورد بدون اغماض با متخلفان دارد.
درگیری میان هواداران و نیروی انتظامی در پایان بازی تراکتور سازی و پیکان، در 
جمعه گذشته، نشان داد که خشونت در ورزشگاه ها، همچنان تهدیدی برای محیط 
سالم ورزشگاه های کشور است. در عین حال این پرسش ها در اذهان مطرح است 
که چرا دوباره با چنین صحنه هایی در ورزش کشور روبرو هستیم. دلایل بروز خشونت 

در ورزشگاه ها چیستند و چرا آرامش بر فضای کلی ورزشگاه ها حاکم نمی شوند؟
*فساددرفوتبال،هیولایهفتسر

به گفته برخی از کارشناسان از مسایل جدی ادعاهای وجود فساد، رانت، دلالی 
و شرط بندی در فوتبال کشور است. تاکنون پرونده دو نفر از سرمایه گذاران عمده 
ورزش فوتبال در کشور یعنی »حسین هدایتی« و »بابک زنجانی« به دادگاه رسیدگی 
به پرونده های مفاسد اقتصادی رسیده است و به نظر می رسد که این فساد پایانی 

ندارد. 
ورزش فوتبال کشور نیازمند ورود دستگاه های قضایی و سازمان های بازرسی برای 
رسیدگی به پرونده فسادهای فوتبالی است. همین چند روز پیش بود که »علی دایی« 
از پیشکسوتان فوتبال کشور خواهان حضور نهادهای اطلاعاتی و قضایی در پیگیری 

مسائل مشکوک در پرونده ورزش کشور شد. 
ادعای »تبانی«، »فساد« یا »شرط بندی« هر روز در ورزش کشور به گوش می رسد 
و مشخص نیست این ادعاها چقدر واقعیت دارند. این ادعاها ذهن تماشاگران را 
آشفته کرده و مربیان و ورزشکاران از رسیدن به نتیجه ای که حقشان است ناامید 
می شوند. از همین رو ضروری به نظر می رسد که یکبار برای همیشه پرونده فساد 
در فوتبال کشور به فوریت و قاطعیت مورد بررسی قرار گیرد و مشخص شود که چقدر 

این اظهارات واقعی هستند.
فساد در ورزش کشور، با بروز التهابات در ورزشگاه های پیوندی مستقیم دارد. 
برخی لیدرهایی که مشخص نیست از کجا درآمد خود را کسب می کنند، تارنماهای 
شرط بندی غیرقانونی که موجب التهاب و تنش در فضای ورزش کشور می شوند و 
انتشار ادعایی درباره تلاش هایی که برای تغییر نتایج در مسابقات صورت می پذیرند، 

همگی می توانند بر بروز خشونت در ورزش کشور موثر باشند.
فساد در ورزش، موریانه ای است کل چارچوب نظام ورزشی را از هم می گسلد 
و تنها برخورد قاطع و محکم می تواند جلو آن را بگیرد. برای نمونه برخورد قاطع 
دستگاه های مسوول در کشور ایتالیا برای مقابله با تبانی و فساد در ورزش این کشور 
آن هم به شدیدترین شکل ممکن باعث شده است تا فساد در ورزش این کشور تا حد 
زیادی کنترل شود. هر باشگاهی در این کشور می داند در صورتی که دچار فساد 

شود، تا چه اندازه ممکن است هزینه دهد.
*وضعیتنامناسبوآشفتگیدرمدیریتورزشگاهها

ورزشگاه های کشور، همچنان فاقد امکانات لازم برای رفاه و آرامش تماشاگران 
هستند. محیط های ورزشگاهی نیازمند سرمایش و گرمایش مناسب هستند، باید 
سرویس های بهداشتی استاندارد داشته باشند، ورود و خروج تماشاگران به محیط 
ورزشگاه به صورتی تفکیک شده صورت پذیرد و فضای دلچسبی را برای تماشای یک 

مسابقه ورزشی در اختیار تماشاگران بگذارند.

این در حالی است که اغلب ورزشگاه های کشور، همچنان نامناسب هستند و 
فضایی ندارند که تماشاگران در آن احساس آسایش و راحتی کنند. در عین تلاش ها 
برای بهینه سازی محیط ورزشگاه ها، تنها به بازسازی گاه به گاه چمن ورزشگاه ها و 

نصب چند صندلی، خلاصه می شود. 
بطور حتم ورزشگاهی که فاقد امکانات و کیفیت لازم برای تماشای یک مسابقه 
ورزشی باشد، می تواند باعث خستگی، فشار جسمانی و روانی و ایجاد استرس و 
خشم در تماشاگران شود. با این حال و با وجود تمامی مشکلات، هنوز عزمی جدی 

برای بازسازی ورزشگاه های کشور دیده نمی شود.
ساختارهای امنیتی ورزشگاه های کشور نیز به نظر دارای ایراد می رسند. همچنان 
این امکان وجود دارد که در زمان بروز تنش در میدان بازی، افراد غیرمرتبط و یا 
تماشاگران به سرعت وارد میدان شوند و همچنان ورود مواد محترقه یا ابزارهای 
ممنوعه در ورزشگاه های کشور مساله ساز می گردند. این در حالی است که در 
بسیاری از ورزشگاه های مدرن جهان، تجهیزات فراوانی برای مقابله با خشونت در 
ورزشگاه ها ایجاد شده است و نیروهای انتظامی با تکیه بر تجهیزات و امکانات می 

توانند به سرعت با هرگونه اغتشاش و تخلفی به سرعت برخورد نمایند. 
بازرسی های بدنی جدی و بدون اغماض، مقابله با مصرف مواد مخدر و مشروبات 
کنار  در  ای  امنیتی حرفه  نیروهای  تماشاگران، حضور گسترده  میان  در  الکلی 
نیروهای پلیس در محل مسابقات و در حاشیه زمین مسابقه، برقراری جریمه های 
سنگین برای متخلفان بدون هیچ گونه عفو و بخششی و صدور احکام قضایی جدی 
برای تماشاگران متخلف، از جمله برخی روش هایی هستند که امروزه به روندی 

عادی در ورزشگاه های مهم فوتبال جهان تبدیل شده اند. 
**خشونتکمهزینهوچرخهمعیوبتکرارخشونت

نگاهی به صفحه کمیته انضباطی تارنمای فدراسیون فوتبال، نشان می دهد که 
دست کم از ابتدای امسال، این کمیته احکامی را برای تخلفات جدی صورت گرفته 
در بازی های تیم های نساجی مازندران با پرسپولیس، تراکتورسازی با سپاهان، 
ماشین سازی با تراکتورسازی، سایپا با فولاد خوزستان، ماشین سازی با پیکان، پارس 
جنوبی جم با سایپا، ذوب آهن با ماشین سازی، نفت مسجد سلیمان با نساجی، 
سپیدرود رشت با پرسپولیس و فولاد خوزستان با سپاهان صادر کرده است. بدین 
ترتیب برای 10 بازی از سری بازی های لیگ برتر، در یکماه گذشته حکم صادر 
شده است.  با توجه به احکام صادر شده می توان گفت که در این بازی ها، وقوع 
تخلفاتی همچون »شعارهایی موهن نسبت به داور مسابقه و تیم مقابل«، »پرتاب 
مواد محترقه«، »پرتاب اشیا از سوی تماشاگران«، »بدرفتاری در قبال مقام رسمی«، 
»بدرفتاری در قبال شخصی غیر از مقام رسمی«، »سوء رفتار تیمی« و »نشر اکاذیب 
علیه داور بازی« به صورت رسمی تایید شده اند.  در عین حال بر طبق همین احکام 
صادره افرادی همچون »مارکو استیلینویج« مربی پرسپولیس، »میگوئل تکسیرا« 
مربی سپاهان، »افشین قطبی« سرمربی تیم فولاد خوزستان، »محمد دایی« مربی 
تیم سایپا، »مجید صالح« مربی تیم پیکان تهران و »حمید مطهری« مربی تیم 
نساجی مازندران از جمله افرادی هستند که از سوی کمیته انضباطی با جریمه روبرو 
شده اند. این در حالی است که دستکم انتظار می رود مربیان و سرمربیان که اغلب 
افرادی بزرگسالان و پخته هستند و نقش پدری و بزرگتری را در زمین مسابقات عهده 
دارند، نقش میانجی را ایفا نمایند و مانع از بروز تنش، درگیری و رفتار غیراخلاقی 

شوند. با بررسی احکام صادره و تداوم خشونت ها می توان دریافت که این احکام 
صادره، یا به درستی اجرا نشده و اغلب پس از بخشش افراد، نادیده گرفته می شوند 
و یا بازدارندگی کافی ندارند. بدین ترتیب کمیته انضباطی بهتر است با بررسی مجدد 
قوانین و مقررات دست به اصلاح آن ها زده و با بالا بردن مجازات ها یا تغییر آن ها، 
بتواند احکام موثرتری صادر نماید. بطور مثال در شرایط فعلی، جریمه های 500 
هزار تومانی تا حداکثر 10 میلیون تومانی صادر شده در یک ماه اخیر، نمی تواند 
به اندازه کافی بازدارنده باشد که البته طبیعی است بازیکن یا مربی که دهها میلیون 
ها تومان دستمزد می گیرد، برای پرداخت یک جریمه 500 هزارتومانی، با مشکل 

چندانی مواجه نخواهد شد.
*نقشاندکباشگاههادرمدیریتتماشاگران

به نظر می رسد باشگاه ها، همچنان در مدیریت تماشاگران خود، دچار مشکل 
هستند. در بسیاری از موارد، تماشاچیان در ورزشگاه ها، به صورت جمعی و در 
برابر دیدگان مسوولان باشگاهی، دست به رفتار نامناسب می زنند. احکام صادره در 
یکماه اخیر نشان می دهند که بطور مثال تماشاگران پرسپولیسی در بازی هفدهم 
داور  علیه  گروهی  صورت  به  مازندران،  نساجی  تیم  برابر  در  خود  اسفندماه 97 
شعارهای موهن داده اند، تماشاگران تراکتورسازی در دیدار برابر ماشین سازی در 
هفته بیست و یکم به داور توهین کرده اند، تماشاگران تیم ماشین سازی در بازی 
مقابل پیکان در هفته نوزدهم همین رفتار را تکرار کرده اند، تماشاگران تراکتورسازی 
در هفته بیستم نیز در بازی با تیم سپاهان دست به تخلف زده و تماشاگران ذوب 
آهنی در بازی برابر ماشین سازی به داور توهین کرده اند، رفتاری که از تماشاگران 
تیم سپید رود رشت نیز در 25 اسفند ماه در بازی با پرسپولیس از ان ها سر زده است و 
تماشاچیان پرسپولیسی نیز در همین بازی باز به داور توهین نموده اند و تماشاچیان 

تیم فولاد خوزستان در بازی برابر سپاهان مواد محترقه پرتاب کرده اند. 
سوال اینجا است که در تمامی این حوادث، نقش باشگاه ها در مدیریت تماشاگران 
خود چه بوده است؟ باشگاه هایی که اغلب نام فرهنگی- ورزشی را یدک می کشند، 
یا نمی توانند و یا نمی خواهند تماشاگران خود را به سمت رفتاری اخلاقی و حرفه ای 
سوق دهند و رسم پرتاب ترقه و توهین به داور، یک عرف در ورزشگاه های کشور شده 
است. در چنین وضعیتی، نهادهای مسوول و به ویژه کمیته اخلاق در فدراسیون 
فوتبال و مقامات وزارت ورزش، لازم است تا با برنامه ریزی و تغییر در قوانین، تا حد 

قابل توجهی ورزشگاه های کشور را آرام نمایند.
در تمامی ورزشگاه های جهان، تیم ها، مسوول مستقیم رفتار تماشاگران خود 
هستند. قیمت بالای بلیط های مسابقات ورزشی )بطور مثال قیمتی در حدود 100 
تا ۳00 پوند برای تماشای یک بازی لیگ برتر انگلیس( باعث می شود تا تماشاگران 
با عضویت در کانون های هواداری و انجام رفتارهای قانونمند از مزایای تخفیف در 
بلیط برخوردار شوند و این مسئله خود باعث مدیریت رفتار آن ها از سوی باشگاه ها 
شود. این در حالی است که بلیط فروشی مسابقات در ورزشگاه ایران، همچنان به 
صورتی نامسجم و نامشخص صورت می پذیرد و حتی برخی از بازی ها به صورت 
رایگان یا با یک بلیط فروشی نامنسجم باعث می شود تا هرج و مرج در صندلی های 

ورزشگاه ها شکل گیرد.
*روزیکهدیرخواهدبود...

تماشاگری که وارد زمین چمن شده و تلاش می کند به صورت کاپیتان تیم ملی 
سیلی بزند، تماشاگرانی که با پرتاب سنگ و کلوخ عکاسان و اعضای نیمکت نشین 
یک تیم را مضروب می کنند، سرباز وظیفه ای که بر اثر یک ترقه دچار آسیب از 
ناحیه چشم می شود و چشم اندازی از سرهای بانداژ شده و صندلی های شکسته؛ 
تصاویری هستند که بارها و بارها در سال های اخیر در اغلب ورزشگاه های کشور 
دیده می شوند. می توان به جرات گفت تاکنون بخت و اقبال با تماشاگران یار بوده 
است که چنین حوادثی باعث مرگ تماشاگران، نیروهای انتظامی یا دست اندرکاران 
برگزاری مسابقات نشده است.  اما نمی توان تا ابد به بخت و اقبال امیدوار بود. تا کی 
ممکن است با چنین وضعیتی از وقوع حوادثی مشابه فجایع »هیلزبرو«، »هیسل« 
و »آیبروکس« جلوگیری کرد؟ تا کی می توان انتظار داشت سنگ ها و صندلی های 
شکسته که ورزشگاه توسط تماشاگران پرتاب می شوند، جان کسی را نگیرند؟ تا 
کی می توان انتظار داشت ترقه های پرتاب شده، باعث مرگ ورزشکاران، عکاسان یا 
نیروهای انتظامی نشوند و تا کی باید همه این تخلفات و حوادث را با ریش سفیدی 
نادیده گرفت و با دعوت همگان به آرامش انتظار داشت که خشونت هایی که در 

ورزشگاه ها صورت می گیرند، تنها با سر شکستن و دست شکستن، تمام شوند؟
خشونت پایان ناپذیر در ورزشگاه ها تنها با پذیرش این واقعیت که ورزشگاه های 
ما »آبستن هر لحظه یک تنش و بحران هستند« و ضرورت عزم جدی برای مدیریت 
تخلفات ورزشی، به انتها می رسند. آرزویی که امروز در دهن تمامی فوتبال دوستان 

وجود دارد و رسیدن به آن، غیر ممکن نخواهد بود.

مهاجم کروات پرسپولیس گفت که نمی تواند خودش را یک شبه با سبک فوتبالی در ایران 
وفق دهد. او همچنین تاکید دارد که سرخ پوشان توان قهرمانی در هر ۳ جام لیگ برتر، جام 

حذفی و لیگ قهرمانان آسیا را دارند.
ماریو بودیمیر بعد از جدایی از دیناموزاگرب، سه ماه است که در پرسپولیس فعالیت می کند. 
این مهاجم کروات درباره حضور در تیم پرسپولیس و شرایطش در تهران گفت: فکر می کنم 
مردم دنیا دیدگاه اشتباهی درباره ایران دارند که البته شاید دیدگاه آنها دلیل خودش را داشته 
باشد. به هر حال وقتی شما بشنوید کشوری ۳0 سال تحت تحریم است، انتظارات زیادی از 
آن کشور ندارید و من هم همینطور بودم ولی وقتی به تهران رسیدم کاملًا شگفت زده شدم. 
تهران شهری با 1۸ میلیون نفر جمعیت است و می تواند با شهرهای بزرگ اروپایی مقایسه 
شود. او درباره ماندن خانواده اش در کرواسی گفت: فرزندان من در کرواسی به مدرسه 
می روند و نمی خواستم در این سن کم با تغییر بزرگ روبرو شوند. در مقطع ابتدایی فرزندانم 
دوستانی دارند که در صورت جدایی شرایط برای آنها سخت می شد و به همین خاطر 
تصمیم گرفتم آنها در کرواسی باشند و من اینجا. بودیمیر از شرایط حضور در تیم پرسپولیس 
و هواداران این تیم ابراز رضایت و خوشحالی می کند. در همین ارتباط این مهاجم اضافه کرد: 
پرسپولیس به احتمال زیاد بزرگترین باشگاه در آسیاست و هواداران زیادی دارد که خیلی ها 
برآورد می کنند این تیم ۴0 میلیون هوادار داشته باشد. به همین خاطر حضور در این تیم 
باعث می شود شما محبوبیت زیادی داشته باشید و نتوانید خودتان چند قدم در سطح شهر 

راه بروید و همه برای امضا به سراغ شما می آیند و البته توصیه هایی نیز برای شما دارند. این 
مهاجم کروات البته خیلی نتوانسته در تیم جدیدش جا بیفتد و تنها یک گل در لیگ قهرمانان 
آسیا به ثمر رسانده و به صورت ثابت و 90 دقیقه برای تیمش به میدان نرفته است. او در بازی 
آخر این تیم در لیگ حتی در فهرست سرخ پوشان قرار نداشت. بودیمیر درباره این موضوع 
گفت: متأسفانه در بازی آخری که با پرسپولیس داشتم دچار یک مصدومیت شدم و الان 
خیلی سریع تلاش می کنم که خودم را به شرایط بازی برسانم و سخت تمرین می کنم. این 
نکته خیلی مشخص است که بازیکنی چون من که تمام فعالیت فوتبالی خودش را در اروپا 
سپری کرده، به زمان نیاز دارد تا بتواند خودش را به شرایط جدید وفق دهد. نمی شود یک 
شبه خودم را به شرایط فوتبال در اینجا وفق دهم. با این حال تلاش می کنم به سرعت خودم را 
به شرایط جدید در اینجا عادت دهم. در هر بازی و تمرین تلاش می کنم با روشی که در اینجا 
هست آشنا شوم و آن طور که اینجا هست بازی کنم. او در پاسخ به این سوال که چه تفاوتی 
بین فوتبال در اروپا و دیناموزاگرب با فوتبال در ایران است گفت: اینجا فوتبال بیشتر جنبه 
فیزیکی دارد. بازیکنان اینجا از نظر تاکتیکی با بازیکنان اروپایی تفاوت دارند ولی درگیر بودن 
بازیکنان و بازی قدرتی شان این نقیصه را جبران می کند.  پرسپولیس باشگاهی است که 
همیشه برای کسب موفقیت تحت فشار است و انتظار می رود که این تیم همیشه به موفقیت 
برسد. اکنون نیز این تیم با پنج امتیاز اختلاف نسبت به استقلال و سپاهان در صدر جدول 
قرار دارد و جام قهرمانی چهار هفته مانده به پایان رقابت ها به این تیم لبخند می زند. بودیمیر 

درباره شانس قهرمانی تیمش در لیگ برتر گفت: بله ما چهار هفته مانده به پایان رقابت ها با 
پنج امتیاز بیشتر در صدر جدول قرار داریم و در نیمه نهایی جام حذفی هستیم و همچنین 
در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا حضور داریم. ما باشگاه بزرگی هستیم و باید چنین 
جاه طلبی هایی داشته باشیم که تمام این سه جام را با قهرمانی به پایان ببریم و فکر می کنم 
پرسپولیس توانایی کسب سه گانه را دارد. ماریو بودیمیر در پایان در پاسخ به این سوال که به 
بازیکنان کروات توصیه می کند برای بازی به پرسپولیس بروند گفت: بله قطعاً توصیه می کنم 

که این انتقال را تجربه کنند و البته توصیه می کنم که خیلی باید صبور باشند.

بودیمیر: پرسپولیس سه گانه می خواهد

نگاه دنیا درباره ایران اشتباه است

ورزشی

عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال با بیان اینکه سرمربی بعدی 
تیم ملی در اردیبهشت ماه انتخاب خواهد شد، گفت: نباید با 
افشای اسامی کار را برای انتخاب سرمربی بعدی تیم ملی سخت 

کنیم.
محمود اسلامیان با اشاره به انتخاب سرمربی تیم ملی گفت: 
این موضوع هنوز به نتیجه نهایی نرسیده است و نمی شود در این 
باره صحبت کرد. مهدی تاج روی این مساله کار می کند تا بهترین 
انتخاب را برای تیم ملی داشته باشد. وی در مورد اسامی که برای 
مربیگری تیم ملی مطرح می شود، افزود: در طول مذاکره با گزینه 
های مدنظر افشای اسامی جز اینکه کار را خراب می کند، نتیجه 
و  مردم  و  به ضرر کشور  اسامی  افشای  نخواهد داشت.  دیگری 
فوتبال ما است. عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال خاطر نشان 
کرد: تصور من این است که با توجه به اینکه مهدی تاج عمده وقتش 
را صرف این موضوع کرده در نهایت انتخاب خوبی صورت بگیرد 

و مردم هم راضی باشند. اسلامیان اضافه کرد: اگر مشکلی پیش 
نیاید انتخاب سرمربی تیم ملی راضی کننده خواهد بود. من نمی 
توانم بگویم که چه کسی بهتر است اما وقتی سطح کار در حد کی 
روش است، قطعا نفر بعدی هم مربی بزرگی خواهد بود. وی در 
مورد اینکه هواداران پرسپولیس نگران آینده برانکو ایوانکوویچ روی 
نیمکت این تیم هستند، و آیا برانکو گزینه هدایت تیم ملی است یا 
خیر، گفت: اصلا اینطور نیست زیرا او با پرسپولیس قرارداد دارد. 
برانکو مربی بزرگی است اما نباید به خاطر اینکه جایی را درست کنیم 
جای دیگر را خراب کنیم. گزینه های دیگری برای تیم ملی وجود 
دارد اما برانکو جزو گزینه ها نیست. نایب رئیس سابق فدراسیون 
فوتبال در مورد اینکه انتخاب سرمربی تیم ملی تا چه زمانی قرار 
است نهایی شود، گفت: در تلاش هستیم تا در اردیبهشت ماه 
سرمربی تیم ملی انتخاب شود. وی در مورد شکایت کارلوس کی 
روش از فدراسیون فوتبال ایران گفت: او بعد از جام جهانی قرارداد 

6 ماه ای را با فدراسیون فوتبال بست که نسبت به سایر مربیان مبلغ 
آن هم مناسب بود. کی روش برای تیم ملی زحمت زیادی کشیده 
و باید حقش را دریافت کند.  اسلامیان خاطرنشان کرد: فدراسیون 
برای پرداخت پول او مشکلی ندارد چرا که پول در حساب فدراسیون 
فوتبال وجود دارد تنها مساله بحث انتقال آن به خارج از کشور است 
و در تلاش هستیم تا راهی را برای پرداخت پول پیدا کنیم تا مشکلی 
فدراسیون را تهدید نکند. این مشکل ما است و مشکل کی روش 
نیست. کی روش مردانگی کرد که 6 ماهه قرارداد بست و باید حقش 
را بگیرد. اسلامیان در مورد حواشی اخیر فوتبال تبریز، گفت: این 
مساله فراتر از فدراسیون فوتبال است و باید در سطح بالاتری این 
تبریز  فوتبال  برای  زیادی  زحمت  زنوزی  شود.  پیگیری  موضوع 
کشیده و خرج دو تیم این شهر را می دهد اما ایراد کار این است که 
نباید بحث مالکیت با مدیریت ارتباط دهیم.  وی افزود: توصیه من 
به زنوزی این است که او یک مدیر را انتخاب کند و به آن اختیارات تام 

بدهد. در حال حاضر او در این مدت چند مدیر را برای تراکتورسازی 
عوض کرده است. مالک نباید در کار مدیریت دخالت کند و باید این 
موضوع را حل کند. من از زنونی بابت فردی که در فوتبال هزینه می 
کند ممنون هستم اما نباید بحث مالکیت با مدیریت مرتبط شود. 
عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال گفت: در حال حاضر در کشور 
ما مشکلات زیادی مانند سیل، تحریم و مسائل دیگر وجود دارد. 
همه با هر زبانی در این فضا زندگی می کنیم و در این شرایط نباید 
کاری کنیم که فضا متشنج شود زیرا کسی از این فضا نفع نمی برد. 
فوتبال قابل پیش بینی نیست که حتما باید یک تیمی برنده باشد؟ 
نباید با این دیدگاه که همیشه باید برنده باشیم به فوتبال نگاه کنیم.  
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در خصوص شرایط تیم امید 
ایران و اینکه وضعیت ادامه همکاری با زلاتکو کرانچار چگونه می 
شود، گفت: این مساله در کمیته فنی بررسی شد. کمیته فنی باید 

نظر دهد و هیات رئیسه در مورد آن تصمیم بگیرد.

برانکوگزینهسرمربیگریتیمملینیست؛

اسلامیان: مشکلی برای پرداخت پول کی روش نداریم

ستاره فرانسوی منچستریونایتد اعلام کرد که در بازی برابر سیتی، نمایش ضعیف برابر 
اورتون را جبران خواهد کرد.

منچستریونایتد فردا شب در حساس ترین بازی خود باید برابر منچسترسیتی قرار 
بگیرد؛ دیداری که می تواند نقش زیادی در تعیین قهرمان داشته باشد. نمایش ضعیف 
یونایتد برابر اورتون و شکست ۴-0 این تیم، انتقادات زیادی را متوجه بازیکنان، به 
خصوص پل پوگبا کرد. ستاره فرانسوی در پایان بازی به سمت هواداران یونایتد نرفت 

تا خشم آنها را موجب شود.
 پوگبا به این متهم شده است که تمرکزش روی انتقال به رئال مادرید است. او در مورد 
شکست تحقیرآمیز برابر اورتون گفت:» متاسفانه برابر اورتون نمایش بسیار ضعیفی از 
خود ارائه دادیم. نمایشی که در آن بیشتر به خودمان و همچنین باشگاه بی احترامی 

کردیم و باعث سرافکندگی هوادارانمان شدیم.
امیدوارم در بازی برابر منچسترسیتی بتوانیم آن را جبران کنیم و مانع قهرمانی حریف 
شویم. الان هواداران از ما می خواهند که واکنشی به شکست برابر اورتون داشته باشیم 
و باید بتوانیم برای افتخار باشگاه و همچنین هوادارانمان که کنار ما خواهند بود، در این 

دیدار برابر سیتی جبران کنیم.«
 منچستریونایتد در حالی برابر منچسترسیتی قرار می گیرد که متوقف کردن این 
تیم بهترین خبر ممکن برای لیورپولی ها خواهد بود که به دنبال قهرمانی در لیگ برتر 

هستند. یونایتد بعد از این دیدار نیز باید به دیدار چلسی برود.

اتلتیکو مادرید فردا در شرایطی میزبان والنسیا است که 9 امتیاز با بارسا اختلاف دارد 
و شانس قهرمانی این تیم بسیار اندک است.

 شکست 2-0 در زمین بارسا کار اتلتیکو برای کاهش فاصله در صدر جدول را بسیار 
دشوار کرد و با اختلاف 9 امتیازی و در حالی که تنها 5 بازی تا پایان فصل باقیمانده، 
شانس روخی بلانکوس برای قهرمانی، بسیار پایین پیش بینی می شود. اتلتیکو با 5 
امتیاز بیشتر از رئال، رتبه دوم را در اختیار دارد.  دیگو سیمئونه، سرمربی اتلتیکو در 
نشست خبری بازی با والنسیا و در پاسخ به سوالی در مورد قطعی کردن رتبه دومی 
گفت:» در حقیقت من اینطور فکر نمی کنم. 5 بازی باقیمانده و هدف ما این است 
که تا آخرین ثانیه بجنگیم؛ شاید بتوانیم به بارسا نزدیک تر شویم. ما هنوز از قهرمانی 
ناامید نیستیم و برابر والنسیا به دنبال ارائه یک بازی خوب و کسب سه امتیاز هستیم.«  
سیمئونه در مورد شرایط والنسیا گفت:» والنسیا تیمی دارد که می توانست رتبه بالاتری 
در جدول داشته باشد. آنها در خیلی از بازی ها در گلزنی بدشانس بوده اند. دیدارهایی 
که باید می بردند را مساوی کردند و خیلی هم کم مغلوب شده اند. از پیشرفت این تیم 
در مقطع پایانی فصل، تعجب نکردم. آنها تیمی قابل اعتماد، سازمان یافته و بسیار با 
کیفیت دارند. والنسیا به فینال کوپا دل ری رسیده و در نیمه نهایی لیگ اروپا هم حضور 
دارد. قطعا بازی سختی در انتظارمان است.«  تمدید یان اوبلاک:» او احتمالا بهترین 
دروازه بان دنیاست و تمدید او مثل تمدید سال گذشته گریزمان، برای ما بسیار مهم 

بود. این باعث خوشحالی من، هواداران و مسئولان باشگاه شد.«

روزنامه میرر مدعی شد اونای امری بعد از شکست ۳-2 تیمش مقابل کریستال پالاس 
تصمیم گرفته در فصل تابستان خانه تکانی بزرگی در این تیم انجام دهد و ممکن است 

هفت بازیکن را بفروشد.
روزنامه انگلیسی میرر ادعا کرد اونای امری، سرمربی آرسنال که از شکست ۳-2 تیمش 
مقابل کریستال پالاس عصبانی است تصمیم خود را برای خانه تکانی گسترده در این تیم، 
در فصل تابستان گرفته و ممکن است در فصل نقل و انتقالات تا هفت بازیکن آرسنال را 
بفروشد. بر اساس این گزارش در تابستان پیش رو، باشگاه بوده ای ۴5 میلیون پوندی 
در اختیار امری خواهد گذاشت ولی مدیران باشگاه به او گفته اند که می تواند با فروش 

بازیکنان فعلی، درآمد حاصله از این محل را صرف خرید بازیکنان مورد نظر خود کند.
میرر مدعی شد مصطفی بازیکنی که در جریان شکست آرسنال مقابل کریستال پالاس 
بسیار ضعیف ظاهر شد نامزد اول قرار گرفتن در فهرست فروش اونای امری است. آرسنال 
در دو فصل گذشته هم تلاش کرد این مدافع را بفروشد ولی در پیدا کردن خریدار مناسب 
برای او ناکام ماند. از سوی دیگر آرسنال از دستمزد بسیار بالای مسوت اوزیل و هنریک 
میختاریان راضی نیست و در تلاش برای تنظیم بودجه خود ممکن است این دو ستاره را 

هم در فهرست فروش بگذارد.
 میرر می گوید مدیران آرسنال به امری گفته اند که اگر باشگاه های دیگر خواهان خرید 
کارل جنکینسون و محمد الننی شدند با این موضوع موافقند و به امری برای فروش این 

دو چراغ سبز خواهند داد.

 وعده پوگبا به هواداران منچستر
 برای دربی

 سیمئونه: 
هنوز به قهرمانی لالیگا امیدواریم!

 امری در آسنال بماند 
هفت بازیکن را می فروشد



7سیاسی چهارشنبه - 4اریبهشت ماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4788

جزییات طرح اقدام مقابله به مثل با آمریکا در مجلس تصویب شد 

حمایت تمام و کمال بهارستان از سپاه 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی صبح دیروربه جزییات طرح اقدام مقابله به مثل با 
آمریکا رای دادند. یک هفته پیش بود که کلیات طرح اقدام مقابله به مثل با آمریکا بعد 
از قرار گرفتن اسم سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در فهرست گروه های تروریستی، در 
مجلس شورای اسلامی تصویب شد و امروز نمایندگان مجلس بررسی جزئیان این طرح 
را در دستور کار گذاشتند و با تصویب جزییات این طرح به صورت تمام و کمال پشت 

سپاه پاسداران ایستادند.
* »سنتکام« تروریست اعلام شد

در ادامه بررسی جزئیات این طرح، نمایندگان مجلس با ۱۷۳ رأی موافق، ۴ رأی 
مخالف و ۱۱ رای ممتنع از مجموع ۲۱۵ نماینده حاضر، ماده ۱ این طرح را به تصویب 
رساندند. در ماده یک این طرح آمده است: »به منظور اقدام متقابل در برابر تصمیم 
و یا اقدام ایالات متحده آمریکا در تضعیف صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی و از 
آنجا که این رژیم بر خلاف اصول مسلم حقوق بین الملل سپاه پاسداران را که مطابق 
اصل ۱۵۰ قانون اساسی به عنوان یکی از ارکان حاکمیتی دفاعی ایران شناخته می شود 
سازمان تروریستی خارجی اعلام کرده است به موجب این قانون فرماندهی مرکزی آمریکا 
)سنتکام(، نیروها و سازمان ها و یا نهادهای تحت اختیار این فرماندهی، تروریست اعلام 
می شوند و هرگونه کمک اعم از نظامی، اطلاعاتی، مالی، فنی و آموزشی خدماتی و 
تدارکاتی به این نیروها جهت تقابل با سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی 

ایران همکاری و اقدام تروریستی محسوب می شود.«
* دولت اقدام متقابل کند

نمایندگان مجلس در جلسه علنی دیروز مجلس و در جریان بررسی طرح اقدام 
متقابل در برابر اعلام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان سازمان تروریستی توسط 
ایالات متحده آمریکا ماده ۲ این طرح را با ۱۶۸ رأی موافق، ۶ رأی مخالف و ۸ رأی 
ممتنع از مجموع ۲۱۰ نماینده حاضر در مجلس تصویب کردند. طبق ماده ۲ طرح، 
دولت جمهوری اسلامی ایران موظف است در چهارچوب مصوبات شورای عالی امنیت 
ملی در برابر اقدامات تروریستی نیروهای آمریکایی که منافع جمهوری اسلامی ایران را 
به مخاطره می اندازند، اقدامات متقابل و قاطع بر اساس این قانون به عمل آورد.همچنین 
ماده ۳ این طرح با ۱۶۶ رأی موافق، ۹ رأی مخالف و ۶ رأی ممتنع از مجموع ۲۰۹ 
نماینده حاضر در مجلس تصویب شد. طبق ماده ۳ طرح، دولت جمهوری اسلامی ایران 
و نیروهای مسلح موظفند در زمان مقتضی با اقدامات ضروری و هوشمندانه به گونه ای 
عمل کنند که نیروهای آمریکایی نتوانند از هر گونه توان و امکانات علیه منافع جمهوری 

اسلامی ایران استفاده کنند.
* وزارت امور خارجه موظف به تلاش برای تعطیلی پایگاه های آمریکایی در 

منطقه شد
همچنین نمایندگان در جریان رسیدگی به طرح اقدام متقابل در برابر اعلام سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان سازمان تروریستی توسط ایالات متحده آمریکا با ماده 
)۶( با ۱۵۷ رأی موافق، ۴ رأی مخالف و ۳ رأی ممتنع از مجموع ۲۰۶نماینده حاضر 
در جلسه موافقت کردند. در ماده ۶ آمده است: »وزارتخانه امور خارجه با همکاری سایر 
دستگاه ها موظفند با استفاده از ظرفیت های حقوقی، سیاسی و دیپلماسی نظامی خود، 
برای تعطیلی پایگاه های آمریکایی در منطقه تلاش کرده و بهره مندی نیروهای آمریکایی 
از تأسیسات، تجهیزات، منابع مالی و سایر کمک های احتمالی کشورهای منطقه را خاتمه 

دهند.«
 * با کشورهای حامی آمریکا در موضوع تروریست خواندن سپاه برخورد 

می کنیم
در ادامه بررسی جزئیات طرح اقدام متقابل در برابر اعلام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
به عنوان سازمان تروریستی توسط ایالات متحده آمریکا، نمایندگان مجلس امروز با ماده 
)۷( با ۱۷۰ رأی موافق، ۵ رأی مخالف و یک رأی ممتنع از مجموع ۲۰۵ نماینده حاضر 
در جلسه موافقت کردند. در ماده ۷ آمده است: »کلیه کشورها که به هر نحوی از تصمیم 
ایالات متحده آمریکا مبنی بر اعلام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان سازمان 

تروریستی تبعیت یا حمایت کنند مشمول عمل متقابل می شود.«
* اشخاص حقیقی و حقوقی تابع تحریم سپاه توسط آمریکا مجازات می شوند

همچنین نمایندگان در نشست علنی دیروز مجلس شورای اسلامی با ماده ۸ این 
طرح با ۱۶۵ رأی موافق، ۶ رأی مخالف و ۵ رأی ممتنع از مجموع ۲۰۵ نماینده حاضر در 
صحن موافقت کردند. متن ماده ۸ بدین شرح است: »ماده ۸- اشخاص حقیقی و حقوقی 
که به هر نحو از تصمیم و اقدام ایالات متحده آمریکا تبعیت نموده و به استناد تحریم های 
یکجانبه یا بین المللی از ارائه خدمات به سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، اشخاص حقوقی 
و حقیقی شاغل، وابسته یا مرتبط به آن خودداری نمایند، مجرم و مستوجب مجازات 

تعزیری درجه ۵ تا ۸ قانون مجازات اسلامی می شوند.«
* دولت موظف به حمایت حقوقی از تمامی اشخاص مرتبط با سپاه شد

همچنین صبح دیروز نمایندگان مجلس مقرر کردند تا دولت از تمامی اشخاص 
حقیقی و حقوقی که با سپاه پاسداران انقلاب اسلامی همکاری دارند، حمایت حقوقی 
و مقتضی داشته باشد.  ماده )۵( این طرح با ۱۷۶ رأی موافق، ۳ رأی مخالف و ۲ 
رأی ممتنع از مجموع ۲۰۷ نماینده حاضر در جلسه رای آورد. در ماده  ۵ آمده است: 
»دولت جمهوری اسلامی ایران موظف است از کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی که با 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی همکاری می کنند و از این جهت در معرض آسیب قرار 

می گیرند، با تشخیص دستگاه مربوطه حمایت های حقوقی و مقتضی به عمل آورد.«
* ردیف بودجه برای اقدام متقابل با آمریکایی ها در نظر گرفته شد

در پایان بررسی جزییان این طرح، نمایندگان با ماده ۱۰ این طرح با ۱۷۲ رأی موافق، 
۹ رأی مخالف و ۳ رأی ممتنع از مجموع ۲۰۳ نماینده حاضر در صحن موافقت کردند. 
براساس ماده ۱۰ این طرح؛ سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است منابع مورد نیاز 
برای اجرای این قانون را سالانه در بودجه سنواتی دستگاههای مجری این قانون پیش 
بینی و تخصیص صددرصد )۱۰۰٪( را صادر کند.همچنین نمایندگان با ماده ۱۱ این 
طرح با ۱۸۰ رأی موافق، یک رأی مخالف و ۳ رأی ممتنع از مجموع ۲۰۶ نماینده حاضر 
در صحن موافقت کردند. در ماده ۱۱ نیز آمده است؛ دولت و کلیه دستگاههای مشمول 
این قانون موظف هستند هر چهار ماه یکبار گزارش عملکرد خود را به کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی برای طرح در مجلس شورای اسلامی ارائه کنند.در ادامه وکلای 
مردم در مجلس با ماده ۱۲ این طرح با ۱۶۹ رأی موافق، ۶ رأی مخالف و یک رأی 
ممتنع از مجموع ۲۰۵ نماینده حاضر در صحن موافقت کردند. در ماده ۱۲ این طرح نیز 
آمده است؛ وزارت اطلاعات و سایر دستگاه های اطلاعاتی موظفند اسامی کسانی که در 
این تصمیم مشارکت داشته اند، شناسایی و به قوه قضائیه معرفی نمایند تا اقدام قانونی 
مقتضی به عمل آید.نمایندگان در ادامه به بررسی ماده ۱۳ طرح مذکور پرداختند و آن 
را با ۱۶۹ رأی موافق، ۳ رأی مخالف و ۷ رأی ممتنع از مجموع ۲۰۵ نماینده حاضر در 
صحن موافقت کردند.براساس ماده ۱۳؛ کلیه تکالیف مرتبط با نیروهای مسلح مقرر در 
این قانون بر اساس تدابیر فرماندهی کل قوا قابل اجراء است.در نهایت بهارستان نشینان با 
۱۷۶ رأی موافق، ۴ رأی مخالف و ۵ رأی ممتنع از مجموع ۲۰۵ نماینده حاضر در صحن 

در ماده ۱۴ طرح مذکور تاکید کردند که این قانون از زمان تصویب، اجرا شود.

غلامعلی رجایی پاسخ داد 

چرایی استفاده هاشمی رفسنجانی
 از سپاه در عرصه سازندگی

مشاور مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی در پاسخ به برخی انتقادها به رئیس  دولت  
سازندگی که او را مسبب حضور سپاه در عرصه اقتصادی می دانند، می گوید: کشور بعد 
از جنگ برای بازسازی به پول و امکانات نیاز داشت. خزانه ما تقریباً خالی بود. بدهی هم 
داشتیم و بازسازی سنگین بود.روزدوشنبه جواد منصوری، نخستین فرمانده سپاه در 
گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه بسیاری از سپاهی ها مخالف حضور در اقتصاد بودند، عامل 
حضور سپاه در عرصه اقتصادی را مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی دانست و گفت: آن ها 
می گفتند اگر ما به سمت اقتصاد برویم ممکن است توان نظامی مان افت کند، اما مرحوم 
هاشمی رفسنجانی بر این مسأله اصرار داشت و در نهایت اتفاق افتاد.اما غلامعلی رجایی،  
مشاور مرحوم آیت الله هاشمی معتقد است اقدام رئیس دولت سازندگی در به کارگیری 
نیروهای نظامی در بازسازی کشور اقدامی مهم و روبه جلو بوده است. او به ایرناپلاس 
می گوید: وقتی آقای هاشمی این ایده را مطرح کرد که سپاه به دلیل جنگ و تقویت 
بنیه نظامی اش از بودجه بالایی برخوردار بود و امکانات خوبی داشت که آن را در جنگ 
به کار گرفته بود. اما دیگر جنگ تمام شده و باید از این امکانات استفاده می شد.او می افزاید: 
کشور بعد از جنگ برای بازسازی به پول و امکانات نیاز داشت. خزانه ما تقریباً خالی و 
برای پول باید از بقیه کشورها استقراض می کردیم. بدهی هم داشتیم و بازسازی سنگین 
بود. بنابراین آیت الله هاشمی تصمیم گرفت از امکانات کشور که نزد سپاه است استفاده و 
این نیروی انقلابی و جهادی را وارد کار بازسازی کند. سپاه در آن زمان علاوه بر امکانات، 
حجم سازمانی اش هم رشد کرده بود و نیروهای مهندس آن با پذیرفتن قطعنامه عملًا 
بیکار بودند. این دستگاه ها و نیروهای انسانی باید چه می کردند؟ باید می ماندند تا فرسوده 
می شدند؟ علاوه بر این، نگهداری از تجهیزات هم بودجه می خواست. بنابراین آیت الله 
هاشمی این ها را به سمت بازسازی کشور حرکت دادند.رجایی تأکید دارد که اقدام آیت الله 
هاشمی در به کارگیری امکانات و نیروی انسانی سپاه در بازسازی کشور از اقدامات مهمی 
است که هنوز ابعاد آن برای مردم بازگو نشده است و نباید آن را تقبیح کرد.مشاور مرحوم 
آیت  الله هاشمی رفسنجانی معتقد است: اصل قضیه ورود سپاه به بازسازی کشور بعد 
از جنگ، اقدام مبارک و نتیجه بخشی بوده است. اگر این کار نمی شد ما باید به سمت 

استقراض و استفاده از امکانات خارجی می رفتیم.

نکتـه

خبــر

اخلالگران  از  :۸۰نفر  گفت  قضائیه   قوه  سخنگوی جدید 
اقتصادی، پولی، ارزی و نیز در بخش ارزاق عمومی محکوم شده¬ 

اند که احکامشان در مرحله اجراست
غلامحسین اسماعیلی در نخستین نشست خبری با اصحاب 
رسانه به اقدامات شعب ویژه رسیدگی به پرونده اخلالگران در نظام 
اقتصادی اشاره کرد و افزود: قضات شعبه ویژه رسیدگی به پرونده 
اخلالگران ارزی با صلابت و اقتدار و بدون اغماض به این پرونده ها 
رسیدگی کردند و به امر رسیدگی نیز ادامه می دهند ، بطوریکه 
در حدفاصل آخرین جلسه سخنگوی قوه قضائیه در سال گذشته 
)دوره غلامحسین محسنی اژه ای( امروز شعب ویژه به بیش از ۸۰ 
پرونده اخلالگران اقتصادی ، پولی ، ارزی و در ارتباط با ارزاق عمومی 
رسیدگی کرده و احکام قطعی محکومیت آنها را صادر¬و اکنون در 

مرحله اجرا است.
وی گفت: در این پرونده ها که در شعبه اول رسیدگی به پرونده 
مفسدان اقتصادی صورت گرفت ، قربانعلی فرخ زاد به اتهام اخلال 
در نظام ارزی از طریق قاچاق عمومی ارز بصورت شبکه ای به 
پرداخت جریمه نقدی و بیست سال حبس محکوم شد . همچنین 
تیمور عامری برمکی به بیست سال حبس و پرداخت جزای نقدی 
، علیرضا عامری برمکی به تحمل بیست سال حبس و پرداخت 
جزای نقدی ، جلیل مکی سلطانی به شش سال حبس ، حیدر 
رضای عامری به بیست سال حبس و همچنین سید محمود صفار 
به هفت سال حبس محکوم شدند .اسماعیلی ادامه داد: علاوه بر این 

افراد در شعبه های دیگر نیز محکومیت داریم.
* کوتاهی مسئولان سه دهه گذشته در موضوع سیل 

محرز است
سخنگوی قوه قضائیه گفت: قطعاً کوتاهی مدیران سه دهه 

گذشته موجب جبران ناپذیر شدن خسارات سیل شده است.
غلام حسین اسماعیلی در ادامه نشست خبری در پاسخ به 
سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه چرا دادگستری استان فارس به 
صورت زودهنگام مقصران سیل را اعلام کرد و آیا اینگونه اقدامات 
عجولانه سبب اخلال در امر مدیریت بحران نمی شود؟ افزود: در 
حادثه سیل کماکان اولویت نخست همه بخش ها، عملیات امداد و 
نجات و خدمت رسانی به مردم آسیب دیده است و ما هم وظیفه 
داریم در ایامی که فعالیت امداد و نجات در اولویت است تا حد توان 

خودمان نیز در صف امدادگران قرار گیریم.
وی گفت: البته قوه قضائیه وظیفه دارد به دور از تعجیل و اظهار 
نظرهای¬ عجولانه با انجام کار کارشناسی و بررسی همه جانبه علل 
و زمینه های بروز حادثه وارد شود و قطعا در سه دهه گذشته شاهد 
قصور و تقصیر برخی مدیران بوده ایم و وظایف قانونی خود را انجام 
نداده اند و همین کوتاهی ها موجب جبران ناپذیر شدن خسارات 

سیل شده است.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: رئیس قوه قضائیه تدبیر کرده اند 
که با دقت و حوصله و با کار کارشناسی و در فضایی آرام بررسی 
ها انجام شود و هر جا که نیاز به پیشنهاد و یا تذکر به دستگاه ها 
باشد پیشنهاد و تذکر داده شود و هر جا که نیاز به مطالبه گری 
شود مطالبه شود و هر جا که جرم و تخلفی شده باشد با مجرمان 
و متخلفان در هر رده و در هر زمانی که رخ داده باشد برخورد 
شود و در این خصوص ماموریتی برای سازمان بازرسی کل کشور و 

دادستان های سراسر کشور ترسیم شده است.
* رئیس جدید دیوان عالی کشور منصوب شد

وی در خصوص تغییرات جدید در دستگاه قضا اظهار کرد: 
جابجایی امروز که رئیس قوه قضائیه تصمیم به انجام آن گرفتند 

این است که از آنجا که حجت الاسلام به افتخار بازنشستگی نائل 
آمدند ریاست قوه قضائیه طی دو نشست طولانی با قضات عالی 
کشور و بر اساس مشورت هایی که از این طریق صورت گرفت آقای 
حجت الاسلام و المسلمین مرتضوی مقدم که از قضات قدیمی 
دیوان عالی کشور و رئیس یکی از شعبات دادگاه تجدید نظر هستند 
و بیش از ۳۰ سال سابقه قضاوت دارند را امروز به عنوان رئیس 

جدید دیوان عالی کشور منصوب کنند.
وی افزود: سایر انتصابات هر گاه اتفاق افتاد و رقم خورد به اطلاع 
مردم و رسانه ها خواهیم رساند.سخنگوی جدید دستگاه قضا اظهار 
کرد: در انتخابات دستگاه قضا جوان گرایی وجود دارد.وی افزود: 
دیوان عالی کشور اقتضا خاص خودش را دارد نکته مهم این است 

که رئیس دیوان عالی کشور از درون دستگاه قضائی بوده است.
اسماعیلی با بیان این که توجه ویژه به درون گرایی در تغییرات 
جدید دستگاه قضا وجود دارد گفت: تلاش می شود انتخاب مدیران 

از داخل مجموعه قوه قضائیه باشد.
*  صد هزار زندانی مشمول عفو رهبری شدند

غلامحسین اسماعیلی اظهار کرد: قریب به صد هزار نفر از 
زندانیان مشمول عفو مقام معظم رهبری قرار گرفتند که حدود ۶۰ 
هزار نفر از زندان آزاد شدند و حدود ۴۰ هزار نفر نیز تخفیف و تقلیل 

در محکومیتشان صورت گرفت.
وی همچنین در این نشست گفت: در پایان سال ۱۳۹۷ بر 
مبنای مأموریت و مسئولیت دادگاه انتظامی قضات به منظور تشویق 
و تقدیر از قضات کارآمد و شایسته و از ناحیه دادسرای انتظامی 
قضات، تعداد ۶ هزار و ۴۰۹ نفر از همکاران قضائی و اجرایی که 
حائز شرایط شناخته شده بودند در فروردین ماه ۹۸ مورد تقدیر 

قرار گرفتند.
* سعید قاسمی احضار شد

اسماعیلی در پاسخ به  سئوالی درباره اظهارات سعید قاسمی 
مبنی بر انجام کارهای نظامی در جنگ بوسنی با لباس هلال احمر 
و اینکه در خصوص اظهارات او هلال احمر و سپاه شکایت کرده اند  
یا خیر، گفت: در این ارتباط، علیه ایشان شکایت شده و به بازپرسی 
ارجاع شده است و در مرحله رسیدگی است. ایشان احضار شده و  

تحقیقات بدون اغماض و با صلابت و قاطعیت انجام می شود و با 
توجه به اینکه شاکی وجود دارد، دیگر ضرورت حضور مدعی العموم 
وجود ندارد و در اینجا، ورود مدعی العموم در اقدامات تعقیبی است.

* دادگاه درحال صدور رای هدایتی است 
سخنگوی دستگاه قضا در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت 
پرونده هدایتی گفت: تا این لحظه بدهی خود را پرداخت نکرده و 
دادگاه ختم رسیدگی را اعلام کرده است. دادگاه در حال صدور رای 
است و به محض صدور نسبت به اعلام نظر دادگاه اقدام خواهد شد.
* رای در مورد اتهامات فریدون به دلیل بدوی بودن 

دادگاه قطعی نیست 
وی در پاسخ به سوالی درباره پرونده فریدون گفت: روزدوشنبه  
آخرین جلسه رسیدگی به پرونده این شخص برگزار شد و دادگاه تا 
جایی که اطلاع دارم آخرین دفاع را اخذ کرده است و در مهلت مقرر 

رای خود را صادر خواهد کرد.
اسماعیلی اضافه کرد: توجه داشته باشید این دادگاه بدوی است 
و هر رایی صادر شود، قطعی نخواهد بود. همچنین در این پرونده ۶ 

یا ۷ نفر دیگر نیز به عنوان متهم هستند.
*  اتهام مدیران میراث فرهنگی ارتشاء و کلاهبرداری 

است
اسماعیلی در پاسخ به سوال ایرنا مبنی بر اینکه اخیرا برخی از 
مدیران میراث فرهنگی و گردشگری در تهران و شهرهای دیگر 
دستگیر شده اند، گفت: پرونده ای به تازگی در دادسرای تهران 

تشکیل شده است.
وی ادامه داد: افرادی از میراث فرهنگی و گردشگری و شرکت 
مادر تخصصی میراث فرهنگی به لحاظ اتهامات مالی دستگیر شده 
اند که بخشی از آن در حوزه ارتشاء و بخشی در زمینه کلاهبرداری 
و ارائه اسناد مجعول است. در حوزه ارائه خدمات گردشگری و 
همچنین مجوز دفاتر آژانس هوایی چند نفر تحت تعقیب هستند و 

مراحل اولیه تحقیقات خود را طی می کنند.
*  اتهام متهمان پرونده دکل نفتی خیانت در امانت است

اسماعیلی درباره آخرین وضعیت پرونده دکل نفتی گفت: این 
پرونده اواخر سال ۹۷ در دادگاه اقتصادی و دادگاه کیفری ۲ منتهی 

به صدور رأی شد که این رای غیرقطعی است و به تناسب اتهامات، 
متهمان از سه سال و برخی یک سال یا ۶ ماه حبس دارند. 

وی افزود: عنوان اتهامی در این پرونده خیانت در امانت است 
و جرم خیانت در امانت طبق قانون حداکثر سه سال حبس است 
و قانون گذار در مواد ۶۷۳ و ۶۷۴ قانون مجازات اسلامی به دور 
از اینکه خیانت در امانت نسبت به مال کم ارزش باشد یا مال با 
ارزش بالا در واقع ما مجری این قانون هستیم و میزان مال در قانون 

مجازات تاثیری ندارد.
بر شکایت  دریایی علاوه  تاسیسات  اضافه کرد:  اسماعیلی 
دادخواست مطالبه ضرر و زیان ناشی از جرم را باید تقدیم دادگاه 
کند تا علاوه بر مجازات کیفری، میزان ضرر و زیان نیز مشخص شود 
که تا این لحظه از سوی تاسیسات دریایی دادخواستی ارائه نشده 
البته تاسیسات دریایی چون بر اساس یک قرارداد بین المللی است، 

دادخواستی را به دادگاه لندن ارائه کرده است.
* دری اصفهانی مشمول عفو نمی شد 

سخنگوی دستگاه قضا در پاسخ به سئوالی درباره آزادی دری 
اصفهانی و علت آزادی او با عفو رهبری یا آزادی مشروط گفت: 
پرونده قبلی این فرد که منتهی به صدور حکم شد، در فرایند اجرا 

است. 
وی ادامه داد: این جرم جزو استثناهای عفو ۲۲ بهمن سال 
گذشته بود و در نتیجه مشمول عفو نبوده است. باید موضوع آزادی 
یا آزادی مشروط را پیگیری کنم ببینم آزاد شده است یا خیر زیرا 
ممکن است مرخصی آمده باشد و از پرونده بعدی ایشان اطلاعی 

ندارم.
* آخرین وضعیت پرونده عراقچی و سیف

اسماعیلی درباره پرونده سیف و عراقچی درباره بحران سکه و 
عدم ساماندهی صندوق های قرض الحسنه و آخرین روند رسیدگی 
گفت: در مورد افراد تا زمانی که اتهامی به اثبات نرسیده از بیان اسم 

و توضیحات معذور هستیم.
وی ادامه داد: آنچه در پرونده های اقتصادی و مفاسد اقتصادی 
مطرح است با توجه به عزمی که از سوی رهبر معظم انقلاب 
گرفته ایم؛ رسیدگی ها از سوی دادگاه ها انجام می شود و شامل 
دادسرا نمی شود و در ارتباط با این پرونده از افراد مختلف تحقیق 
شده و از برخی افراد به عنوان متهم برخی به عنوان مطلع و 
کارشناس استفاده شده است و پرونده در فرآیند تکمیل تحقیقات 
قرار دارد و بعد از تکمیل تحقیقات اگر دادسرا پرونده را به دادگاه 

ارسال کرد تصمیم مقتضی اتخاذ خواهد شد.
* پرونده محمد طاهری به دادگاه تجدید نظر رفته است

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره محمد طاهری 
گفت: طاهری پرونده های متعددی داشته است و اخیراً دادسرای 
عمومی و دادگاه انقلاب تهران تقاضا کرده که محکومیت های 
متعدد وی در هم ادغام و رأی واحد به موجب قانون صادر شود. این 
پرونده اخیراً در دادگاه تجدید نظر مطرح شد و در دادنامه اخیر وی، 
دو فقره ۷ سال و نیم حبس و همچنین مجازات هایی در ارتباط با 
جزای نقدی و برخی محرومیت های اجتماعی و ابطال برخی پروانه 

های کارشناسی که دریافت کرده بودند، صادر کرد.
وی خاطرنشان کرد: از آنجا که پرونده مشمول ماده ۱۳۴ قانون 
مجازات اسلامی است که صرفاً باید مجازات اشد اجرا شود، مجازات 
اشد لازم الاجرای طاهری هفت سال و نیم حبس بود که این مدت 
حبس به پایان رسید و آقای طاهری از نظر محرومیت حبس آزاد 
شدند ولی محدودیت های دیگری که در ارتباط با حقوق اجتماعی 

با توجه به جرم مرتکب شده همچنان باقیست.

تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی معتقد است:ترامپ به 
جای توجه به نظرات کارشناسی وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( و 
وزارت خزانه داری در محاصره نئوکان ها و افراطیونی قرار دارد که 
رویکردهای ضد ایرانی شدید دارند و تحت تاثیر این طیف می 
خواهد مقاومت و اراده ایران را بشکند.»امیرعلی ابوالفتح« با اشاره 
به عدم تمدید معافیت های نفتی ایالات متحده به هشت کشور 
درخصوص خرید نفت ایران گفت: قصد و ادعای آمریکا برای به 
صفر رساندن صادرات نفت ایران تصمیم جدیدی نیست. قبلا نیز 
این هدف توسط باراک اوباما در دولت قبل آمریکا دنبال می شد و 

او نیز می خواست این طرح و برنامه را اجرایی کند. 
*  ترامپ به دنبال افزایش فشارها به ایران است

وی با بیان اینکه با به دست آمدن توافق برجام، طرح به صفر 
رساندن صادرات نفت ایران از دستورکار کاخ سفید خارج شد، 
اظهار داشت: با روی کار آمدن دونالد ترامپ و خروج یکجانبه 
ایالات متحده از توافق هسته ای در ۱۸ اردیبهشت سال گذشته، 
دونالد ترامپ به اعمال مجدد تحریم های هسته ای اقدام و طرح 
به صفر رساندن صادرات نفت ایران را دوباره کلید کرد. این 
کارشناس ارشد مسائل آمریکا ادامه داد: ابتدا به نظر می رسید 
ترامپ هم مانند اوباما، سیاست تدریجی و گام به گام به صفر 
رساندن صادرات نفت ایران را اجرا کند، ولی تصمیم روز گذشته 
کاخ سفید، نشان داد ترامپ سیاست کاهش تدریجی را به کنار 
گذاشته شده و به هر نحوی به دنبال افزایش فشارها به ایران است. 

* پنتاگون با تصمیم ترامپ موافق نبودند
ابوالفتح با بیان اینکه اقدام ناگهانی روز گذشته کاخ سفید 
مخالفانی در درون دولت ترامپ هم دارد، تصریح کرد: وزارت 

خزانه داری و وزارت دفاع ایالات متحده خیلی با این ایده موافق 
نبودند و معتقد بودند که این سیاست با همراهی و اجماع دیگر 
کشورها همراه نخواهد شد و از سوی دیگر، هزینه ها را برای 
سربازان آمریکایی افزایش خواهد داد ولی همانطور که آنها در 
نهایت با خروج آمریکا از برجام و همچنین تروریستی اعلام کردن 
سپاه موافقت کردند، در این باره نیز با این تصمیم کاخ سفید - که 

توسط جان بولتون راهبری می شود - نیز همراه شدند. 
وی درباره رایزنی متحدان آمریکا با دولت ترامپ برای عدم 
انجام این کار هم خاطرنشان کرد: تحلیل مقامات آمریکایی این 
است که عدم تمدید معافیت های نفتی بازار نفت را با کمبود 
عرضه روبه رو نمی کند و همانطور که بیانیه کاخ سفید اعلام کرد، 
عربستان سعودی و امارات متعهد شده اند که این کمبود عرضه 
را جبران کنند.این کارشناس مسائل آمریکا ادامه داد: از حدود دو 
سال پیش، خود آمریکا نیز با صادرات نفت شیل خود به جمع 
صادرکنندگان نفت پیوسته است. اکنون باید چند هفته ای صبر 
کرد و منتظر ماند و دید تا چه اندازه این تحلیل تند و افراطی 

مقامات آمریکایی با واقعیت نزدیک است. 
* ترامپ به خاطر منافع متحدان آمریکا حاضر نیست از 

تشدید فشارها چشم پوشی کند
وی با تاکید بر اینکه دولتی هم اکنون در کاخ سفید مستقر 
است که نه تنها نگران منافع جامعه جهانی نیست بلکه وارد 
جنگ های تجاری و رقابت های اقتصادی با مهمترین متحدان 
خود نیز شده است، ابراز داشت: ترامپ درباره کره جنوبی چندین 
بار تصمیم داشت که پیمان همکاری های تجاری با این کشور را 
الغا کند یا جنگ تجاری با اتحادیه اروپا و چین را کلید زده است. 

ابوالفتح افزود: دولت آمریکا و شخص ترامپ مسئولیت و 
به  نسبت  حتی  نمی کند،  احساس  دیگران  درباره  دغدغه ای 
متحدان سنتی و نزدیک آمریکا هم وارد رقابت های اقتصادی و 
جنگ های تجاری شده و نگران آنها نیست و به خاطر منافع آنها 
حاضر نیست از تشدید فشارها نسبت به ایران چشم پوشی کند. 

* نشان دادن چهره مقتدر برای ترامپ از افزایش قیمت 
نفت مهمتر است

وی درباره افزایش قیمت نفت با تصمیم دیروز کاخ سفید و 
تاثیرات این مسئله بر فضای داخلی آمریکا هم بیان کرد: ترامپ 
با اعلام یکباره عدم تمدید معافیت های نفتی به هشت کشور 
تلاش می کند اثرات افزایش ناگهانی و یکباره رشد و افزایش 
قیمت نفت را در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۰ کاهش دهد. 
اگر او می خواست سیاست تدریجی به صفر رساندن صادرات 
نفت ایران را اجرا کند، این مسئله همزمان با دور آتی انتخاباتی 
ریاست جمهوری ایالات متحده می شد و افزایش نرخ بنزین برای 
او دردسرساز می شد. این پژوهشگر مسائل بین الملل اضافه کرد: 
تحلیل ترامپ این است که در این مدت و در فاصله باقیمانده به 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۰، بازار از این شوک ایجاد شده 
خارج می شود و کشورهایی مانند عربستان سعودی و امارات 
این کمبود عرضه را جبران می کنند تا پیامدهای انتخاباتی این 
تصمیم در آستانه انتخابات به حداقل ممکن برسد. وی در عین 
حال گفت: هرچند به نظر می رسد پیامدهای انتخاباتی افزایش 
قیمت نفت برای ترامپ چندان مهم نیست و تصور می کنم برای 
رئیس جمهور آمریکا اینکه چهره مقتدر و سازش ناپذیری نسبت 
به ایران نشان بدهد، مهمتر از نگرانی درخصوص افزایش قیمت 

نفت و ریزش آرا باشد. 
و  * ترامپ می خواهد تهران وارد مذاکرات برجامی 

غیربرجامی با واشنگتن شود
ابوالفتح درباره تاثیر حلقه پمپئو و بولتون در تصمیم گیری 
برای عدم تمدید معافیت های نفتی نیز یادآور شد: به نظر می رسد 
تیم بولتون و پمپئو در پرونده های مربوط به ایران، سوریه، کره 
شمالی، ونزوئلا و کشورهایی که رویکردهای سوسیالیستی دارند، 
دست بالا را دارند و ترامپ به جای توجه به نظرات کارشناسی 
متخصصان پنتاگون و وزارت خزانه داری در محاصره نئوکان ها 
و افراطیونی قرار دارد که قبلا نیز در دولت جرج بوش پسر 
هم مسئولیت داشتند و رویکردهای ضد ایرانی شدید دارد. در 
واقع، ترامپ درخصوص مسائل ایران از این تیم الهام می گیرد تا 
متخصصان و کارشناس پنتاگون، وزارت خزانه داری و دیپلمات ها. 
وی درباره گام بعدی دولت ترامپ نسبت به ایران و افزایش 
احتمال برخورد نظامی دو کشور هم عنوان کرد: براساس ادعاهای 
ترامپ، دولت وی فعلا تصمیمی برای برخورد نظامی با ایران ندارد 
اما رویکرد دولت ترامپ به گونه ای است که تا قبل از آنکه ایران و 
آمریکا در آستانه جنگ با یکدیگر برسند، تهران آنقدر ضعیف شود 
که وارد مذاکره ای مجدد با واشنگتن درخصوص مسائل برجامی 
و غیربرجامی شود. به گفته این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست 
خارجی، استراتژی دولت آمریکا در لبه پرتگاه قرار دادن کشورها 
و در آستانه جنگ نظامی قرار دادن این کشورها با ایالات متحده 
و در نهایت، گرفتن امتیازات حداکثری از این کشورها است. این 
رویکرد درباره کره شمالی جواب داد و حالا ترامپ تصمیم دارد 

این استراتژی را درباره ایران تکرار کند. 

سخنگوی جدید قوه قضائیه اعلام کرد

محکومیت ۸۰ نفر از اخلالگران پولی و ارزی

امیرعلی ابوالفتح تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی:

قصد ترامپ شکستن مقاومت ایران است

رسـانه هـا و تحلیلگـران در غـرب اعتقـاد دارنـد تصمیـم 
»دونالـد ترامـپ« بـرای به صفر رسـاندن صـادرات نفـت ایران 
نـه تنهـا باعـث تغییر سیاسـت هـای تهـران نمی شـود، بلکه 
تنـش هـا در خلیج فارس و قیمـت انرژی در جهـان را افزایش 

خواهـد داد. 
روز دوشـنبه دولـت »دونالـد ترامـپ« آخریـن گام خـود را 
برای به صفر رسـاندن صادرات نفت ایران برداشـت. کاخ سفید 
اعـلام کـرد که از تاریخ ۱۲ اردیبهشـت )دوم ماه می( هیچ یک 
از معافیـت هایـی را که کشـورها در زمینه خرید نفـت از ایران 

برخـوردار بودنـد، تمدید نمی کند. 
اگرچـه ایـن حرکـت، درواقـع خواسـته ای بـود کـه ترامپ 
تقریبـا از روزهای نخسـتین ورودش به کاخ سـفید آن را تکرار 
مـی کـرد اما شـرایط جهانی و منطقـه ای به گونـه ای بود که 
بـه وی اجازه چنیـن اقدامی را نمی داد. رئیس جمهوری ایالات 
متحـده کمتـر از یک ماه قبـل در دیدار بـا اعضای امنیت ملی 
کاخ سـفید تصریـح کرده بود که مـی خواهد با پایـان دادن به 
معافیت ها، بیشـترین فشـارهای اقتصادی را بـر ایران تحمیل 

کند. 
سـخنگوی وزارت امور خارجه ایران در واکنش به این اقدام 
کاخ سـفید، تمدید نشـدن معافیـت خرید نفـت از ایـران را از 
اسـاس غیرقانونـی عنوان کرد. »سـیدعباس موسـوی« در این 
زمینـه گفـت: جمهوری اسـلامی ایـران با توجه بـه غیرقانونی 
بـودن اصل تحریـم، اصولا ارزش و اعتبـاری برای معافیت های 

اعطایـی بر تحریـم ها قائل نبوده و نیسـت.

* شکاف در کاخ سفید
نکتـه مهـم اینجاسـت کـه حتـی در بدنـه تصمیم سـازان 
ایـالات متحـده نیز انسـجام کلی بـرای پیگیـری این تصمیم 

نـدارد. وجود 
قبـل از اعـلام تصمیم جدید ایـالات متحـده، خبرهایی در 
زمینه خواسـته سـخت گیرانه ترامپ علیه ایران منتشـر شده 

بـود. خبرگـزاری »رویترز« چنـدی قبل آورده بـود با قطعی تر 
شـدن تصمیم رئیس جمهوری آمریکا در زمینه تمدید نکردن 
معافیـت هـا، بازار نفت شـاهد افزایـش ۳ درصدی قیمت نفت 
بـود. از روز گذشـته نیـز بـر ابهام بـه آینده قیمت نفـت افزوده 

شـد و این بـازار ثبات قبل را از دسـت داده اسـت.
از اینرو کارشناسـان در توانایی آمریکا و تولیدکنندگان نفت 
بـرای جبران خـلاء در بازار نفـت تردید دارنـد. همین تردیدها 
باعـث شـکاف در میـان نزدیـکان و مشـاوران ترامپ هم شـده 
اسـت. به نوشـته تارنمای شـبکه خبـری »بلومبـرگ«، »جان 
بولتـون« مشـاور امنیت ملـی ترامـپ و »مایک پومپئـو« وزیر 
خارجـه آمریـکا در مورد لغو معافیت ها با یکدیگر اختلاف نظر 
دارنـد. در ایـن میـان بولتـون و برخی مقـام هـای وزارت خزانه 
 داری آمریـکا زمینـه را بـرای پایـان دادن بـه معافیـت هـا و به 
صفر رسـاندن صادرات نفت ایران مناسـب می دانند. در طرف 
مقابـل وزیر امور خارجه ایالات متحده در کنـار »برایان هوک« 
مسـئول مسـتقیم میز ایران نظر قطعی در این زمینه ندارند و 
اعـلام می کنند حذف بیش از ۱.۵ میلیون بشـکه نفت در روز 
مـی تواند بـازار را دچار چالش های بزرگی کـرده و قیمت ها را 
بـه شـدت افزایش دهـد.  با این حال کارشناسـان و تحلیلگران 
حـوزه انـرژی اعتقـاد دارند حـذف ایـران از بازار نفـت در حالی 
که دو کشـور لیبی و نزوئلا به عنـوان دو صادرکننده مهم نفت 
در اوپـک بـا بحـران هـای عمیـق سیاسـی روبرو هسـتند اگر 
غیرممکن نباشـد در کمترین حالت باعـث چالش های جدی 

در بـازار انرژی جهان خواهد شـد. 
همچنیـن براسـاس گزارش رسـانه هـای غربی در شـرایط 
کنونـی کشـورهای چیـن، هند، ژاپـن، کره جنوبـی و ترکیه از 
ایـران نفت وارد مـی کنند. از این رو برخی کارشناسـان اعتقاد 
دارنـد ترامـپ بـدون آمـاده سـازی زمینـه دسـت بـه چنیـن 
اقدامـی زده اسـت و ایـن کشـورها را دچـار مشـکل مـی کند. 
عـراق پـس از ۱۶ سـال اشـغال و جنـگ بـه تازگـی در حـال 
حرکـت به سـمت آرامش اسـت. به ویـژه آنکه هنـوز برخی از 

اعضـای داعـش در این کشـور حضور دارند و این کشـور از نظر 
نفت، گاز و الکتریسـیته به ایران وابسـته اسـت. 

* قمار بزرگ ترامپ
تارنمـای نشـریه »فاریـن پالسـی« در تحلیلـی بـا عنـوان 
قمـار بـزرگ نفتـی ترامـپ در مقابل ایـران آورده اسـت رئیس 
جمهـوری ایـالات متحـده بـا تـلاش بـرای بـه صفر رسـاندن 
صـادرات نفـت تهران، خطر بزرگ سیاسـی و اقتصادی را کلید 
زده اسـت. طبـق این تحلیل اعلام اخیر ترامـپ درمورد تمدید 
نشـدن معافیـت هـا موجـب افزایـش تنـش در منطقه خلیج 

فـارس خواهد شـد. 
ایـن گـزارش با بیان اینکه تصمیم اخیـر تنها دو هفته پس 
از تروریسـتی اعلام کردن سـپاه پاسـداران انقلاب اسـلامی و با 
هدف فشـار حداکثری بـر ایران صورت گرفته اسـت افزود: این 
امـر مـی تواند خطرات سیاسـی و اقتصادی را به همراه داشـته 
باشـد به ویـژه آنکه ترامپ را در مسـیر انتخاب دوباره در سـال 
۲۰۲۰ دچـار چالـش کند. بـا این حال بسـیاری از تحلیلگران 
اعتقـاد دارند ایسـتادن در مقابل صـادرات بیش از یک میلیون 
بشـکه ای نفـت ایـران به راحتی مـی تواند در ابتدای تابسـتان 

موجـب افزایش قیمـت ها در ایالات متحده شـود. 
بـه گفتـه »نیل باتیا« کارشـناس امـور تحریم هـا در مرکز 
امنیـت آمریـکای نویـن آورده اسـت بایـد منتظـر بـود و تاثیر 
شـوک اولیـه این تصمیـم را بـر افزایش هزینـه خانـواده های 

آمریکایی در سـفرهای تابسـتانی مشـاهده کرد. 
ایـن گـزارش تصمیـم اخیـر را همـراه بـا وجود نـگاه های 
متعـارض در کاخ سـفید و ناگهانـی ارزیابـی کـرد و بـه نقـل 
از »سـوزان مالونـی« تحلیلگـر مسـائل ایـران عنـوان داشـت 
واردکننـدگان بـزرگ نفـت از ایـران منتظـر پیامدهـای کوتاه 
مـدت ایـن سیاسـت خواهنـد بـود و اگرچـه ایـن خط مشـی 
غیرمترقبـه نبـود اما در کل بر اسـاس یک برنامـه ریزی زمانی 

خـوب و مناسـب انجام نشـد. 

نشـریه »تایـم« نیـز در همین مـورد به نقـل از تحلیلگران 
خـود هشـدار داد حرکـت اخیـر دولـت ترامـپ ممکن اسـت 
نتیجه عکس داشـته باشـد و موجب انفجار اوضاع شـود. حتی 
برخی مقـام های آمریکایی در وزارت امور خارجـه، وزارت دفاع 
و حتی کارشناسـان حـوزه های اطلاعاتی هم معتقد هسـتند 
ایـن اقـدام تاثیـر بـدی را بر کشـورهای ترکیـه، چیـن و عراق 
خواهد داشـت.این کارشناسـان استدلال می کنند که حملات 
ویرانگـر به اقتصـاد ایـران موجب توقف سیاسـت های منطقه 
ای تهـران و حتـی تضعیـف سـپاه پاسـداران نخواهد شـد؛ در 
نتیجـه آمریکا نمی تواند انتظار داشـته باشـد کـه این تحولات 

باعـث خـروش ایرانیان علیه نظام شـود. 
»آرون دیوید میلر« تحلیلگر مسائل ایران در موسسه وودرو 
ویلسـون هم نسـبت بـه راهبرد دولت ترامپ نسـبت بـه ایران 
ابـراز تعجـب کـرده و آورده اسـت: اگـر تاکنون تصور می شـد 
کـه آمریـکا می تواند تاثیری را بر تغییر در ایران داشـته باشـد 
آخریـن اقـدام وی همـه تـلاش هـا را نابـود سـاخت. این خط 
مشـی کاخ سـفید به شـرایط برای حکومت ایران جهت دادن 
پاسـخ بـه آمریـکا فراهـم کرده اسـت. حـال این سـوال مطرح 
اسـت کـه چنیـن سیاسـتی چگونه مـی توانـد منافـع ایالات 

متحـده را برآورده سـازد؟
بلومبـرگ در گزارش دیگری هـم به صورت تلویحی عنوان 
داشـت که سیاسـت های ترامپ علیه ایران کارسـاز نیسـت و 
نمـی توانـد باعـث تغییر خط مشـی های تهـران شـود. هدف 
واشـنگتن افزایش فشـار اقتصادی و ایجـاد کمبودهای داخلی 
اسـت تا از میزان حمایت و نفوذ ایران در منطقه کاسـته شـود. 
عمـده تحلیلگـران در غـرب با نامناسـب دانسـتن رویکرد 
ترامـپ اعتقاد دارند اگرچه تحریم هـای ایالات متحده تاثیرات 
اقتصـادی را دارد امـا نمی تواند به صورت عمقی اثرگذار باشـد. 
با تشـدید فشارهای نفتی، تاثیر تحریم بیشـتر خواهد شد، اما 
نمـی توانـد بر نظام این کشـور موثر باشـد و در عوض بر میزان 

دشـمنی ایران با آمریکا خواهـد افزود. 

خواب رییس جمهور آمریکا از تحریم نفتی ایران تعبیرنمی شود

قمار نفتی بی نتیجه ترامپ 
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بندگان خدا! شما را به تقواى خدا سفارش مى كنم؛ كه تقوا هم 
وسيله مهار و هم مايه استوارى شما است. پس به رشته هاى 

تقوا چنگ زنيد و به حقيقت هاى آن پناه آوريد تا شما را به 
سرمنزل آرامش و جايگاه هاى وسيع برساند.
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نامحـرمانه

اخبــار

بهمن کشاورز درگذشت 
بهمن کشاورز وکیل دادگستری و حقوقدان برجسته کشور صبح  روز سه شنبه در 75 
سالگی به علت عارضه قلبی در بیمارستان مهراد تهران در گذشت. »کریم کشاورز« فرزند بهمن 
کشاورز در گفت و گویی ضمن اعلام درگذشت این حقوقدان گفت: پدرش به علت عارضه قلبی 
در بیمارستان مهراد تهران دارفانی را وداع گفت.وی افزود: بهمن کشاورز دوشنبه شب گذشته به 
علت ناراحتی قلبی به بیمارستان مهراد مراجعه کرد که پس از معاینات پزشکی در این بیمارستان 
بستری شد.وی همچنین در خصوص برگزاری مراسم تشییع اظهار داشت: خانواده مرحوم کشاورز 
هنوز تصمیمی برای برگزاری این مراسم نگرفته است و برنامه مراسم تشییع آن مرحوم متعاقبا 
اعلام می شود. بهمن کشاورز متولد 1323 وکیل پایه یک دادگستری و رئیس پیشین اتحادیه 
سراسری کانون  های وکلای دادگستری ایران )اسکودا( بود، او در فاصله سال های 1384 تا 
1390 و 1392 تا 1396 ریاست این اتحادیه را برعهده  داشت. کشاورز که بیشتر به دلیل وکالت 
غلامحسین کرباسچی شهردار پیشین پایتخت در جریان دادگاه موسوم به پرونده شهرداری تهران 
که یک سال پس از انتخابات دوم خرداد 76 و پیروزی اصلاح طلبان درسال 1377 برگزار شد، 

نزد افکارعمومی ایران شناخته شده  است.

شایعه خروج سردار نصیری از کشور تکذیب شد
فارس نوشت: به تازگی و پس از تودیع سردار نصیری از فرماندهی حفاظت سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی و معارفه سردار سرتیپ فتح الله جمیری شایعه ای در فضای مجازی با عنوان فرار یک فرمانده 
سپاه در کانا ل ها و رسانه های معاند منتشر شد. اما سردار علی نصیری فرمانده سابق حفاظت سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در گفتگو با سایت سراج 24، پیرامون شایعات منتشر شده در رسانه های 
ضدانقلاب مبنی بر خروج وی از کشور گفت: مراسم تودیع بنده در روز شنبه انجام شد و این مسئله ی 
عادی سازمانی است. فرمانده ی محترم این طور تصمیم گرفتند که بنده از مسئولیت فعلی تودیع و 
در جای دیگر بکارگیری شوم. این موضوع یک امر رایج از و در 36 سال سابقه ی خدمت من چنین 
جابجایی های رخ داده است. برخلاف آن چیزی که اعلام شد بنده پس از مراسم تودیع ایران را ترک 
نکرده و موضوع خاصی نیز نبوده است. همچنین سردار باقرزاده رئیس کمیته جستجوی مفقودین ستاد 
کل نیرو های مسلح نیز عنوان کرد: دو ساعت قبل شخصا با سردارنصیری تلفنی صحبت کردم. حالشون 

خوب است و کماکان درخدمت انقلاب و اسلام و کشور هستند.

اعدام 37 نفر در عربستان 
وزارت کشور عربستان روز سه شنبه از اعدام 37 نفر از شهروندان این کشور با عنوان آنچه که اتهام 
تروریستی و ارتباط با تروریسم خواند، خبر داده است. به گزارش خبرگزاری رسمی عربستان )واس(، 
وزارت کشور عربستان با صدور بیانیه ای اعلام کرد پس از تایید محکومیت 37 نفر به اتهام اقدامات 
تروریستی، حکم اعدام آن ها اجرا شده است. این وزارتخانه مدعی شده است که افراد اعدام شده افکار 
تروریستی داشته و باندهای تروریستی را با هدف ایجاد فساد، ناامنی و هرج و مرج ایجاد کردند تا آنچه را 
که فتنه آفرینی و ضربه زدن به امنیت اجتماعی خوانده شده ،گسترش دهند. حمله به مقرهای امنیتی 
با بمب و قتل شماری از نیروهای امنیتی از دیگر اتهامات افراد اعدامی بوده است. وزارت کشور عربستان 
اعلام کرد که تمامی افراد اعدامی تبعه این کشور هستند. واس اسامی این افراد را منتشر کرده است. این 
در حالی است که سخنگوی نیروهای امنیتی عربستان روز دوشنبه اعلام کرده بود که نیروهای ویژه در 
نتیجه پیگیری فعالیت های عناصر تروریستی از وجود مقدماتی برای اجرای اقدامات جنایتکارانه و تزلزل 

امنیت در کشور خبر دادند. 

مردم از حجم خرید های خود کم کنند
علاءالدین بروجردی، نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در حال حاضر 
قیمت مواد غذایی حتی در مغازه های یک خیابان نیز با یکدیگر متفاوت است، افزود: برای جلوگیری از 
افزایش قیمت مواد غذایی در ایام خاص باید نظارت دستگاه های نظارتی تشدید شود. مردم باید در برابر 
افزایش قیمت ها مقاومت کنند این در حالی است که با گرانی اقلام خوراکی به جای اینکه حجم خرید 
کاهش پیدا کند و مردم از حضور در بازار خودداری کنند استقبال بیشتری از خرید صورت می گیرد و 

تمایل آن ها برای خرید افزایش پیدا می کند.

پاسخ مطهری به ادعای یک نماینده
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با رد اظهارات نماینده ایذه گفت که هیچ کدام از نمایندگان 
خوزستان جذب وزارت نفت نشدند. علی مطهری در جلسه علنی بعد از ظهر دیروز پس از اظهارات 
هدایت الله خادمی نماینده ایذه، گفت: تعدادی از نمایندگان خوزستان گفتند آقای خادمی در جریان 
طرح سوالش از وزیر نفت گفته تعداد زیادی از نمایندگان خوزستان در دوره دهم جذب وزارت نفت 
شدند. وی افزود: این نمایندگان اعتراض کردند و گفتند که هیچ کدام جذب وزارت نفت نشده و کارمند 
این وزارتخانه نیستند. بهتر بود آقای خادمی هم این حرف را نمی زد چرا که این حرف کنایه به مجلس 

و نمایندگان است.

چه کسانی بیشترین حقوق را می گیرند؟
بر اساس تازه ترین نظرسنجی از حدود 40 هزار نفر از شاغلان تمام وقت استان تهران در سال 1397 
متوسط درآمد کارشناسان، 2.8 میلیون تومان و مدیران ارشد 6.2 میلیون تومان بوده است. افراد شاغل 
در شرکت های بازرگانی بیشترین حقوق را دریافت می کنند و سطح تحصیلات افراد در بخش دولتی 

تأثیر بیشتری بر دستمزد آن ها در مقایسه با بخش خصوصی دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

استفاده از پساب در صنعت باید جزو اولویت هاباشد
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: باید استفاده از پساب 

فاضلاب برای صنعت به عنوان یکی از سیاست های اصلی استان در دستور کار قرار گیرد.
دکتر علی جان صادق پور در دیدار دکتر محسن بهشتی معاون امور عمرانی استانداری قم در 
سخنان با اشاره به اینکه شبکه فاضلاب پردیسان تقریباً تکمیل شده است، ابراز داشت: تنها مشکل 
در این منطقه عدم وجود تصفیه خانه است؛ البته قول هایی برای تأمین زمین و اعتبارات ساخت 
تصفیه خانه داده شده که هنوز به نتیجه نرسیده است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با 
تأکید بر اینکه در حال حاضر مشکل دفع فاضلاب پردیسان به صورت موقتی برطرف شده است، 

خواستار توجه جدی و تصمیم گیری سریع در این خصوص قبل از به وجود آمدن بحران شد.
* لزوم اجرای طرح بازچرخانی آب خاکستری در مجتمع های بزرگ

وی در ادامه با اشاره به لزوم اجرای طرح بازچرخانی آب خاکستری در مجتمع های بزرگ گفت: 
شرکت آب و فاضلاب آمادگی دارد تا مشوق های لازم را در اختیار این ساختمان ها قرار دهد اما در 
این خصوص نیازمند همکاری چندجانبه اداره راه و شهرسازی، نظام مهندسی و شهرداری هستیم.

دکتر صادق پور با بیان اینکه آب خاکستری حدود 60 درصد حجم فاضلاب های خانگی را تشکیل 
می دهد، یادآور شد: حفظ ذخایر آب شرب، کمک به آبیاری فضای سبز و عدم احداث تصفیه خانه 
فاضلاب جدید از جمله مزایای اجرای طرح بازچرخانی آب خاکستری است.وی خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر ظرفیت تصفیه خانه های فاضلاب قم به اندازه شبکه هایی است که در شهر ایجاد شده و 
در صورت اجرای شبکه فاضلاب در مناطق دیگری از شهر، نیاز به تصفیه خانه جدید داریم.مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان قم در ادامه با تأکید بر اینکه خشکسالی های مستمر سال های گذشته 
با بارندگی های اخیر جبران پذیر نیست، لزوم صرفه جویی و استفاده بهینه از منابع موجود را متذکر 
شد و گفت: باید استفاده از پساب فاضلاب برای صنعت به عنوان یکی از سیاست های اصلی استان 
در دستور کار قرار گیرد.وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در این خصوص ابراز داشت: با وجود 
پیگیری هایی که در این زمینه داشته ایم نتیجه ای حاصل نشده، زیرا صنعت با وجود استفاده از آب 
شبکه با قیمت پایین انگیزه ای برای استفاده از پساب ندارد.دکتر صادق پور کمبود منابع تأمین آب 
استان و انتقال آب از فاصله دور به قم را مورد تأکید قرار داد و تصریح کرد: استان باید به دنبال 
راهکاری برای استفاده صنعتگران پساب باشد تا بتوانیم بهترین بهره را از منابع آبی موجود ببریم.

معاون امور عمرانی استاندار قم نیز در این دیدار ضمن قدردانی از فعالیت های شرکت آب و فاضلاب 
در خدمات رسانی به مردم، قول مساعدت و پیگیری در خصوص موارد مطرح شده دادند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم خبرداد

آغازمرمت بخش تخریب شده تیمچه بازار قم 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، با اشاره به تخریب بخشی از سقف 
تاریخی تیمچه بازار این استان بر اثر بارش های اخیر باران گفت: خسارت ها به این مکان تاریخی در 

حال بررسی است و درحال حاضر مرمت این اثر آغاز شده است. 
حمید یزدانی افزود: به دلیل فرسوده بودن بخش قابل توجهی از این اماکن، نبود اعتبارات لازم 
برای مرمت تمام این آثار تاریخی به صورت همزمان و همچنین فرسایش های طبیعی مانند باراش 
باران، همه ساله اعتباراتی برای خسارت های غیرمترقبه به این آثار در نظر گرفته می شود.وی ادامه 
داد: با وجود برخی پیش بینی ها در مورد خسارت های غیرمترقبه، حجم خسارت به اماکن تاریخی 
قم بر اثر بارندگی اخیر فراتر از انتظار بود.مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، 
با تاکید بر لزوم همکاری مالکان بازار قدیم و به ویژه مالکان محدوده تیمچه افزود: این استان دارای 
380 اثر و مکان تاریخی است که به دلیل محدودیت نیروی انسانی امکان بازدید مستمر و روزانه از 
این آثار تاریخی برای این اداره کل وجود ندارد.یزدانی اظهار داشت: مالکان مکان های تاریخی باید 
پیش از تخریب این بناها، در صورت مشاهده تغییرات در وضعیت این مکان ها، به جای بی تفاوتی، 

مراتب را به این اداره کل اطلاع دهند.

تلاش ترامپ برای قطع صادرات نفت ایران! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار قم:

۶ سامانه سرعت سنج 
در بلوار مرجعیت نصب می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار قم از نصب 6 سامانه سرعت سنج 
در بلوار مرجعیت خبر داد.

عباس ذاکریان با اشاره به ضرورت نصب دوربین در بلوار مرجعیت قم 
اظهار کرد: برای ایمن سازی مسیر بلوار مرجعیت پیش از نوروز استانداردسازی 
علائم راهنمایی و رانندگی، نصب تابلوهای راهنما و هشداردهنده، خط کشی 
خطوط پیش بینی و بخش زیادی از آن به اجرا رسید.وی ادامه داد: همچنین 
6 سامانه سرعت سنج در این بلوار پیش بینی شده که این سامانه ها علاوه بر 
ثبت سرعت لحظه ای، سرعت میانگین حرکت خودروها در بلوار مرجعیت 
را ثبت می کنند.معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار قم خاطرنشان کرد: 
قرارداد نصب این سامانه ها منعقد و به پیمانکار ابلاغ شده تا ظرف یک ماه 

این سامانه ها را در بلوار مرجعیت نصب و راه اندازی کند.
*کارت اتوبوس به حد نیاز خریداری و آماده سازی شده است

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: از هزینه تمام شده 
1630 حمل مسافر در قم باید یک سوم را شهرداری، یک سوم را دولت و 
یک سوم را نیز شهروندان پرداخت کنند که دولت در سال های گذشته 
رقمی را برای این منظور به شهرداری ها پرداخت نکرده است.ذاکریان با اشاره 
به تهیه کارت های اتوبوس شهروندی در سال 98 عنوان کرد: در چند ماه 
گذشته به دلیل مشکلات زیرساختی مشکلاتی در امر صدور کارت اتوبوس 
در کل کشور وجود داشته که در روزهای گذشته به حد موردنیاز این قبیل 
کارت ها تهیه و خریداری شده است.وی خاطرنشان کرد: تمام شرکت های 
نگهدارنده دستگاه های کارت خوان ظرف زمانی دوساعته موظف به تعمیر و 

یا تعویض دستگاه کارت خوان های خراب و معیوب هستند.
* فرسودگی بخشی از ناوگان حمل ونقل عمومی قم 

وی با اشاره به هزینه نگهداری ناوگان حمل ونقل عمومی قم افزود: 
960 تومان هزینه سرویس و نگهداری اتوبوس های درون شهری به ازای 
هر شهروند است، قیمت تمام شده حمل مسافر  بدون در نظر گرفتن هزینه 
سوخت، 1630 تومان می شود.معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری 
قم تأکید کرد: 520 تومان نرخ هزینه کارتی و 850 تومان نیز نرخ کرایه 
نقدی اتوبوس رانی در سال جاری است که فاصله آن باقیمت تمام حمل 
مسافر همچنان زیاده بوده و شهرداری باید یارانه ای در قبال آن پرداخت 
کند.ذاکریان با تأکید بر فرسودگی بخشی از ناوگان حمل ونقل عمومی قم 
خاطرنشان کرد: بخشی از اتوبوس های درون شهری قم در آستانه فرسودگی 
کامل دارد که نیاز 500 میلیون تومانی برای اورهال شدن دارند.وی تصریح 
کرد: بخشی از اتوبوس های درون شهری قم باقیمت 1 میلیارد و 500 
میلیون تومان خریداری شده که بر مبنای هزینه هرکدام از آن ها قیمت 

تمام شده حمل مسافر نیز در شهر تفاوت می کند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

تمام ظرفیت مدیریتی قم برای 
جشن نیمه شعبال وارد میدان شد

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: نیمه شعبان برای مدیریت قم ایام 
پر کاری است که برای برگزاری هرچه باشکوه تر جشن های این ایام، تمام 

توان مجموعه مدیریت شهری وارد میدان شد.
عبدالله جلالی در نود و دومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم با تقدیر از عوامل برگزاری جشن های باشکوه نیمه شعبان در قم به 
ویژه مسجد مقدس جمکران افزود: حضور گسترده مردم از سراسر کشور در 
این مکان مقدس و خدمت به زائران مهدوی از ایران و کشورهای مختلف 
برای مدیریت شهری قم توفیقی بزرگ است.وی افزود: حضور چشم گیر 
مردم و جوانان در برگزاری باشکوه جشن های نیمه شعبان و برپایی ایستگاه 
های صلواتی برای خدمت به زائران بسیار ارزشمند است که باید از این 
ظرفیت های مردمی برای ارتقای خدمت رسانی به زائران نهایت استفاده 
شود.وی در ادامه با تاکید بر لزوم فرهنگ سازی استفاده شهروندان از کارت 
برای استفاده از اتوبوس و مینی بوس در سطح شهر گفت: باید با ایجاد 
زیرساخت ها لازم و تامین کارتهای مورد نیاز در شهر، زمینه برای ترویج 
این موضوع در قم ایجاد شود.وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به لزوم استفاده از ظرفیت جوانان در مدیریت شهری قم گفت: باید برای 
توسعه شهری در بخش های مختلف ورزشی، علمی، عمرانی و مدیریتی 
بستر لازم برای نقش آفرینی جوانان فراهم شود.رئیس کمیسیون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر قم نیز با بیان اینکه ثبت ملی جشن های نیمه شعبان 
به عنوان یک طرح در دستور مدیران استان قرار گرفته است، گفت: در 
صورت ثبت ملی این جشن ها، برای برگزاری جشن نیمه شعبان بودجه 
های ملی تخصیص داده می شود.حسن مالکی نژاد گفت: هزینه های انجام 
شده در این ایام مستندسازی و برای تصمیم گیری به مسئولان عالی رتبه 

کشور ارسال شده است.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم :

خط اتوبوس پرسرعت در بلوار 
پیامبر اعظم باید راه اندازی شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم با بیان 
اینکه در طراحی بلوار پیامبر اعظم)ص(، یک خط اتوبوس پرسرعت پیش 
بینی شده که تا کنون اجرایی نشده است گفت: باید این خط برای رفع 

ترافیک در ایام خاص به ویژه جشن های نیمه شعبان راه اندازی شود.
روح الله امراللهی، عصر دوشنبه در نطق پیش از دستور نود و دومین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 130 هزار 
خودرو شخصی و 5 هزار دستگاه اتوبوس طی 12 ساعت در ایام نیمه 
شعبان وارد قم شد اظهار داشت: 50 هزار خودرو شخصی و 4 هزار دستگاه 
اتوبوس در پارکینگ های ایجاد شده در اطراف مسجد جمکران پارک شد.

وی جشن نیمه شعبان در مسجد جمکران را آیینی ملی دانست و گفت: 
مدیریت استان به تنهایی توان برگزاری و تامین هزینه های این جشن ها 
را ندارد و باید به دنبال ملی کردن برگزاری این جشن با استفاده از ظرفیت 
های کشوری بود.این عضو شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد: تملک زمین 
های اطراف مسجد جمکران برای ایجاد پارکینگ های دائمی، مکانیزه و 
مجهز، به عنوان یک ضرورت باید در دستور کار باشد.وی ادامه داد: امسال 
برای جا به جایی رایگان زائران به مسجد جمکران تعداد خطوط اتوبوسرانی 
از 5 به 8 و تعداد اتوبوس های این خطوط نیز از 30 به 200 دستگاه اتوبوس 
افزایش یافت.امراللهی با تاکید بر لزوم فرهنگ سازی برای استفاده از وسائل 
حمل و نقل عمومی در ایام نیمه شعبان گفت: تا زمانی که فرهنگ سازی 
لازم برای استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی در ایام نیمه شعبان به 
سمت مسجد جمکران انجام نشود، کاهش آمد و شد خودرو شخصی در 

مسیرهای منتهی به جمکران میسر نیست.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم:

حمایت از توسعه فضای سبز شهری 
در قم در دستور کار قراردارد

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم با اشاره به لایحه اخذ 
مجوز کاهش عوارض قطع درخت در یکی از خیابان های قم گفت: رقم این 
خسارت ایجادشده توسط یکی از شهروندان 9 میلیون و 300 هزار تومان 
بوده که با توجه به پرداخت خسارت 7 میلیونی توسط بیمه مربوطه 2 

میلیون و 300 هزار تومان مابقی نیز بخشیده شده است.
سید مجتبی سبحانی ثابت لایحه اخذ مجوز افزایش بهای خدمات 
نمایشگاه گل و گیاه ویژه بخش خصوصی در اراضی شخصی را مورد توجه 
قرار داد و ابراز کرد: در حال حاضر عوارض این مسئله یک چهارم پی بوده 
که بسیار کمتر از حد استاندارد است، عوارض احداث گلخانه در زمینه های 
شخصی از حد 600 هزار تومان آغاز و افزایش بهای خدمات نیز به ازای هر 

مترمربع یک سوم پی در نظر گرفته شود.
حسن بختیاری نایب رئیس شورای شهر قم نیز در ادامه این جلسه، با 
اشاره به لایحه اخذ مجوز افزایش بهای خدمات نمایشگاه گل و گیاه ویژه 
بخش خصوصی در اراضی شخصی تأکید کرد: یکی از اهداف اصلی این 

طرح حمایت از توسعه فضای سبز شهری در سطح قم است.

اخبــار

برق  های  تعرفه  گفت:  قم  استاندار 
واحدهای صنعتی این استان در مقایسه با 
سایر مناطق بسیار بیشتر است که باید به 
طور مشخص نسبت به اصلاح این تعرفه ها 
توسط شرکت توزیع برق تهران اقدام شود.

بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه 
بررسی مشکل برق واحدهای صنعتی قم 
افزود:  استانداری  امام جواد)ع(  در سالن 
انتظار داریم شرکت توزیع برق تهران نسبت 
به قم توجه ویژه ای برای کاهش تعرفه 

بهای برق واحدهای صنعتی داشته باشد.
واحدهای  از  بسیاری  داد:  ادامه  وی 
موجود در منطقه ویژه سلفچگان به دلیل 
مشکل تامین برق در این منطقه، به دنبال 
فسق قرارداد خود هستند که باید برای 
مهم  منطقه  این  نیاز  مورد  برق  تامین 
اقتصادی چاره اندیشی شود.منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان در 50 کیلومتری قم 
در زمینی به مساحت 2000 هکتار در سال 
1376 به تصویب هیات وزیران رسید.این 
منطقه به عنوان مهمترین و نزدیک ترین 
منطقه ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی - 
اقتصادی کشور، واقع در مسیر جاده ابریشم، 
راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی 
شمال - جنوب و شرق - غرب ایران بوده 

و جهت برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای 
آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، 
صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز 
داشته و قادر است نقش تعیین کننده ای 
در اقتصاد کلان منطقه و کشور ایفا نماید.

وی با بیان اینکه برنامه های توسعه استان 
نیازمند تامین زیرساخت های لازم است 
گفت: جبران کمبود اعتبار برای توسعه 
زیرساخت ها و ظرفیت برق قم، برعهده 
شرکت توزیع برق تهران است و باید در 
این زمینه اقدام لازم را انجام دهد.سرمست، 
کمک برای توسعه، تامین و تثبیت شبکه 
برق مورد نیاز قم توسط شرکت توزیع برق 

استان را خواستار شد و اظهار داشت: قم 
نباید هزینه تهران و البرز را بپردازد، چراکه 
شرایط این استان بسیار متفاوت است و 
باید تعرفه قم متفاوت از تهران و البرز دیده 
شود.استاندار قم بر پیگیری جدی موضوع 
کاهش تعرفه های واحدهای صنعتی قم 
تا حصول نتیجه توسط شرکت توزیع برق 

تهران و مدیریت استان تاکید کرد.
* سند راهبردی رونق تولید قم 

باید عملیاتی شود
استاندار قم همچنین  در جلسه ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید گفت: برنامه 
تولید  رونق  برای  تدوین شده  راهبردی 

استان نباید تنها به نوشتن طرح به عنوان 
یک تکلیف اداری و در حد حرف خلاصه 
شود بلکه باید به دنبال عملیاتی کردن آن 
بود. سرمست افزود: سند راهبردی تدوین 
شده رونق تولید در قم، سندی عملیاتی 
است که باید با رفع برخی مشکلات، به 
اجرایی شدن آن کمک کرد.وی ادامه داد: 
برنامه ریزی راهبردی نیازمند شناسایی، 
درک و بیان مساله، مشخص کردن دستگاه 
ها و اداره های مسئول در قبال هر مساله، 
نوشتن طرح های تفصیلی جداگانه برای 
هر راهبرد از این برنامه، تعیین برنامه زمان 
و  ها  این طرح  اجرای  برای  لازم  بندی 
ارزیابی مستمر است.وی اضافه کرد: اداره 
مسئول برای اجرایی کردن هر بند از برنامه 
راهبردی رفع موانع تولید استان باید به طور 
مشخص تعیین شود تا پایان سال، امکان 
ارزیابی عملکرد دستگاه های مختلف وجود 
داشته باشد.سرمست با تاکید بر لزوم نظارت 
مستمر بر اجرایی کردن برنامه راهبردی 
سند رونق تولید در استان گفت: این سند 
دارای 27 برنامه اساسی است که باید تک 
تک این طرح ها و برنامه ها به صورت 
مستمر در طول سال در ستاد تسهیل و 

رفع موانع تولید مورد ارزیابی قرار گیرد.

استاندار:

تعرفه برق واحدهای صنعتی قم باید کاهش یابد

مهندس درخشان نسب اقدامات و فعالیتهای ستاد 
بحران شهرداری شهریار را تشریح کرد.

شهردار شهریار در گفتگو با خبرنگار ما  اظهارداشت 
:  ستاد بحران شهرداری شهریار از شهریور ماه سال 
97 شروع به کار نموده و هدف آن کمک رسانی بهتر 
به شهروندان فهیم می باشد لازم به ذکر است با خرید 
امکانات مدرن تا حدی تجهیزاتی که سازمان آتش 
نشانی نیز نیاز داشت به شهر تزریق شده تا در مواقع 
اضطراری به شهروندان خدمت رسانی بهتری داشته 
باشیم .  وی در ادامه افزود : در سال گذشته 3 میلیارد 
دو  از جمله  کردیم  تجهیزات لازم خریداری  تومان 
دستگاه خودروی وینگل شاسی ،  یک دستگاه بیلبکو ،  
یک دستگاه ون ،  چادرهای امدادی ،  موتور برق ،  بیل 
، پتو و...  در واقع تقریبا 73 قلم جنس خریداری شده 
همچنین در حال مشخص نمودن نقاط آسیب پذیر 
شهر هستیم که از طریق نقشه )جی آی اس ( نقاط 
پر خطر و امن را مشخص کنیم تا در مواقع اضطراری 
شهروندان بدانند نقاط امن شهر کجا می باشد و بتوانند 
در آن اماکن اسکان داشته باشند و نیز در سال گذشته 
با فرمانداری در طرح ) نرت ( همکاری داشته و انشاء 

الله امسال نیز با پیگیری ها در دستور کار خود قرار 
خواهیم داد . 

برنامه های  مهندس درخشان نسب در خصوص 
سال جدید اینگونه اظهار داشت :  ابتدا دیواره ساحلی 
که تا دینارآباد تکمیل شده بود را بتوانیم تا  پایان سال 
در محدوده شهریار تکمیل کنیم و سپس پل اسدآباد 
را تکمیل نموده و همچنین طی این چند روز اخیر با 
همکاری فرمانداری توانستیم چند معدن بزرگ را جهت  
ذخیره سازی آب های زیرزمینی به معادل هدایت کنیم 

و هر ماه جلسه ستاد بحران در شهرداری تشکیل شده و 
از ادارات ، شهردار مناطق ها دعوت به عمل می آوریم و 
مواردی که بحران محسوب می شود سعی در بر طرف 

نمودن آن ها می نماییم .  
درخشان نسب در بخش دیگری از گفت و گو بیان 
کرد : بودجه سال گذشته 1/5 میلیارد تومان و سال 
جدید نیز همین مبلغ می باشد و هم چنین با وقوع 
سیلی که چند وقت اخیر در برخی از شهر ها رخ داد 
به همراه 35 نفر چند روز در پلدختر و سپس به دستور 
معاون استانداری آقای تقی زاده به اهواز اعزام شدیم و 
شهرداری تقریبا 70 میلیون تومان تغذیه و 30 میلیون 
تومان اقلام بهداشتی به مناطق فرستاد و همچنان این 
کمک رسانی ها با همکاری فرمانداری ادامه دارد و هر 

روز یک کامیون به شهر سوسنگرد ارسال می شود .  
وی در پایان گفت : خوشبختانه خطری شهرستان 
را تهدید نمی کند و زیر ساخت های مناسبی در این 
شهر وجود دارد و تمام تلاش ما بر این است که در مواقع 

بحران به مشکل جدی بر نخوریم .

مهندس درخشان نسب تشریح کرد

اقدامات ستاد بحران شهرداری شهریار 

جناب آقای احمد نامداری
درگذشت پدر گرامیتان را به جنابعالی و  خانواده 
محترمتان تسلیت عرض نموده  برای آن مرحوم 

از درگاه ایزد منان علو درجات اخروی  و برای شما 
ودیگر بازماندگان صبر و اجر مسئلت داریم.

روزنامه ایمان


